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زد و خورد 
کارشناسان 

سیاسی در لندن
کارشناس برنامه من و تو 

می گويد که به خاطر دفاع از 
مواضع ايران کتک خورده

دیروز ناگهان فربد طلایی، یکی از مهمانان تازه برنامه روبه رو 
که از شبکه ماهواره ای من و تو پخش می شود، در توئیترش 
خبر از درگیری فیزیکی با دست اندرکاران این برنامه داد. او 
نوشت: »الان وسط برنامه روبه رو به من حمله فیزیکی کردن 
و چند نفری ریختن ســرم و الان هم دارنــد تحویل پلیس 

می دهندم.«
این توئیت کوتاه واکنش های زیادی داشت و حساسیت های 
زیادی را هم برانگیخت. کمی بعد طلایــی یک ویدئو هم از 
وضعیتش منتشر کرد؛ ویدئویی که او را با فاصله کمی از چند 
مامور پلیس نشــان می داد. او در این ویدئو گفت: »من الان 
تحت بازداشت هســتم. همونطور که می بینید نمی گذارند 
صحبت کنم، تا الان چندین بار فیلم گرفتم و مجبورم کردند 
پاک کنم، در برنامه ریختند ســرم و لباســم رو پاره کردند، 
آقای عباســی صاحب تلویزیون من و تو هم حضور داشتند 

با تیمشون، فعلا همین این رو تونستم بگیرم ...« صفحه 03

تاثیرگذارترين 
و موفق ترين 

چهره های 
استارتاپی ايران 

چه کسانی 
هستند؟
 صفحه 08 را بخوانید

رئیس عالی ترین نهاد سیاســت گذاری در حوزه سیاست خارجی و عالی ترین فرمانده 
سپاه پاسداران، دیروز پاسخ تهدیدات ترامپ را با تندترین ادبیات دادند. 

ماجرا از آنجا شروع شد که در میانه تنور داغ تلاش نافرجام آمریکا برای تمدید تحریم 
تســلیحاتی ایران، نشــریه پولیتیکو در آمریکا گزارش داد که ایران، در پی ترور سفیر 
آمریکا در آفریقای جنوبی اســت. این گفته از همان ابتدا با تکذیــب ایران و البته ابراز 
شگفتی و بی اطلاعی آفریقای جنوبی روبه رو شــد اما آمریکایی ها روی موج آن سوار 
شدند و ترامپ ابتدا اعلام کرد که در صورت اقدام ایران، پاسخ آمریکا هزار مرتبه شدیدتر 
خواهد بود و بعدا هم مدعی شد که این دستور را مکتوب کرده است. در عین حال، برخی 
هم هستند که ادعا می کنند اقدامات آمریکا نظیر اعزام یک ناوگروه به خلیج فارس یا 
برخی از اقدامات ایذایی و خرابکارانه مثل آنچه در نطنز گذشت؛ سیاست مشترک آمریکا 
و اسرائیل برای آن است که ایران را به دام جنگ بکشانند و مدعی هستند که این اقدامات 

تا انتخابات آمریکا ادامه خواهد داشت. 
دیروز در ستاد کل فرماندهی سپاه پاسداران، سردار سلامی در پاسخ به تهدیدات آمریکا 
به خصوص تهدیداتی که در خصوص پاسخ به ترور شهید سلیمانی مطرح شده و البته 
ادعای کذب نشریه آمریکایی سخنان تندی به زبان آورد که بخشی از جملات فرمانده 

سپاه را می توانید اینجا بخوانید:
آقای ترامپ از انتقام ما شک نکنید، زیرا کاملا قطعی و جدی است.

ما اهل شرف و جوانمردی هستیم و جوانمردانه و عادلانه انتقام می گیریم به همین 
علت هم بود که در عین الاسد سربازان شما را هدف قرار ندادیم.

ما کســانی را هدف قرار می دهیم که در شهادت ســردار بزرگ سپهبد حاج قاسم 
سلیمانی مستقیم یا غیرمستقیم نقش داشتند.

شما فکر می کنید ما در قبال خون برادر شهیدمان یک سفیر زن را در آفریقای جنوبی 
می زنیم؟

آمریکایی ها بدانند هر کسی را که در ماجرای ترور ناجوانمردانه سردار سلیمانی نقش 
داشته است، می زنیم و این یک پیام جدی است.

شما در حالی که به شدت گرفتار مشکلات داخلی خود هستید ما را تهدید به حمله 
هزار برابری می کنید، اما زمانی که عین الاسد را زدیم، فرض و پیش بینی ما این نبود که 
شما جواب نمی دهید، بلکه کاملا فرضمان این بود که پاسخ می دهید و همان موقع صد ها 

موشک را آماده شلیک کرده بودیم که اگر پاسخ دهید اهداف مورد نظر را ویران کنیم.
امروز هم همین است و اگر تار مویی از سر یک ایرانی کم شود، کرک و پشم شما را به 

باد می دهیم.  ادامه در صفحه 02

موسیو وایت!
هفت نکته از 10 هزار کیلومتر 

رانندگی با سیتروئن C3 که 
 يکی از جديدترين

  هاچ بک های بازار ايران
 است و حین رانندگی 

 دست کمی از آلفا رومئو
 جولیتا ندارد صفحه 05

خط و نشان دیپلمات و فرمانده
واکنش تند کمال خرازی و سردار سلامی به تهديدات ترامپ و پمپئو 

 پانصد دلار برای ملاقات 
با  جناب پلی استیشن پنج

اعلام قیمت رسمی کنسول آينده سونی  صفحه 10
از امروز به بعد سرماخوردگی 

همان کروناست
حرف های تکان دهنده رئیس بخش عفونی 

بیمارستان مسیح دانشوری  صفحه 04 را بخوانید

 پاسکاری سهامداران
بین کارگزاری مفید و آگاه  صفحه 06

اختلال در کارگزاری های بزرگ تمامی ندارد   
بشار    رسن، تافته جدابافته 

عراقی های پرحاشیه  صفحه 12 را بخوانید
مرور مهم ترين عراقی های تاريخ فوتبال ايران 
به بهانه درخشش بشار رسن در پرسپولیس   

نمایشــگاه ایفا 2020 با اینکه شوروحال ســال های قبل را 
نداشــت، اما خالی از خلاقیت و نوآوری هم نبود. اتفاقا خالی 
شــدن نمایشــگاه امســال از نام های بزرگ و مطرح حوزه 
الکترونیک، این فرصت را در اختیار کســب وکارهای نوپا قرار 

داد تا بیشتر در کانون توجه قرار بگیرند و دیده شوند.
در نمایشگاه امسال محصولات جدیدی معرفی شدند که در 
برخی از آنها نوآوری های جالبی به چشــم می خورد. در ادامه 

چند محصول خلاقانه را برای شما توصیف می کنم.
اگر در دوران بعد از کرونا و شروع سفرها، در فرودگاه چمدانی 
را دیدید که به صورت خودکار در مســیر حرکت مسافر او را 
همراهی می کند، تعجب نکنید. این چمدان ها نســل جدید 
چمدان های هوشمند هستند که با سنسورهایی که در دیواره 
کناری آنها قرار داده شده، مالک خود را دنبال می کنند. تنها 
نکته منفی در این مدل چمدان ها، افزایش وزن به دلیل وجود 
باتری در چمدان اســت که برای خیلی از مسافرین خوشایند 

نیست.
اما اگر در خیابان هم افــرادی را دیدید که بدون در دســت 
داشــتن موبایل یا هندزفری در حال صحبت با خود هستند، 
در موردشــان قضاوت بدی نکنیــد. احتمالا آنهــا با عینک 
هوشمندشــان در حال مکالمه تلفنی هســتند. نسل جدید 
عینک های هوشمند که توسط چندین کمپانی مختلف تولید 
شده، با وجود بلندگو و میکروفن در قسمت زیرین دسته و در 
کنار گوش، این امکان را به کاربر می دهد که به وسیله عینک 

مکالمه تلفنی انجام دهد یا موسیقی و پادکست گوش كند.
نســل جدیدی از ماشــین ظرفشــویی هم در نمایشگاه ایفا 
رونمایی شد که امکان ضدعفونی کردن اجسام مانند گوشی 
موبایل یا ماســک یا دســتکش را فراهم می کند. این ماشین 
ظرفشــویی، علاوه بر وظیفه اصلی خود که شستن ظرف ها با 
آب است، امکان ضدعفونی کردن سایر وسایل به کمک امواج 

فرابنفش در زمانی کمتر از 20 دقیقه را به کاربر می دهد.
اسکن سه بعدی همه فضاها و ساخت مدل سه بعدی آنها هم 
یکی دیگر از مباحث داغ این روزها در دنیاست. با همه گیری 
کرونا و تعطیلی خیلی از فعالیت ها، شرکت های زیادی مشغول 
به اسکن فضاهایی مانند فروشگاه ها، فضاهای نمایشگاهی یا 
مکان های دیدنی هستند تا امکان بازدید مجازی از آن مکان را 
برای کاربران به وجود بیاورند. به تازگی بنگاه های املاک هم 
در آلمان با اســکن کامل خانه هایی که برای فروش در سایت 
درج شده اند، امکان بازدید مجازی از همه نقاط خانه را برای 

مشتریان فراهم کرده اند.
حتما تاکنون با صحنه ریختن شیر از شیشه شیر روی ساعد 
دست توسط مادران برخورد کرده اید؛ عملی که برای سنجش 
دمای شــیر نوزاد انجام می دهند. اما یکی از مادران ژاپنی با 
تولید یک شیشه شیر هوشمند، مادران را از سنجش دمای شیر 
با روش های سنتی بی نیاز کرده است. این شیشه شیر هوشمند 
دمای شیر را به دمای مدنظر مادر می رساند و در تمام شب شیر 
را در همان دما نگه می دارد تا هر زمانی که نوزاد نیاز داشــت، 

شیر آماده برای او موجود باشد.
ساب ووفر پوشیدنی هم یکی دیگر از وسایل خلاقانه ای بود که 
در ایفا معرفی شد. وسیله ای شبیه کمربند که روی قفسه سینه 
و دور گردن قرار می گیرد و با ایجاد لرزش روی قفســه سینه، 
لرزش های فیلم یا موســیقی را برای کاربر بازسازی می کند. 
به این ترتیب کاربر می تواند فضای فیلمی را که در حال مشاهده 

آن است بهتر از قبل حس کند.
نمایشگاه ایفا همواره مملو از این مدل خلاقیت هاست. حتی 
تعطیلی جهان در چند ماه گذشته هم نتوانست مانع نوآوری 
افراد در سراســر جهان شــود تا در ایفای امســال هم شاهد 

محصولاتی نوآورانه و خلاقانه باشیم.

نوآوری هايی که در ايفا 2020 
معرفی شدند

ستونیکشنبه
شهروز چرکچی

ما را ببینید
 گفت وگو با دو خواهری 
 که تصاويرشان با لباس
  بلوچی   در مجله ووگ 

چاپ شد صفحه 03

مردان قدرتمند 
کسب وکار 

آنلاین ایران

 وفاداری  پارسیان هند 
به سرزمین اجدادی

آيا سیروس پوناوالا بنیانگذار شرکت سروم هند 
همان کسی است که گفته به ايران 20 میلیون 

دوز واکسن کرونا می رساند؟ 
در جلسه روز شنبه ستاد ملی کرونا وزیر بهداشت خیلی 
سربسته توضیح داد که یک شرکت هندی که صاحب آن 
یک ایرانی الاصل زرتشتی است قول داده که 20میلیون 

دوز واکسنش را به ایران بدهد... صفحه 03

  عکس یک

 کاروانســرای خانات واقع در خیابان صاحب جمع، )شمال میدان شوش، جنوب 
چهارراه مولوی( میدان امین السلطان اســت؛ این کاروانسرا بزرگترین کاروانسرای 
درون شهری تهران بوده است. این بنا در اواخر دوران ناصرالدین شاه قاجار ساخته 
شده است و نزدیک به دو قرن قدمت دارد. این مکان به علت آتش سوزی سال ۱۳۵۷ 
بلااستفاده بود و در نهایت در اسفند سال ۱۳۸۸ جهت برپایی جشن نوروزی بازگشایی 
مجدد شد. کاروانسرای خانات در فهرســت آثار ملی به ثبت رسیده است و اکنون از 
این مکان به عنوان بورس خشکبار استفاده می شود. عکس از مصطفی رودکی، میزان 



باشگاه خبر
 روزنامه صبح ایران  سال دهم  شماره 2755  یکشنبه  30 شهریور  1399

خط و نشان دیپلمات و فرمانده
ادامه ازصفحه   اول

تهدید ها جدی است و ما جنگ لفظی نمی کنیم و همه چیز را به میدان 
عمل واگذار می کنیم.

از ســوی دیگر در شــورای روابط خارجی، کمال خرازی، رئیس این 
شورای عالی در پاسخ به سوال خبرنگار سایت این شورا در پاسخ به این 
سؤال که پاســخ ایران به اقدامات آمریکا چه خواهد بود؟ گفت: ایران 
براساس ماده 51 منشور سازمان ملل متحد درباره حق ذاتی دفاع از 
خود مجاز است بی درنگ پاســخی قاطع به هرگونه اقدام تجاوزکارانه 
آمریکا به بهانه بازگشت قطعنامه های لغو شــده در قطعنامه 2231 
بدهد. آن ها می دانند کــه ایران در دفاع از حقوق خــود مطلقا کوتاه 

نمی آید و این را بارها در عمل به اثبات رسانده است.
مشخص نیست که منظور خبرنگار سایت این شورا از اقدامات آمریکا 
چه بوده است اما سوال پیشــین در این مصاحبه ادعای آمریکا مبنی 
بر بازگشت تحریم های شورای امنیت از جمله تحریم تسلیحاتی ایران 
بوده که خرازی در پاسخ به آن گفته: این ادعای آمریکا آن قدر بی مبنا 
و بی معناســت که حتی متحدان نزدیک آمریکا نیز آن را غیرمشروع 
می دانند؛ زیرا با خروج آمریکا از برجام حقی برای آن رژیم در استفاده 
از بند ماشه در برجام یا قطعنامه 2231 قائل نیستند. البته آمریکا که 
با سیاست یکجانبه گرایی خود اهمیتی برای نهادهای بین المللی قائل 
نیست و با زورگویی تلاش دارد سیاست های نامعقول خود را بر دیگران 
تحمیل کند، به منظور اجرای خواست نامشروع خود در تمدید تحریم 
تسلیحاتی ایران نیازی به تمسک به قطعنامه های شورای امنیت ندارد، 
چنانکه الان هم از طریق تهدید دیگران به تحریم های ثانویه قصد دارد 

جلوی معاملات تسلیحاتی ایران را بگیرد.
احتمالا منظور از ایــن اقدامات و تهدیدات، دو مطلبی باشــد که در 
روزهای گذشته توسط دو رسانه آمریکایی و انگلیسی مطرح شده است. 
دو روز پیش خبرگزاری رویترز مدعی شــده بود که ترامپ می خواهد 
دستور اجرایی برای تحریم شرکت های )احتمالا روسی و چینی( که 
می خواهند به ایران سلاح بفروشند را صادر کند. البته گاردین دیروز 
اعلام کرد که روســیه و چین به نظر می رسد قصد دارند این تهدید را 
نادیده بگیرند اما ممکن است فروش تسلیحاتی به ایران را تا انتخابات 

آمریکا به عقب بیاندازند.
با این حال، برخی کارشناســان که با گاردین صحبت کردند، بر این 
باورند که امریکا سعی خواهد کرد که پا را فراتر گذاشته و کشتی ها را 
بازرسی و متوقف کند، کشتی هایی که در آب  های آزاد به ایران می آیند 
یا از آنجا می روند و این همان معنای اقدامات و تهدیداتی است که در 

زبان کمال خرازی، دیپلمات عالی رتبه ایران آمده بود. 
در این شــرایط به نظر می رســد که ایران موفق شــده با استفاده از 
ظرفیت اروپا برای اعلام استقلال از سیاست های آمریکا، شکافی بین 
آمریکایی هــا و اروپایی ها ایجاد کند و با حمایت اســتراتژیک چین و 
روسیه به موفقیتی برسد اما باز هم سایه تهدیدات همیشگی آمریکا را 
روی سر خود حس می کند و در این شرایط است که اهمیت سخنان 
خرازی و سلامی در یک روز مشــخص می شود چرا که نشان می دهد 
برخلاف تبلیغات سال های اخیر، دو بال سیاست خارجی ایران برای 
پاسخ دادن به آمریکا اشتراک موضع دارند. این پاسخ ها البته می تواند 
معناهایی نیز برای کشورهایی داشته باشد که منافع آمریکا را در منطقه 
حفاظت می کنند و البته اخیرا در راهبردهای مقاومتی عربی – اسلامی 
علیه اسرائیل، شکاف ایجاد کردند. در روزهای آینده شاید این تهدیدات 
زبانی ادامه پیدا کند و حتی شاید، تنش های  نیابتی را در منطقه شاهد 
باشــیم. تنور خاورمیانه داغ بود اما حالا در آستانه انتخابات آمریکا به 

نقطه ذوب رسیده است. 

  تیتریک

  اقتصاد سیاسی 

تروئیکای اروپا: همچنان به ادامه 
اجرای قطعنامه ۲۲۳۱ متعهدیم

تروئیکای اروپایی در نامه ای به رئیس شورای 
امنیت سازمان ملل متحد بار دیگر تأکید کرد که 

سه کشور اروپایی همچنان خود را به ادامه اجرای 
قطعنامه ۲۲۳۱ متعهد می دانند. تروئیکای اروپایی 

)آلمان، فرانسه و انگلیس( در نامه جدیدی به 
رئیس شورای امنیت سازمان ملل متحد بار دیگر 

تأکید کرد که تلاش آمریکا برای احیای تحریم های 
شورای امنیت ایران فاقد اثر قانونی است و سه 
کشور اروپایی همچنان خود را به ادامه اجرای 

قطعنامه ۲۲۳۱ متعهد می دانند.
به گزارش العالم به نقل از آسوشیتدپرس، 

انگلیس، آلمان و فرانسه در این نامه  به شورای 
امنیت گفته اند که تعلیق تحریم ها علیه ایران 

در چارچوب توافق هسته ای با ایران موسوم به 
برجام، پس از تاریخ ۲0 سپتامبر )۳0 شهریور( 

ادامه خواهد یافت. نسخه ای از نامه این سه 
کشور اروپایی حاضر در برجام در اختیار برخی از 
خبرگزاری ها قرار گرفته است. انگلیس، آلمان و 

فرانسه تاکید کرده اند، هرگونه تصمیم یا اقدام در 
راستای بازگرداندن تحریم های سازمان ملل علیه 

ایران، فاقد »اثر قانونی« است.
آمریکا در اردیبهشت سال ۱۳۹۷ از برجام خارج 
شد و تمامی تحریم های تعلیق شده خود را علیه 

ایران بازگرداند. اما سه کشور اروپایی به همراه 
روسیه و چین همچنان به توافق هسته ای با ایران 

پایبند مانده اند. نمایندگان انگلیس، فرانسه و 
آلمان در سازمان ملل در ادامه این نامه گفته اند: 

ما تلاشی بی وقفه برای حفظ توافق هسته ای 
داشته ایم و همچنان به آن پایبند هستیم.

 این سه کشور اروپایی تاکید کرده اند که همچنان 
به »اجرای کامل« قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت که 
سال ۱۳۹۴ در پیوند با توافق هسته ای ایران و شش 

قدرت جهانی تصویب شد، پایبند هستند.

مقام آمریکایی: هدف ما مذاکره با 
ایران است نه تنش نظامی

دستیار معاون وزیر خارجه آمریکا در امور خلیج 
فارس با طرح ادعاهای بی اساس علیه جمهوری 
اسلامی ایران گفت که آمریکا به دنبال مذاکره با 
تهران است. تیموتی لندرکینگ، دستیار معاون 

وزیر خارجه آمریکا در امور خلیج فارس در 
گفت وگو با روزنامه سعودی الیوم با اشاره به اوضاع 
لبنان گفت: واشنگتن به خوبی می داند که تضعیف 
نفوذ حزب الله لبنان امری ضروری است و به امنیت 

و ثبات دولت لبنان کمک می کند. پایان دادن به 
سیطره شبه نظامیان مورد حمایت ایران بر جنوب 

لبنان مسئله ای ضروری است به ویژه اینکه آنها در 
لیست تروریستی قرار دارند.

دستیار معاون وزیر امور خارجه آمریکا گفت: 
فشارهای بین المللی نباید تنها بر ایران و نظام آن 

باشد، بلکه باید گروه های وابسته با ایران در اماکن 
دیگر را نیز شامل شود.

سی
لما

دیپ
حسن روحانی در جلسه ستاد ملی مقابله با ویروس کرونا با تاکید 
بر رعایت پروتکل های بهداشتی گفت: برخی دوگانه انگاری ها در 
جامعه ما مطرح می شود مثل سلامت و معیشت، سلامت و دیانت، 
سلامت و آموزش؛ این دوگانه ها نادرست است. ما فکر نکنیم اگر 
نوجوانی به مدرسه رود مبتلا می شود اما اگر در کوچه بازی کند نه. 
این ویروس می تواند همه جا باشد و در عین حال اگر پروتکل ها را 

رعایت کنیم، هیچ جا نباشد.
 رعایت پروتکل های بهداشتی در هفته های اخیر در کشور پایین 
آمده و این نگران کننده است. این میزان از ۸0درصد به ۶0 درصد 
کاهش یافته و این خبر بدی است. ما باز هم تاکید می کنیم که در 
همه جا اصول بهداشتی را رعایت کنند. اگر این روند ادامه یابد از 
هفته های آتی شاهد افزایش ابتلا و پس از آن افزایش مرگ ومیر 

خواهیم بود.
  آمار و ارقام نشان می دهد آن مشاغلی که کارمند و کارگر زیاد 
داشتند و مراعات کردند کمتر مبتلا شدند و آنجا که تعداد کارگران 
و کارمندان کم بوده و مراعات نکردند مبتلا شدند. پس دلیل نیست 
که کارگر زیاد باشد یا کم. آموزش در خانه باشد یا مدرسه. آنچه 

مهم است رعایت پروتکل های بهداشتی است.
   در ماجرای کنکور هم برخی به من نامه نوشتند که امسال از 
کنکور بگذرید و با آن کاری نداشته باشید. اما دیدیم که نزدیک به 
900هزار نفر آمدند ولی کسی مبتلا نشد که از عجایب است. یعنی 
از میزان آن جمعیت 900هزار نفری که شرکت کردند، تنها 5۶نفر 
را که احتمال می دادند مشکلی داشته باشند تست گرفتند که نتایج 

منفی بود.در حالی که به ما می گفتند شما یک سال این کنکور را 
عقب بیندازید و یک سال نتیجه کار این جوانان را معلوم نکنید. شما 
می دانید چه بار سنگین روحی، روانی و اضطراب و دلهره برای اینان 
ایجاد می شد و حتی افسردگی را به همراه داشت؟ اما ما دوگانگی 

کنکور و سلامت را نپذیرفتیم.
  گفته می شد که این بیماری برای بزرگسالان است اما دیدیم که 
این بیماری سن سرش نمی شود و همه را درگیر می کند پس باید 

همه رعایت اصول بهداشتی را داشته باشیم.
   از این به بعد همه باید این را در نظر داشته باشیم که هر علائمی 
بروز کرد را کرونا بدانیم و بعد از تست اگر چنین نبود به محل کار 
بیاییم. موردی بوده که فردی کرونا گرفته و دو هفته در اداره آمد 
و رفت داشته چرا که تصور کرده عطسه یا سردرد او به بیماری باز 

نمی گردد.
  باید از طریق صداوسیما و رسانه ها به صورت ساده تری به مردم 
بگوییم که شرایط این ویروس چگونه است. برخی تصور می کنند 
حتماً باید سرفه کنند تا امکان ابتلا در آنان وجود داشته باشد در 
حالی که همان افراد با احســاس نکردن مزه و بو مواجه هستند و 
وقتی از آنان پرسیده می شــود چرا زودتر خود را به مراکز درمانی 

معرفی نکردید می گویند فکر نمی کردیم کرونا باشد.
  چنین مواردی وجود دارند و این افراد گاهی زمانی به بیمارستان 
منتقل می شوند که دیگر دیر است و این در حالی است که ماه پاییز 
و زمستان در راه است و نباید هر عطسه یا سرفه ای را سرماخوردگی 

تلقی شود و از انجام تست خودداری صورت گیرد.

  همه ما در برابر قاچاق کالا که در کشور ما دیده می شود مسئول 
هستیم. در شــرایط فعلی باید بیش از پیش بر قاچاق دارو تمرکز 
کنیم که داروها را به خارج از کشور منتقل می کنند چراکه گویا در 

کشورهای همسایه قیمت آنها بالاتر است.
  مبارزه با قاچاق کالا مخصوصا در زمینه دارو و واکســن باید 
تشدید شود و جلوی قاچاق واکسن و دارو به خارج از کشور گرفته 
شود. البته ما صادرات دارو داریم اما این کار را باید مبادی رسمی 

انجام دهند نه اینکه قاچاق دارو و واکسن را شاهد باشیم.
   مسئله دیگر ورود گردشگران به کشور است که باید پروتکل 
ویژه خودش رعایت شود نه اینکه رفت وآمد وجود داشته باشد و 
پروتکل ها مراعات نشود. این موضوع باید بیشتر از گذشته مورد 

توجه قرار گیرد تا نگرانی ها در این زمینه نیز رفع شود.

روحانی: کاهش رعایت پروتکل های بهداشتی
 در هفته های اخیر نگران کننده است

  میدان مشق

توضیحات جدیــد علی اکبــر صالحی، رئیس 
سازمان انرژی اتمی درباره همکاری های ایران 
و آژانس بین المللی انرژی اتمی را به نقل از خانه 

ملت بخوانید: 
یکی از اصول جمهوری اسلامی ایران پایبندی 
به تعهداتی اســت که پذیرفته. در برخی موارد 
تعهدی برای کشــور ایجاد نمی کنیم و طبیعتا 
به هیــچ محدودیتــی پایبند نیســتیم زیرا 
تعهدی نداده ایم، اما وقتــی تعهدی می دهیم 
به آن پایبند هستیم و خودمان را به آن ملتزم 

می دانیم. 
اگر آژانس بین المللی انرژی اتمی طبق تعهدات، 
درخواستی از ایران داشته باشــد، با انجام آن 
مشکلی نداریم؛ یعنی باید خواسته های آژانس 
بین المللی در چارچــوب موافقتنامه پادمان یا 
پروتکل الحاقی باشد و متقن، منطقی و دارای 

توجیه ارزیابی شود.
در مســئله اخیر بین ایران و آژانس بین المللی 
انرژی اتمی، تهران هیچگاه بــه آژانس نگفته 
بود به شما اجازه بازرسی از جایی را نمی دهیم، 
اصلا چنیــن چیــزی را نگفته بودیــم. بلکه 
آن ها درخواست داشــتند و چند ماه بود که از 
این درخواســت آن ها می گذشــت، وقتی این 
درخواست را مطرح کردند، در سازمان انرژی 
اتمی، ابعاد حقوقی و فنی درخواســت را مورد 
ارزیابی قرار دادیم و مشــخص شد اشکالاتی 
در این خواســته وجود دارد که آن را به آژانس 
بین المللی انرژی اتمی منعکس کردیم و گفتیم 
درخواست شما اشــکالات فنی و حقوقی دارد 
و اگر این ها را رفــع کنید، می توانیم با شــما 

همکاری کنیم.
از آنجایی که آژانس بین المللــی انرژی اتمی 

عجله داشت، در آن مقطع قطعنامه ای را علیه 
ایران در شورای حکام صادر کرد که کار درستی 
نبود، زیرا ایــران و آژانس در فرایند بررســی 
»درخواســت و ارزیابی« بودند و طبیعتا طی 

شدن این فرایند، زمان می  بُرد.
تقــارن زمانی بیــن اقناع ایــران در خصوص 
درخواست آژانس و توجیه شدن آن ها نسبت 
به ملاحظات جمهوری اسلامی ایران لطف خدا 
بود. همزمانی صدور بیانیه مشترک و توافق بین 
ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی با مطرح 
شدن مکانیسم ماشه در شورای امنیت سازمان 
ملل از طریق آمریکا، جالب بــود و این بازتاب 

بسیار مثبتی برای جمهوری اسلامی داشت.
توافق ایران و آژانس بین المللــی انرژی اتمی 
درست همان زمانی انجام شــد که در شورای 
امنیت می خواستند پیرامون موضوع هسته ای 

ایران تصمیم گیری کننــد، این همزمانی عزم 
15 عضو شــورای امنیت را بیشــتر کرد تا در 
مقابل آمریکا ایســتادگی کنند و 13 کشور به 
طرح درخواست آمریکا رای منفی دادند و تنها 
آمریکا و دومنیکن به آن طرح ضد ایرانی رای 

مثبت دادند.
اگر ایــن همزمانی نبود و اگر ایــن اتفاقات در 
شرایطی رخ می داد که آژانس بین المللی انرژی 
اتمی هنوز قانع نشده بود، می توانست در رای 
کشورهای عضو شــورای امنیت سازمان ملل 
متحد اثر سلبی بگذارد. اما این همزمانی »لطف 

خدا« بود.
مسئولان آژانس بین المللی انرژی اتمی اعلام 
کردند، براســاس اطلاعاتی که دارنــد، بعد از 
بازرسی از دو محل تعیین شــده، درخواست 

دیگری ندارند.

صالحی: آژانس خواسته دیگری برای بازرسی ندارد

  عکس نوشت

رئیس جمهور در حاشیه جلسه ستاد ملی کرونا با وزیر بهداشت و وزیر دفاع گفت وگو می کند. واعظی هم 
در تصویر مشخص است. عکس از سایت ریاست جمهوری

تصویری از حضور سردار سلامی در صبحگاه مشترک دیروز فرماندهی کل سپاه پاسداران. عکس از 
محسن رنگین کمان، خبرگزاری دفاع مقدس. 

آملی لاریجانی، دیروز از طریق ارتباط اینترنتی، سال تحصیلی جدید دانشگاه امام صادق را افتتاح کرد. 
عکس از محمود حسینی، تسنیم. 

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

ماجرای آزادی مهدی هاشمی چه بود؟ صبح دیروز به 
دنبال انتشــار خبری مبنی بر ابراز نگرانی رضا گلپور از عدم 
بازگشت مهدی هاشمی رفسنجانی به زندان، خبرنگار سایت 
مدآرا در تماس بــا آقای محمود علیــزاده طباطبایی پیگیر 
وضعیت فرزند آیت الله هاشــمی شــد که این وکیل خانواده 
هاشمی صراحتاً در این گفت و  گو به آزادی و پایان محکومیت 
آقای مهدی هاشمی اشاره کردند که متاسفانه به دنبال انتشار 
این خبر، برخی از نزدیکان آقای هاشمی خواستار حذف این 
خبر و همچنین تکذیب آن از سوی ســایت شدند. علیزاده 
طباطبایی وکیل خانواده آقای هاشمی پس از تکذیبیه های 
نصفه و نیمه ای که در برخی از رســانه ها منتشر شد ابتدا در 
گفت و گو با باشگاه خبرنگاران جوان اعلام می کنند که »هیچ 
اطلاعی درباره آزادی موکلم یعنی آقای مهدی هاشمی ندارم 
اما به دنبال انتشــار توئیــت مهدی کشــت دار مدیرعامل 
خبرگزاری میزان درباره تکذیب خبر آزادی مهدی هاشمی، 
آقای طباطبایی در گفت و گو با خبرگزاری قوه قضائیه )میزان(، 
ســایت مدآرا را محکوم به دروغگویی کرده و گفته است که: 
خبرنگار یک ســایت در تماس با من پیرامون آزادی مهدی 
هاشمی ســوالی را مطرح کرد که من در پاســخ به او، اظهار 
بی اطلاعی کردم امــا خبرنگار مزبور به نقــل از بنده، خبر را 
اینچنین درج کرد که مهدی هاشمی از زندان آزاد شده است. 
با این حال این سایت گفته به دلیل دفاع از اعضای تحریریه 
اقدام به انتشار فایل این مکالمه می کند تا با روشن شدن ابعاد 
ماجرا، دلیل یا دلایل اصلی تکذیب این خبر توسط ایشان به 

وقت مقتضی روشن گردد.

نامگذاری خیابان ربطی به فرمانداری ندارد؛ علی اوسط 
هاشــمی فرماندار تهران در دوره اصلاحات و استاندار سابق 
سیستان و بلوچستان درباره مخالفت عیسی فرهادی، فرماندار 
تهران با نامگذاری خیابانی به نام مهنــدس بازرگان و اعظم 

طالقانی گفت: لغو مصوبات شــورا در چند وجه قابل بررسی 
است؛ اگر مصوبات شورا با سیاست های کلی نظام و قانون و یا 
سیاست های ابلاغ شده دولت مغایرت داشته باشد و برخلاف 
منافع و اختیارات شهرداری و شورای شهر باشد، فرمانداری 
می تواند به مصوبات شورا ورود پیدا کند و نظر بدهد. وی اضافه 
کرد: اختیارات شورا بر گرفته از رأی مردم است و این اختیارات 
برگرفته از قانون اساســی اســت. هیات تطبیق فرمانداری 
نمی توانــد در خصوص تصمیمات شــورا ماننــد نامگذاری 
خیابان هــا ورود پیدا کرده و ایراد قانونی وارد نماید. اوســط 
هاشمی تصریح کرد: نامگذاری خیابان ها برای تکریم نخبگان 
و بزرگان کشور است و دقیقا هم در چارچوب قانون و در حوزه 
اختیارات منتخبان مردم در شــورای شهر قرار گرفته است. 

)دیده بان ایران(

 مرتضوی در دادگاه به نتیجه نرسید؛ میرمجید طاهری، 
وکیل عبدالحسین روح الامینی و زهره حقیقی، از رد دفاعیه 
ســعید مرتضوی در دادگاه اعاده دادرسی پرونده بازداشتگاه 
کهریزک خبر داد. وی گفت: اســفندماه پارســال شعبه اول 
دیوان عالی کشور با استناد به ماده ۴7۴ با درخواست سعید 
مرتضوی برای اعاده دادرسی موافقت کرد و به شعبه ۸ دادگاه 
کیفری یک استان تهران ارجاع شد. طاهری با بیان اینکه اعاده 
دادرســی برای قســمتی از رأی انجام شــد که درخصوص 
بازداشت غیرقانونی صادر شــده بود، ادامه داد: جلسه دادگاه 
روز 21 مرداد برگزار و سعید مرتضوی و وکیل وی لوایح دفاعیه 
خود را ارائه دادند. وی افزود: طبق اعلام دادگاه، دفاعیه سعید 
مرتضوی دربازداشتگاه غیرقانونی کهریزک پرونده موسوم به 
پرونده بازداشتگاه غیرقانونی کهریزک از سوی قضات شعبه ۸ 
دادگاه کیفری یک استان تهران با نظر اکثریت قضات رد شده 
که ظرف 20 روز پس از ابلاغ قابل فرجام خواهی در دیوان عالی 
کشور است. گفتنی اســت؛ سیدعبدالحسین روح الامینی و 

همســر ایشــان خانم زهره حقیقی، جوادی فــر و کامرانی، 
شــاکیان پرونده هســتند که فرزندان آنها در ســال ۸۸ در 
بازداشتگاه غیرقانونی کهریزک بازداشت موقت شدند که در 

خلال آن فوت کردند. )فارس(

 صدای شرق تهران چه بود؟ حمیدرضا گودرزی معاون 
امنیتی و انتظامی اســتاندار تهران با اشــاره به شنیده شدن 
صدای انفجار در بامداد جمعه در منطقه شرق تهران، اظهار 
کرد: صدای فوق مربوط به رزمایشی در حوالی این منطقه بود 
که از روز پنجشنبه آغاز شــده بود و تا ظهر روز جمعه ادامه 
داشــت. وی افزود: هیچگونه تخریب، خسارت جانی و مالی 

گزارش نشده است. )باشگاه خبرنگاران جوان(

 انتظامی از ارشــاد می رود؟ حســین انتظامی، رئیس 
سازمان ســینمایی به زودی از ریاست این ســازمان استعفا 
خواهد داد. گفته می شود قرار است حسین انتظامی به عنوان 
رایزن فرهنگی به وزارت امــور خارجه نقل مکان و در یکی از 
کشــور های اروپایی فعالیــت نماید. گفته شــده رمضانعلی 
حیــدری خلیلی که هم اکنون معاون ســازمان ســینمایی 
می باشــد جدی ترین گزینه برای معاون وزیر ارشاد و رئیس 
سازمان سینمایی است. برخی از کانال های خبری نیز مدعی 
شــدند علیرضا تابش مدیرعامل بنیاد سینمایی فارابی دیگر 

گزینه ریاست سازمان سینمایی است. )مدآرا(

عطریانفر: لاریجانی کاندیدای اصلاح طلبان نیست؛  
محمد عطریانفر فعال سیاســی اصلاح طلب و عضو شــورای 
مرکزی حزب کارگزاران سازندگی درخصوص مطرح شدن 
احتمال حمایت از لاریجانی در انتخابات 1۴00 و همچنین 
شرطی که از سوی لاریجانی مبنی بر حمایت راست سنتی از 
او مطرح شده اســت، گفت: چنانچه مبدا تصمیمات ما حول 

پرچمداری آقای خاتمی باشد و همچنین زمینه مستعد از نظر 
انفتاح حقوقی سیاسی از ناحیه شورای نگهبان فراهم باشد، 
بالطبع جریان اصلاحات به سمت حمایت از نیروهای ذاتی، 
درونی و جبهه ای خــود، جهت پیدا می کنــد و علی القاعده 
منتخب جبهه ای خود را مدنظر و مورد حمایت قرار می دهد. 
وی ادامه داد: آقــای لاریجانی از منظر تاریخــی، متعلق به 
جریان اصولگرایی است، اما حداقل از سال ۸۴ تا به امروز رفتار، 
منش و نوع سیاســت ورزی ایشان شــباهت های زیادی به 
رویکردهای اصلاح طلبانه داشــته و تجربه سه دوره مجلس 
ایشان هم نوعی رضایت مندی را از سوی اصلاح طلبان در کنار 
خود دارد، لذا عطف عنایت به امثال آقــای لاریجانی زمانی 
می تواند مطرح باشد که اصلاح طلبان از ارائه نیروی متحد و 
مشترک میان احزاب متبوع خود دچار امتناع و یا محرومیت 
شوند. چه بسا در شرایط انقباضی و صعوبت برای اصلاحات در 
سال 1۴00 هم واقعه ای مشابه آنچه  در سال 92 رخ داد، رقم 
بخورد. در آن شرایط از میان گزینه های موجود ممکن است 
گزینه هایی مثل لاریجانی که از چهره  های معقول اصولگرایی 
است، مورد بحث و گفت و گو قرار گیرد. اما اصلاحات در این 
شرایط تاکید بر یک رقابت تمام عیار بین یک نیروی متصل به 
جبهه اصلاحات با یک شخصیت معقول از اصولگرایان دارد. 
عطریانفر در ادامه بیان داشت: اصلاحات علاقمند است آقای 
لاریجانی رقیبِ شریفِ عرصه رقابتِ شرافتمندانه با نماینده 
منتخب و نامزد برگزیده جبهه اصلاحات باشد. در این حالت 
زیباترین رقابت رخ خواهد داد که مشابه تاریخی آن را در سال 
7۶ بین آقای ناطق نوری و آقای خاتمی دیدیم و تجربه  کاملا 
گویا و روشنگری بود. وی گفت: تصور می کنم که اگر بخواهیم 
توصیه محترمانه ای به شورای نگهبان داشته باشیم این است 
که اجازه دهند اصلاح طلبان بتوانند نماینده تمام عیار خود را 
از معبر احراز صلاحیت این شــورا عبور دهند تا با کسی مثل 

لاریجانی رقابت کند. )ایلنا(

آزادی مهدی هاشمی، انفجار شرق تهران، سمت جدید انتظامی و نتیجه دادگاه مرتضوی 
داستان شهرداری بوشهر چیست؟
تاکنون ۱8 نفر از جمله شهردار و ۴ عضو شورای 

شهر بوشهر بازداشت شده  اند
دادستان بوشهر با اشاره به بازداشــت 1۸متهم در جریان پرونده 
مشکلات مالی شهرداری بوشــهر گفت: در این راستا 2 عضو دیگر 
شورای شهر و یک پیمانکار برای انجام تحقیقات تکمیلی در اختیار 

اداره اطلاعات استان قرار گرفتند.
به گزارش تسنیم، علی حســن پور ظهر دیروز در جمع خبرنگاران 
با اشاره به مشکلات مالی در شهرداری بوشهر اظهار داشت: در این 
راستا تعدادی از کارکنان شــهرداری و اعضای شورای شهر بوشهر 

بازداشت شدند.
وی با اشاره به بازداشت 13 کارمند شهرداری و 2 عضو شورای شهر 
از بازداشــت 3 متهم دیگر پرونده مالی شهرداری بوشهر خبر داد و 
بیان کرد: در این راستا 2 عضو دیگر شورای شهر و یک پیمانکار روز 
شنبه بازداشت شدند و برای انجام تحقیقات تکمیلی در اختیار اداره 
اطلاعات استان بوشهر قرار گرفتند. دادستان بوشهر با بیان اینکه 
3 نفر بازداشتی یادشده سومین و چهارمین عضو شورای شهر بوشهر 
و یک نفر پیمانکار شهرداری هستند، افزود: این افراد روز شنبه تحت 
تعقیب کیفری قرار گرفته و حسب دستور قضایی بازداشت شدند و 
درمجموع تاکنون 1۸ نفر در رابطه با این پرونده بازداشت شده اند. 

حســن پور با تاکید بر توجه اعضای شورای شــهرها و روستاها به 
حفظ حقوق بیت المال و پرهیــز از هرگونه اعمال غیرقانونی افزود: 
توصیه و تاکید دستگاه قضایی به اعضای شوراهای اسلامی شهرها 
و روستاهای استان بوشهر دقت نظر و حرکت بر مدار قانون و پرهیز 
از هرگونه اقدام غیرقانونی است. وی برخورد با متخلفان را در اولویت 
دانست و تاکید کرد: فعالیت غیرقانونی سبب تضییع حقوق و اموال 
عمومی می شود، چون عزم دستگاه قضایی و نهادهای نظارتی برای 
برخورد با هرگونه تخطی و تخلفی دراین باره جزم بوده و هیچ گونه 

مماشاتی با هیچ فرد یا گروهی نخواهد داشت.
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هفتصبح

     گفت وگوی روز

ما را ببینید
 گفت وگو با دو خواهری که تصاویرشان با لباس بلوچی

 در مجله ووگ چاپ شد و سروصدای زیادی کرد 

1 در جلسه روز شنبه ســتاد ملی کرونا وزیر 
بهداشــت خیلی سربســته توضیح داد که یک 
شرکت هندی که صاحب آن یک ایرانی الاصل 
زرتشــتی اســت قول داده که 20میلیون دوز 
واکسنش را به ایران بدهد. به گفته سعید نمکی 
این شرکت هندی از آمریکا و اوفک مجوزش را 
هم از الان گرفته که 20درصد محصولاتش را به 
هرکشوری که خواست ارائه بدهد و 100میلیون 
دوز از واکســنش را هــم به خــود آمریکایی ها 
پیش فروش کرده. ضمن اینکــه این فرد ایرانی 
الاصل قول داده که با شــرایط مناســب و پیش 
پرداخت پایین و قیمت ارزان تر این واکسن را در 
اختیار ایران قرار بدهد. خب وزیر بهداشت اسم 
نبرده که منظورش چه شــرکتی و چه شخصی 
است اما از کدهایی که داده شده می توانیم حدس 
بزنیم که منظور او بنیانگذار شرکت سروم یعنی 

سیروس پوناوالا است ملقب به پادشاه واکسن. 

2  ســیروس پونا والا 78 ســاله اســت و از 
پارسیان هند. مهاجران زرتشــتی ای که بیش 
هزار ســال پیش ایران را تــرک کردند و حالا 
جمعیت آن ها 100هزار نفر بیشــتر نیست اما 
اقلیتی ثروتمند و تاثیرگذار در هند محســوب 
می شوند. خود همین ســیروس پونا والا طبق 
رتبه بندی فوربس بــا 11.4میلیارد دلار ثروت 
هفتمین فرد ثروتمند هند و نفر 165 دنیاست. 
او موسسه ســروم را در ســال 1966 یعنی در 
25ســالگی تاســیس کرده که حالا تبدیل به 

بزرگ ترین امپراطوری تولید واکســن در دنیا 
شده. شــرکت او ظرفیت تولید 1.5میلیارد دوز 
واکسن ســرخک، فلج اطفال، هپاتیت، اوریون 
و ... را دارد که به 170 کشور دنیا صادر می شود. 
دومین شــخص تصمیم گیر در شــرکت سروم 
پسر 38ساله سیروس پوناوالا به نام آدار پوناوالا 
است. همسر سیروس پونا والا هم در سال 2010 
درگذشت و یک بیمارســتان به نام او در ایالت 
مهاراشترا هند ســاخته شــده. آن ها دو نوه به 

نام های داریوش و سیروس هم دارند. 

3  این واکســنی که شــرکت هندی تولید 
می کند تا چه حد معتبر است؟ واکسنی که الان 
بحثش اســت دقیقا نمی توانیم بگوییم واکسن 
تولیدی کدام کشور است چون شرکت سروم یک 
غول دارویی اســت که با کشورها و شرکت های 
مختلف برای تولید واکسن کرونا همکاری دارد. 
به طور مثال آن ها روی واکسن دانشگاه آکسفورد 
ســرمایه گذاری کرده اند. در حالــی که هفت 
موسسه و شــرکت دیگر هم از جمله آسترزانکا 
و نوواکس هم در این پروژه همکاری دارند. خبر 
همکاری سروم و محققان دانشــگاه آکسفورد 
اردیبهشــت ماه امسال منتشر شــد در حالی 
که یک ماه قبل آن ها مشــغول همکاری با یک 
موسسه آمریکایی برای تولید واکسن کرونا بودند 
و مشخص هم نشد آن پروژه به کجا رسید. بعد 
خبری هم منتشر شد که سروم با موسسه گاملایا 
روسیه هم برای تولید واکسن اسپوتنیک در حال 
همکاری است. یعنی از الان نمی دانیم کدامیک 
از این واکسن ها به دست ما می رسد. تنها چیزی 

که می دانیم این است شــرکت سروم فعلا برای 
تولید 400میلیون دوز واکسن برنامه ریزی کرده 
که نیمی از آن هم قرار است به افراد هندی برسد 
که سریع ترین سرعت شــیوع این بیماری را در 
جهان دارند. در مجموع صحبت تولید دو میلیارد 
دوز واکسن در سال پیش روی میلادی شده و با 
این حساب کار سختی برای تامین این واکسن 

برای کل کشور داریم. 

4  حالا تصــور کنیم که این واکســن زودتر 
آماده شد و از هندوســتان به ایران رسید، چند 
نفر را می توانیم با آن واکســینه کنیم؟ واکسنی 
که موسســه ســروم در حال تولید آن است دو 
دوزی اســت یعنی باید در دو نوبت تزریق شود. 
بنابراین بــا این 20میلیــون دوزی که به ایران 
قول داده شده می توانیم فقط 10میلیون نفر را 
واکسینه کنیم. ضمن اینکه آدار پونا والا چندی 
پیش گفته بود قیمت هر دوز واکسن این شرکت 
سه دلار اســت. یعنی خرید همین 20 میلیون 
دوز بیش از 1500میلیارد تومان برای کشــور 
هزینه دارد. هرچند کــه بعضی از قیمت هر دوز 
واکسن 100دلار هم خبر می دهند. اینکه بعضی 
می گویند واکسیناسیون کامل کرونا در جهان 
چند سال زمان می برد و حتی تا 2024 و 2025 
طول می کشــد به همین علت است که ظرفیت 

کل شــرکت های دارویی در حدی نیست که به 
سرعت به همه مردم جهان واکسن برسانند. خود 
همین موسسه سروم که بزرگ ترین تولیدکننده 
واکســن در جهان است ســالانه ظرفیت تولید 
1.5میلیارد دوز واکسن دارد. در حالی که برای 
واکسینه کردن کل مردم دنیا به 15میلیارد دوز 
واکسن نیاز است. تازه این در شرایطی است که 
تصور کنیم این واکســن با یک بار تزریق ایمنی 
دائمی ایجاد می کنــد و نیاز بــه تزریق مجدد 
در فاصله زمانی مشخص نیســت. ایران هم به 
همین دلیل به دنبال خرید واکسن از کشورهای 
مختلف اســت. هرچند که دیروز رئیس جمهور 
اعلام کرد این کشورها شروط سخت و عجیبی 
را برای خرید واکسن گذاشــتند. به طور مثال 
می گویند باید 15درصد مبلغ خرید را به عنوان 
پیش پرداخت از الان بدهید. بعد اگر واکسن به 
نتیجه مطلوب رســید که مابقی مبلغ را تسویه 
می کنید و واکســن را تحویل می گیرید اما اگر 
واکسن نتیجه نداد خبری از استرداد وجه پیش 
پرداخت نیست. این در شرایط محدودیت های 
ارزی و تحریم هایی که ایران با آن مواجه اســت 
هم شرایط را پیچیده تر کرده. دیروز ناصر ریاحی 
عضو اتاق بازرگانی و فعال صنعت دارو تخمین 
زده بود کــه ایران برای اجرای واکسیناســیون 

عمومی کرونا به 8 میلیارد دلار نیاز دارد. 

آیا سیروس پوناوالا بنیانگذار شرکت سروم هند 
همان کسی است که گفته به ایران 20 میلیون دوز 

واکسن کرونا می رساند؟ 

قول پارسیان هند
 به سرزمین اجدادی

کپی برابر اصل
نگاهی به گوشی جدید صاایران که شباهت زیادی به یک گوشی چینی دارد

روز گذشــته مدیرعامــل شــاتل موبایــل دو تصویر از 
موبایل های هوشمند جدید صاایران در توئیتر خود منتشر 
کرد و گفت که قرار است این دو گوشی به زودی در بازار 
عرضه شوند. کاربران توئیتر به زمان زیادی نیاز نداشتند 
که با جست وجوی تصاویر متوجه شوند در واقع این گوشی 
جدید به یک برند چینی تعلــق دارد. درواقع جزءبه جزء 
تصویر در ظاهر شبیه گوشی برندی به نام ulefone بوده 
که در کشور چین تولید می شود و شهرت زیادی هم ندارد.

وزیر ارتباطات و فناوری دوشنبه هفته گذشته هم  وعده 
داده بود که این گوشی های جدید قرار است اقساطی به 
دست مشتریان برسد. حالا آرش کریم بیگی بعد از شش 
روز اولین تصویر از این دو محصول به نام ویرا در مدل های 
v6  و v5  را منتشر کرده است. با این حال یکی دیگر از 
نکات جالب این سورپرایز شــتابزده این بود که در عکس 
کریم بیگی برچسبی روی گوشــی زده شده که احتمالا 
روی نام برند چینی حک شده بر گوشی بوده است. حتی 
رنگ هایی که ویرا، نوید تولید و توزیــع آن را داده دقیقا 
همان رنگ هایی اســت که از Ulefone در چین تولید 

شده است. 
 این دو گوشی به غیر از مشخصات ظاهری، در مشخصات 
فنی هم با هم مــو نمی زنند. در واقع بهتر اســت بگوییم 
آنقدر به همدیگر شبیه هستند که به نظر می آید »ویرا« 
یک نسخه ری برند شده از آن باشد. کریم بیگی در توئیت 
خود علاوه بر مشخصات فنی به قابلیت فیس آی دی این 
گوشی هم اشاره کرده که باز هم در مشخصات برند چینی 

هم وجود داشته است. 

   قیمت گوشی صاایران چند خواهد بود؟
اگرچه هنوز صاایران حرفی از قیمت نزده اما در ســایت 
aliexpress  همین مدل گوشــی را می توان بین 200 
تا 220 دلار خرید. تولید داخلی این موبایل ممکن است 
باعث شــود که قیمت آن با کمتر از این میزان به دست 
مشتری برسد. با این حال چه این گوشی ها در داخل کشور 
تولید شــوند و چه وارداتی باشــند، وزیر ارتباطات هفته 
پیش اعلام کرد که قرار است تولید و توزیع آنها را ایرانسل 
و وزارت دفاع برعهده بگیرد و برای فروش اقســاطی آن 

500میلیارد تومان اعتبار تامین کرده است.
این اولین بار نیست که یک گوشــی در طراحی متهم به 
تقلید می شــود. حتی غول بزرگی مانند سامسونگ هم 
به دلیل کپی بــرداری از روی اپل ســال ها پیش مجبور 
به پرداخت 533 میلیون جریمه شــد. این شکایت سال 
2011 اولین بار مطرح شد و تا هفت سال ادامه پیدا کرد. 
از بین گوشی های ساخت داخل هم سه سال پیش موضوع 
الگوبرداری یک گوشــی جی ال ایکس از گوشی چینی 
مطرح شد. شباهت گوشــی مدل آریا به مدل یو می آی 
پلاس آنقدر زیاد بود که در نهایت مشخص شد برد و اجزای 
آن از کشور چین خریداری و در ایران سر هم بندی شده 
اســت. پیش از این خبرگزاری ایلنا همچنین اطلاع داده 
بود که حتی گوشی اندرویدی جی 6 هم که به عنوان یک 
محصول صددرصد ایرانی معرفی شــده، در واقع طراحی 
شرکت کی تی ای آمریکا و دارای سخت افزار کشور چین 

بوده که در ایران مونتاژ می شد.  
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ســارا و حلیمه جــان، اصالتا 
خودتــان و والدینتــان اهل کجا 

هستید؟
حلیمه: مــن و خواهــرم در کانادا 
زندگــی می کنیــم، امــا اصالتا اهل 
سیستان وبلوچستان در ایران هستیم. 
والدین پدرم سال ها پیش به پاکستان 
و والدیــن مادرم به دوبــی مهاجرت 
کردند. امروزه فامیل هایمان در اروپا و 
آمریکای شمالی پراکنده هستند. برای 
همین امروز با فرهنگ   های مختلفی 
آشنا هســتیم، اما ریشــه های مان را 

فراموش نخواهیم کرد.
شــما دو خواهر چندســاله 

هستید؟
حلیمه: من 23 ســاله هستم و سارا 

19 سال دارد که همین ماه وارد 20  
سالگی می شود.

قبل از گرفتن این عکس ها هم، 
هیچ وقت لباس های بلوچی پوشیده 

بودید؟
بلــه. مــا همیشــه لبــاس بلوچی 

می پوشیم و بلوچی حرف می زنیم .
هیچ وقت به خاطر این لباس های 
بلوچی که در کانادا پوشــیده اید، 
متوجه نگاه های ســنگین افراد 

شده اید؟
سارا: هرگز. این لباس ها بسیار عزیز 
هســتند. مردان و زنــان بلوچی آنها 
را با دستانشــان درســت می کنند و 
دوختنشــان برای آنهــا ماه ها زمان 
می برد. آنها یــک هنر قدیمی و بومی 

هســتند و بــه شــکل های متفاوت 
پوششــی درمی آیند. بــا آنها لباس 
مناسب خواب، لباس بیرونی، مهمانی، 
مناسب عزاداری و ... به سبک بلوچی 
دوخته می شــود. هم زیبا هستند و 
هم برای روزهای ســرد کانادا بسیار 

گرم هستند. 
در کانادا این لباس ها را چطور 

تهیه کردید؟
سارا: مادرم اول آنها را طراحی و بعد 
رنگ ها و الگوهایــش را انتخاب کرد 
و به ایران فرســتاد تا ســوزن دوزی 
حرفه ای آنها را آماده کند. یک روش 
کاملا تخصصی برای دوخت آن وجود 
دارد که سال هاست بخشی از فرهنگ 

ما بوده است.

این ایده عکس هــا از کجا به 
ذهنتان رسید؟

حلیمه: من این ایده را از اینستاگرام 
دوستی )mas.bloushi( پیدا کردم 
که یــک هنرمند دیجیتالی عاشــق 
بسکتبال اســت. او من را دید و گفت 
خیلی خوب است که بسکتبال بازی 
می کنم و چقدر خوب می شــود اگر 
چندتا عکس هم بــا لباس بلوچی در 

حین بازی بگیرم. 
ما همیشــه ورزش می کردیم چون 
والدینمــان، به خصوص مــادرم به 
فعال بــودن تشــویقمان می کردند. 
و  ســرزنده ترین  قوی تریــن،  او 
بااعتمادبه نفس ترین زنی اســت که 
می شناسم. او در مدرسه اش در دوبی 
والیبال بازی می کرد و در آن تیم جزو 
بهترین ها بود. او هیچ وقت دســت از 
تشویق کردن ما برای اینکه به عنوان 
زن مســلمان بلوچی پیــش برویم و 
غیرممکن ها را بخواهیم برنداشــت. 
همیشــه می گفت که »وتــي راه برو 
دیگه كس مچار« که یعنی راه خودت 
را برو و به فــرد دیگری نــگاه نکن. 
این حرفش همیشــه آویزه گوشمان 
بوده است. همیشــه سعی کرده ایم با 
خودمان صادق باشیم، خودمان را با 
دیگری مقایســه نکنیم و به جایش با 
خودمان در رقابت باشیم تا همیشه رو 

به پیشرفت حرکت کنیم.
در مصاحبه با مجله ووگ گفته 
بودید که به ورزش مردان اهمیت 
بیشتری داده می شود. چطور با این 
عکس ها خواستید بر نیاز زنان به 

ورزش تاکید کنید؟
ســارا: من می گویــم همانطور که 
پســران/مردان به ورزش تشــویق 
می شوند، زنان هم باید مورد تشویق 
قرار بگیرند. سبک زندگی سالم برای 
همه افراد مهم اســت. اصلا این یکی 
از دلایل اصلی ورزش کردن اســت. 
رفتارها و مهارت های زیادی هســت 
که حین ورزش کردن یاد می گیریم؛ 
رفتارهایی مانند مشــارکت کردن، 
رقابت داشــتن، کنترل اســترس و 
احساســات حین بازی که برای رشد 

یک کودک اهمیت زیادی دارد. 
در ضمن بسکتبال ورزشی بود که ما 
با آن بزرگ شــدیم. من کاپیتان تیم 

بسکتبال در مدرسه بودم.
حلیمه: من هــم کاپیتان تیممان در 
کلاس هشــتم و در دبیرستان بودم. 
یک جورهایی بسکتبال نزدیک ترین 
ورزش بــه قلب ما بوده اســت. من و 
ســارا از طریــق ورزش توانســتیم 
دوســتانی پیدا کنیم، می توانستیم 
با ورزش صدایمــان را بلند کنیم و به 
بقیه برســانیم، با هم همکاری کنیم، 
مهارت هایی را کسب کنیم که جای 

دیگری آنها را یــاد نمی گرفتیم و با 
بعضی از مشــکلاتمان کنــار بیاییم. 
البته فوتبــال، راگبی و مثل مادرمان 

والیبال هم بازی می کردیم. 
بعد از انتشار عکس ها پیامی از 

ایران هم به دستتان رسید؟
سارا: بلــه. پیام هایي دوست داشتنی 
از مردم ایران به دستمان رسید. آنها 
تصویری را که ما توانسته بودیم از زنان 
مسلمان ترسیم کنیم، دوست داشتند. 
خیلی از زنان عزیز ایرانی پیام دادند و 
تشویقمان کردند. همه پیام ها مثبت 
و دوســتانه بود و اینگونه توانســتیم 

دوستان زیادی پیدا کنیم. 
پیام آزاردهنده ای به دستتان 

نرسید؟ 
حلیمه: هیچ کدام از پیام ها آزاردهنده 
نبود. من و سارا معتقدیم که عقیده هر 
فرد تا جایی که به فرد دیگری تحمیل 
نشود محترم است. برای همین ما به 
کامنت هایی مثل اینکه »هیچ کسی 
نباید بــا این لبــاس ورزش کند« یا 
»ولش کن، مردان بهتر از زنان بازی 
می کنند« اهمیــت نمی دهیم. اینها 
فقط یکسری حرف از سمت افرادی 

هستند که ما قبولشان نداریم.
در ایــران کســب وکارهایی 
کوچک وجود دارند که به صورت 
آنلایــن لباس هــای بلوچــی 
می فروشند. آیا در صنعت مد جایی 

برای این لباس ها می بینید؟
حلیمه: من عاشق صنعت مد هستم. 
مد به طور مداوم رو به تکامل اســت، 
اما متاسفانه در این صنعت به جامعه 
بلوچ مانند اقلیت های دیگر این اعتبار 
و تریبون داده نشــده که به رسمیت 
شناخته شود. لباس های گلدوزی شده 
بلوچی برچســب ســبک »بوهو« یا 
لباس های قبیلــه ای می خورند و به 
فروش می روند. افراد دائما بدون اینکه 
سودی به جوامع ما برسانند از فرهنگ 
ما اســتفاده می برند. ســوزن دوزها 
اینگونه اعتبار کارشان و مشتری های 
بالقوه شان را از دست می دهند. ما در 
ایران، افغانســتان و پاکستان اقلیت 
محرومی هســتیم. بســیاری از این 
افراد در فقر و شــرایط بسیار سختی 
زندگی می کنند و می خواهند راهی 
برای کار پیدا کنند، اما این شــانس 
به آنها داده نمی شــود. هیچ سیستم 
آموزشی یا شغلی اي برای بسیاری از 
بلوچی ها تامین نشــده است تا جایی 
که آنها حتی از پس تامین هزینه نخ 
دوخــت ودوز هم برنمی آینــد. برای 
همین به نظر من اســتفاده کردن از 
ســوزن دوزی های باســتانی بلوچی 
متعلق به جامعه محروم برای ســود 
بیشتر ناعادلانه و یک تصرف فرهنگی 

محسوب می شود.

ادامه ازصفحه   اول

حدود یک ساعت بعد، طلایی با یک ویدئوی دیگر در توئیتر 
ظاهر شد. او این بار توضیحات بیشــتری درباره ماجرایی که 
در پشت صحنه برنامه من و تو می گذشت داد. او گفت: »تازه 
نشستم توی ماشین و در حال رانندگی به سمت خونه هستم. 
جزئیات ماجرا را یکم که آرام تر شدم براتون میگم، اما فعلا در 
همین حد بگم. ماجرا اینطوری شروع شد که من برای ضبط 
برنامه روبه رو به شــبکه من و تو دعوت شده بودم. بخش اول 
و دوم برنامه را ضبط کردیم. در هر دو بخش من سوال کننده 
بودم. ســوالاتم را پرسیدم و جواب داده شــد و تمام شد. در 
برِِک )زمان استراحت( آقای همن سیدی )یکی از تندروترین 
حاضرین این سری برنامه ها( شروع کرد به من توهین کردن. 
من هم مجبور شــدم و جواب دادم. تا اینجا همه چیز لفظی 
بود. کمی بعد آقای عباسی )مدیر من و تو( به همراه پوتکین، 
تهیه کننده برنامه وارد اســتودیو شــدند. اینجا من سکوت 
کرده بودم، اما دیدم که آقای عباسی حرف های آقای سیدی 
رو ادامه داد و رو به من شــروع به توهین کرد. ایشون شروع 
کردند به گفتن اینکه ما به شما برنامه دادیم، وقت دادیم، اما 
تو اومدی اینجا هرچی دلت می خواد به ما میگی؟ چون خیلی 
بی ادبانه و از جایگاه بالا با من صحبت می کرد و فکر می کرد که 
من کارمندش هستم عصبانی شدم، چون من مهمان بودم، 
همیشه مهمان بودم و دعوت شــدم، ایشون می تونستن من 
رو دعوت نکنن. بنابراین میــز رو ترک کردم و به بخش دیگر 
استودیو که خیلی هم بزرگ اســت رفتم تا موبایل و کتاب و 
وسایلم رو بردارم و از ساختمان بیرون بروم. همون موقع آقای 
سیدی از پشت به من حمله کردن و این هم پارگی لباس من 
است )لباس را رو به دوربین نشان می دهد(. یکهو همه ریختن 
ســرم و من فکر کردم اینها هفت نفری می خوان من رو بزنن 
و من هم درگیر شــدم. اینطوری درگیری فیزیکی درســت 
شد. بعد هم پلیس صدا کردن و حدود یک ساعت من رو نگه 
داشتن. در نهایت وقتی که پلیس اومد و ویدئوها رو دید، رفت 
که با اونها حرف بزنه، بعد برگشت و به من گفت اینها از شما 
شکایتی ندارن، شما هم شکایت نکن. خیلی عجیبه که یک 
مهمان رو دعوت کنن بعد بگــن تو چرا این حرف ها را زدی و 

بعد کتکش بزنند.«
طلایــی در ادامه توضیح نمی دهــد که آیا واقعا از شــکایت 
صرف نظر کرده؟ و چرا از کســانی که کتکش زده اند شکایت 

نکرده است. 

    چالش مهمان مخالف خوان
جدا از مورد طلایی که تبدیل به سوژه داغ توئیتر شده و سوژه 
خوبی به دست مخالفان و منتقدان شــبکه من و تو داده تا به 
آن حمله کنند، ماجرای مهمان برای برنامه روبه رو واقعا برای 
من و تو یک چالش اســت. این برنامه که در آن سعی می شود 
به تحلیل مسائل سیاســی پرداخته شــود، تا مدت ها کاملا 
یک طرفه بود و به شــکل مبالغه آمیزی ضد ایران و جمهوری 

اســلامی بود  به این صورت که چند نفر به عنوان کارشناس 
دور هم جمع می شــدند و یک موضــوع را تحلیل می کردند، 
اما در واقع همه در یک طرف قرار داشــتند! در واقع لزومی به 
میزگرد احساس نمی شــد! اعتراض به این نحوه برنامه سازی 
باعث شد که سازندگان برنامه به فکر دعوت از کسانی بیفتند 
که در موضوعات نظر متفاوتی داشته باشند، به این ترتیب پای 
نجاح محمد علی ، تحلیلگر عراقی کــه خیلی ها او را به خاطر 
نزدیکی مواضعش با ایران می شناسند به برنامه روبه رو شبکه 
من و تو باز شــد، اما نجاح محمد علی هم خیلی تحمل نشد. 
او بعد از اینکه از سپاه پاســداران حمایت کرد، کنار گذاشته 
شــد و نوبت به ملیحه محمدی رســید. محمدی یک ایراد 
دیگر داشت، او چنان که باید و شــاید به برنامه شور نمی داد 
و تســلطش بر موضوعات هم خوب نبود. پس او هم دیگر به 
برنامه دعوت نشد تا چهره فربد طلایی در برنامه روبه رو دیده 
شود. جالب اینکه مجید تفرشــی، یکی از چهره های آشنا در 
تلویزیون های فارسی زبان خارجی در مورد این ماجرا نوشته: 
»چندی قبل که نجاح محمد علی گفت که من و تو تهدید به 
قتل شده و می خواستند کتکش بزنند، گفتم اغراق می کند و 
ممکن نیست متولیان یک شبکه اینطور رفتار کنند. امروز که 
شعبون خان ها، فربد طلایی را ظاهرا وسط برنامه کتک زدند، 
معلوم شد که نجاح شانس آورده و به لطف جثه بزرگ و سن 

بالایش نجات یافته.«

    فربد طلایی کیست؟
رسانه ها اطلاعات زیادی از طلایی ندارند. او خودش را اینطور 
معرفی می کند: »پژوهشــگر مطالعات راهبــردی و امنیت 

بین الملل از دانشگاه ردینگ انگلستان«.
او یک شــعار هم دارد که بارها آن را تکرار کــرده: »باور دارم 

امنیت شهروندان راس همه امور است.« 
در همین ساعت هایی که موضوع فربد طلایی داغ شده، بعضی 
از خبرنگاران فارسی زبان رســانه های خارجی گفته اند که او 
وقتی در ایران بوده، مدیر فروش کرمان موتورز بوده و فعالیت 
اقتصادی و تجاری دارد. با جســت وجو در منابع مختلف چیز 
زیادی درباره سوابق طلایی به دســت نمی آید، اما در صفحه 
خودش در لینکدین نوشته شده که تحصیلاتش را در ایران در 
دانشگاه آزاد انجام داده و واقعا هم مدیر فروش کرمان موتورز 

بوده و الان هم شرکت ساختمانی دارد. 
او در تمــام برنامه هایی که تــا الان در روبــه رو حاضر بوده 
حرف های جنجالــی زده و حتی از نجــاح محمد علی هم در 
حمله به مواضع کارشناســان همســو با من و تو تندتر عمل 
کرده؛ مثلا حرف های او در مورد اعــدام نوید افکاری جنجال 
درست کرد، آنجا که به کارشناسان روبه رویش گفت از مرگ 
افکاری بهره برداری سیاسی می کنند و پروژه شهیدسازی راه 
انداخته اند. او کمی پیش هم در مورد حضور نیروهای ســپاه 
قدس در کشورهای دیگر در مقام دفاع برآمد و گفت که حتی 

اگر گارد شاهنشاهی هم بود همین کار را می کرد. 

زد و خورد کارشناسان سیاسی در لندن
کارشناس برنامه من و تو می گوید که به خاطر دفاع از مواضع ایران 

کتک خورده

نگین باقری|  حلیمه و سارا حسین زهی دو خواهر اهل استان  سیستان وبلوچستان  ایران هستند وعکسی که 
یک ماه پیش با لباس های سوزن دوزی شده به رنگ سفید و قرمز پوشیده بودند در مهم ترین مجله مد و فشن 
دنیا ،یعنی  مجله ووگ چاپ شد. آنها حالا در گفت وگو با روزنامه هفت صبح می گویند طرح لباسشان را مادرشان 
به خیاطی در سیستان وبلوچستان سفارش داده و از ایران به دستشان رسیده است. حلیمه می گوید برای آنها 
این فقط یک عکس معمولی نبوده و پشت جزئیات آن در یک زمین، توپ و تور بسکتبال هدف مشخصی قرار 
داشته است: »ما دو پیام داشتیم: از یک سو می خواستیم فرهنگمان را با دنیا به اشتراک بگذاریم. از سوی دیگر 
چون زنان به اندازه مردان در ورزش مورد احترام قرار نمی گیرند می خواستیم نشان دهیم که ما هم زن  هستیم، 

هم ورزش می کنیم و به آن علاقه داریم. ما را ببینید.«



 اوقات شرعي تهران:  اذان صبح 05:25|طلوع خورشید 06:51|اذان ظهر 12:57|غروب خورشید 19:03|اذان مغرب 19:20

پیامبر صلی الله علیه و آله و سلم   
الْبَیِّعَانِ بِالْخِیَارِ مَا لَمْ يَفْتَرِقَا فَإِنْ صَدَقَا وَ بَیَّنَا بُورِكَ لَهُمَا فِي بَیْعِهِمَا وَ إِنْ كَتَمَا وَ كَذَباَ مُحِقَ بَرَكَةُ بَیْعِهِمَا

خريدار و فروشنده، تا از يكديگر جدا نشده  اند، اختیار ]فسخ معامله را[ دارند. اگر راست بگويند و ]عیب را[ آشكار بگويند، داد و ستد براى هر دو، بركت 
خواهد داشت، و اگر ]عیب را[ بپوشانند و دروغ بگويند بركت داد و ستدشان خواهد رفت. 
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از امروز به بعد سرماخوردگی همان کروناست
حرف های تکان دهنده رئیس بخش عفونی بیمارستان مسیح دانشوری

  سايت نگار

نصیحت کولمن، خانه نکیسا، احوالات رجبی و عقیده خانم مصری
1  رونی کولمن 56ساله بدنساز افسانه ای است که هشت بار متوالی در مسابقات 
نخبگان بدنسازی مسترالمپیا برنده شده و يکی از بزرگ ترين سفیران بدن سازی 
در جهان است.  اما امروزه یکی از بزرگ ترین افراد این ورزش در تاریخ دارای مشکلات 
عمده سلامتی است که  از جمله  نتیجه بدن سازی او بوده است. مبارزه با جراحی از چند 
سال پیش زمانی آغاز شد که وی حدوداً هفت عمل جراحی کمر انجام داد و سپس راه 
رفتن را دوباره از سر گرفت. کولمن آن زمان با ناراحتی گفت:  آیا می خواهید هنوز مثل 
من باشید؟ همان اخلاقی را که من داشتم؟  همانطور که می بینید، من هشت بار قهرمان 
مسترالمپیا هســتم که نمی توانم راه بروم.  او دو میلیون یورو  برای انجام عمل جراحی 
خود هزینه کرده ولی با این حال دوباره همان شرایط قبل را پیدا کرده است و نمی تواند 
راه برود. اتفاقی که قهرمان پرآوازه جهان را آزار می دهد. کلمن درباره این اتفاق گفت: من 
فکر می کنم که عمل جراحی آنطور که باید پیش نرفت و همه چیز منجر به این واقعیت 
شد که دیگر نمی توانم روی پاهایم بایستم. باید درک کنید که برای من آسان نیست، هر 
عملی بسیار دشوار است و هزینه آن  بسیار بالاست. من حدود دو میلیون یورو صرف تنها 
سه عمل گذشته کرده ام و بعد از همه اینها، توان تحمل ندارم اما با حمایت شما تسلیم 

نخواهم شد و به مبارزه ادامه خواهم داد.

2  خبرآنلاين؛ مهدی طارمی از جمله سرمايه های بزرگ باشگاه پرسپولیس بود 
که قدرش را ندانستند. او در این باشگاه تبدیل به ستاره شــد ولی باشگاه ریوآوه بود 
که از مهدی بهره برداری لازم را کرد. اما داســتان پرسپولیسی شدن طارمی هم در نوع 
خود جالب است. او در این باره می گوید:»هیچ کس نمی دانست من دارم به پرسپولیس 
می روم. از طریق فاضل قنبرپور و دکتر ابراهیمی این اتفاق افتاد که یکی از وکلای علی 
دایی بود. آقای ابراهیمی یک بار DVD بازی من را به علی آقا داده بود. پرسپولیس در 
برهه ای می خواست بازیکن خارجی بگیرد که موفق نشد. همان موقع آقای ابراهیمی به 
علی آقا می گوید DVD مهدی را دیدی؟ او همان جا فیلم بازی ام را دید و گفت این پسر 
کجا بود؟ چرا به من نگفتید؟ آقای ابراهیمی می گوید من که گفتم به شما. علی آقا هم 
گفته بود همین فردا بیاید قرارداد ببندد. قرارمان ساعت 11 بود که ما 8 صبح همراه با آقا 
فاضل به تهران رسیدیم. ساعت 12 هم علی آقا را دیدیم و حرف زدیم. همان بعدازظهر 

هم قرارداد بستم. در واقع من با یک DVD به پرسپولیس رفتم.«

3  حمید مقیمی عضو اتاق بازرگانی با بیان اينکه 70درصد از لوازم آرايشی و 
بهداشتی موجود در بازار را لوازم قاچاق تشکیل می دهند،گفت: بعد از ممنوعیت 
واردات لوازم آرایشی و بهداشتی از ســال ۹8 واردات قاچاق لوازم آرایشی و بهداشتی 
افزایش یافته اســت. عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران اظهار داشت: براساس 
گزارشی از ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز واردات لوازم آرایشی و بهداشتی قاچاق از سال 
گذشته تاکنون سه برابر افزایش یافته  است. ضمن اینکه اغلب کالاهای وارداتی در این 
بخش نیز تقلبی است.  وی با اشاره به ممنوعیت واردات لوازم آرایشی و بهداشتی گفت: 
به دستور رضا رحمانی وزیر وقت صنعت، معدن و تجارت طی بخشنامه ای در اردیبهشت 
۹8  واردات لوازم آرایشی و بهداشتی به کشور ممنوع اعلام شد.  عضو هیات نمایندگان 
اتاق بازرگانی بیان داشت: اما  با توجه به تقاضای داخلی، بخش قابل توجهی از  نیاز بازار 
از طریق واردات لوازم آرایشی و بهداشتی  قاچاق تامین می شود که اتفاقا بخش عمده ای 

از این واردات را کالاهای بی کیفیت و تقلبی تشکیل می دهند. 

4  در هفته ای که گذشت عباســعلی کدخدايی، قائم مقام شورای نگهبان در 
گفت وگويی از احتمال کانديداتوری زنان در انتخابات 1400 خبر داد.  او گفت:»در 
همین انتخابات اخیر، تعــداد خانم هایی که برای نمایندگــی مجلس ثبت نام کردند و 
تایید صلاحیت شدند بسیار زیاد بود. از بین آنها تعداد 1۶، 1۷ نفر انتخاب شدند. یعنی 
خانم ها هم به خودشان رای نمی دهند، اینجا که دیگر شورای نگهبان مقصر نیست. پس 
دقیقاً مسئله ممنوعیت های قانونی نیســت و پای مسائل فرهنگی در میان است. شاید 
در دوره ای ریاست جمهوری خانم ها هم اتفاق بیفتد کما اینکه در هیچ دوره ای وزیر زن 
نداشتیم اما در دولت آقای احمدی نژاد یک وزیر زن هم منصوب شد. بنابراین، منع قانونی 
وجود ندارد و شاید در دوره های آتی رئیس جمهور زن هم داشته باشیم.« این جملات 
عباسعلی کدخدایی، دبیر شــورای نگهبان درباره کاندیداتوری زنان در انتخابات است. 
اظهارات کدخدایی بدون واکنش نیز نبود. حجت الاسلام سید محمدعلی ابطحی، عضو 
مجمع روحانیون مبارز در توئیتی خطاب به ســخنگوی شورای نگهبان نوشت:» آقای 
کدخدایی خودش هم می داند این شورای نگهبان به یک خانم اجازه کاندیدایی ریاست 
جمهوری را نمی دهد. گول زدن مثل خیلی کارهای دیگر در شأن شورای نگهبان نیست. 
خدا رحمت کند خانم اعظم طالقانی را، همه دوره ها کاندیدا می شد و تحصن هم می کرد 

و یکبار تأیید نشد.«
برخی کاربران خبرآنلاین با ریاست جمهوری زنان مخالفت کردند. به طور مثال حسنعلی 
نوشت:»زنان به دلایل مختلف شــخصیتی، رفتاری و عملکردی نمی توانند عناصر مهم 
تصمیم ســاز در مدیریت های کلان جامعه باشــند تا در بحران ها و مشکلات بتوانند 
راهگشایی کنند برای همین در جامعه ما بهتر اســت فعلا سلسله مراتب مسئولیت را 
بپیمایند و به قول معروف امتحان پس دهند.« دیگری هم در پاســخ به او نوشت:» بله 
همینطوره چون تصمیم گیری هاشون اکثرا از احساس بر میاد تا منطق.« الهه هم برای 
خبرآنلاین نوشت:» از لحاظ شرعی امکان پذیر نیست چون زن برای سفرهای خارجی 

نیاز به اجازه همسر داره و اگر همسرش اجازه نده نمی تونه بره و کارهای مملکت رو هوا 
میمونه و همچنین نمی تونن مذاکرات در پشت درهای بسته داشته باشن و درست نیست 
با رئیس جمهور های مرد دیگه رو در رو مذاکره کنن و بگن و بخندن و تو عکس های دست 
جمعی باشن. به علاوه امکان رفتن به اســتادیوم رو هم ندارن اگر تیم ملی بازی داشت. 
خخخخخ کلا محدودیت ها زیاده برای خانم ها. اگر این محدودیت ها نبود و دید درستی 

بود، زنان ایرانی توانایی های خیلی زیادی دارند حتی بیشتر از آقایون.«

5  خراسان نوشت: سریال »دل« به کارگردانی منوچهر هادی در حالی به پایان راه 
نزدیک می شود که نه تنها همچنان مورد انتقاد است بلکه در قسمت ۳۹ که چهارشنبه 
هفته گذشته منتشر شد با موج جدیدی از واکنش های منفی مخاطبان روبه رو شده است. 
در این قسمت از سریال، چند اتفاق غیرمنطقی و عجیب رخ داد که برای تماشاگر باورپذیر 
نبود و واکنش انتقادی آن ها را به دنبال داشت. شخصیت »خسرو« پس از فهمیدن ماجرای 
تعرض به دخترش، سکته کرده بود و در کما به سر می برد. در قسمت ۳۹، این کاراکتر به 
هوش آمد و به محض بیرون آمدن از کما، کاملا هوشیار و سرحال از جای خود بلند شد 
و پرستارانی که سعی داشتند جلوی او را بگیرند، کنار زد تا سراغ »نکیسا« برود. طبیعتا 
فردی که در کما بوده بلافاصله پس از به هوش آمدن نمی تواند به وضعیت عادی برگردد. 
اتفاقات عجیب دیگر به ماجراهای خانه »نکیسا« مربوط می شود. وقتی یک قربانی تعرض 
با فردی که به او تعرض کرده روبه رو می شود نمی تواند مسلط به خود و عادی بدون هیچ 
واکنش عصبی مقابل او بایســتد و به حرف هایش گوش کند اما »رســتا« در این لحظه 
عکس العمل باورپذیری ندارد. »خسرو« وارد خانه »نکیسا« می شود تا بپرسد چرا چنین 
کاری با زندگی آن ها کرده اما از دیدن »آرش« که با ضربه چاقوی »نکیسا« زخمی روی 
زمین افتاده اســت، تعجب که نمی کند هیچ، بلکه توجهی هم به او ندارد و پس از پایان 
سرزنش هایش، سراغ »آرش« می رود و او را از خانه بیرون می برد. »ناهید« و »رستا« هم 
که بیرون از خانه بودند نه با پلیس و نه با اورژانس تماس نمی گیرند و فقط منتظر پایان 

دعوا هستند! خودکشی »نکیسا« هم بسیار غیرواقعی و عجیب اتفاق می افتد.

6  امیر حسین ترابی، کارگردان اظهار کرد: در شرایطی هستیم که مدام دستمزد 
بازیگران بالا رفته و تغییری در دستمزد عوامل پشت صحنه ایجاد نشده است. بازیگری 
که سال گذشــته ۳۰۰ میلیون تومان دریافت می کرد وقتی امســال به او زنگ زدیم و 
پیشنهاد بازی دادیم به ما گفت دستمزد من یک میلیارد تومان است یا بازیگر دیگری از 
ما ۳ میلیارد تومان درخواست دستمزد داشت! وی افزود: ما پنج بازیگر اصلی در »فرار 
مغزها« خواهیم داشت. اگر بخواهیم اینگونه دستمزد بدهیم چیزی حدود 1۰میلیارد 

تومان تنها هزینه دستمزدها می شود.

7  مهران رجبی با اشاره به مساعد بودن حال خود برخلاف برخی اخبار منتشر 
شده در رسانه ها و فضای مجازی  گفت: چند روزی است که در بیمارستانی در زنجان 
بستری هستم و به حمد الهی حالم خوب است. بازیگر سرشناس کشور با اشاره به اینکه 
من کمتر به دکتر مراجعه می کنم و حتی اگر یک شب تا صبح هم از درد دندان رنج بکشم 
دندانپزشک نمی روم، تصریح کرد: احساس کسالت داشتم برای همین مراجعه کردم و 
گفتند که 5 درصد درگیر کرونا هستم و امروز هم یک سی تی اسکن جدید گرفته شد که 
هنوز نگفتند چقدر درگیری دارم. وی با بیان اینکه با نظر پزشکان در حال حاضر مبتلا 
به کرونا ویروس هستم، تصریح کرد: شش شب است که در بیمارستان بستری هستم و 

از همه خدمات پزشکان و مسئولان هم تشکر می کنم.

8  معاون آموزش و فرهنگ ترافیک پلیس راهور فاتب گفت: رعایت فاصله بین 
افراد جامعه و رعایت فاصله بین دو خودرو از مهم ترین فاصله هایی اســت که می تواند 
جان افراد را در زندگی و در رانندگی حفظ کند به همین دلیل وی از شهروندان خواست 
فاصله ها را در ایام کرونایی و در حین رانندگی رعایت کنند. همه خانی افزود: آمارها نشان 
می دهد حدود ۴5درصد از تصادفات در سطح شــهر تهران مربوط به عدم توجه به جلو 
و عدم رعایت فاصله طولی است که آمار بالا و نگران کننده ای است. وی گفت: از جمله 
مواردی که می تواند تمرکز راننده را در حین رانندگی برهم بزند خوردن و آشــامیدن، 
اســتعمال دخانیات، صحبت کردن با تلفن همراه در رانندگی است که معاون آموزش 
و فرهنگ ترافیک پلیس راهور فاتب از رانندگان خواســت این موارد را هرگز در حین 

رانندگی انجام ندهند.

9  چندی پیش »رضوی الشــربینی« مجری معروف تلويزيونی مصر که خود 
بی حجاب اســت در مورد حجاب اظهارنظر کرده بود و گفته بود که حجاب بسیار 
بهتر از بی حجابی است و زنان محجبه نزد خداوند بسیار برتر هستند. حالا پس از آن 
اظهارنظرها که با حمایت انبوه مردم مصر و بسیاری دیگر از کشورهای جهان قرار گرفت 
این مجری تحت پیگرد قانونی قرار گرفته است. ماجرا از زمانی آغاز شد که خانم شربینی 
که برنامه ای پربیننده با موضوع زنان در تلویزیون غیردولتی »سی بی سی« در مصر را 
اجرا می کند با وجودی که خود بی حجاب است، به صورت مستقیم به بیننده ها توصیه به 
پوشش و حجاب کرد و گفت که زنانی که حجاب دارند از بی حجاب ها بهتر هستند. عین 
عبارت او به نقل از رویترز چنین اظهار کرد:»زنانی که حجاب دارند 1۰۰هزار برابر بهتر 

از زنانی هستند که حجاب ندارند.«

رئیس بخش عفونی بیمارستان مسیح دانشوری در 
گفت و گو با ایسنا دورنمایی از وضعیت یکی دو ماه 

آینده ایران در مبارزه با کرونا را ترسیم کرد.
  متاسفانه آمار مراجعه به اورژانس از حدود ۶8 نفر 
در چند روز گذشته، این روزها به حدود 2۰۰ نفر 
در روز رســیده، به گونه ای که مردم برای بستری 
در اورژانس صف کشیده اند و فشار کاری شدیدی 
طی چند روز اخیر شروع شده است. تجربه هفت 
ماه گذشته نشان داده که وقتی اپیدمی وارد موج 
می شود، مانند موج اول و دوم، موج سوم شدیدتر 
خواهد بود و موج ســوم بین یک تا دو هفته طول 
خواهد کشــید، بنابراین به طــور خیلی جدی از 
مردم خواهش می کنم که پروتکل های بهداشتی 
را بیش از پیش رعایت کنند، از مسافرت ها، حضور 
در تجمعات غیرضروری و رفتارهای غیربهداشتی 
خودداری کنند. شیوع موج ســوم از اواخر هفته 
گذشته آغاز شده و اگر به همین منوال پیش برویم، 
طبق تخمین دکتر حریرچی در نموداری که نشان 

دادند، در آبان ماه مرگ و میر ناشی از کرونا  به ۶۰۰ 
نفر در روز می رسد، البته امیدواریم که این تخمین 
هیچ وقت محقق نشود. میزان بالای  مسافرت های 
اخیر، عدم رعایــت پروتکل ها از ســوی مردم در 
تجمعات و مراســم های مختلف، همگی مشخص 
بود که می تواند منجر به بروز فاجعه شــود، الان 
کادر درمان در حال جمع کردن تبعات این فاجعه 
هستند. امروز که موج سوم شروع شده، حداقل تا 
۴ ماه آینده باید برای جلوگیــری از فاجعه  جدید 
پروتکل های بهداشتی را رعایت کرده و حواس خود 

را سرگرم اخبار واکسن و دارو نکنیم.
 مدتی تناســب و تعادل بین ترخیص و بســتری 
بیماران کرونایی برقرار شــده بود که متاسفانه از 
اواخر هفته گذشته مجددا این تعادل برهم خورده و 

برای پذیرش در اورژانس تخت خالی نداریم.
پیدایش موج سوم کرونا نشان داد که بحث ایمنی 
گله ای نیز دیگر کاربرد ندارد، همانگونه که مشاهده 
می کنید در اســتان هایی مانند قم که در اسفند و 

فروردین به شــدت درگیر بودند، الان مجدداً وارد 
فاز قرمز شدند. بنابراین نباید خود را با موضوعات 
جانبی و حاشــیه ای گول بزنیم. علایم کلی کرونا 
همچنان تب و ســرفه اســت. بنابراین به صورت 
جدی به همه مردم توصیه می شود که این روزها 
هر علامت تنفسی، مطمئنا کروناست؛ چراکه الان 
چیزی به اسم سرماخوردگی نداریم و کوچکترین 
علائم مثل آبریزش بینی، تب و بدن درد می تواند 
علامت کرونا باشد. بیماران باید از زمان شروع علایم 
تا دو هفته حتماً در قرنطینه باشند و اگر با گذشت 
دو هفته و در ۷2 ساعت آخر، فرد تب و سرفه نداشته 
باشد، می تواند با رعایت پروتکل ها از قرنطینه خارج 
شود و احتیاج به تست مجدد کرونا نیست. برخی به 
اشتباه تصور می کنند که واکسن آنفلوآنزا در برابر 
کرونا نیز ایمنی ایجاد می کند؛ در حالیکه این باور 
غلطی است و واکسن آنفلوآنزا تنها در برابر آنفلوآنزا 
ایمنی ایجاد می کند و هیــچ تاثیر بازدارنده اي در 

برابر کرونا ندارد.
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 واگویه های انتظار
 پیش از اينَت

بیش از اين
انديشه   عشاق بود...

 دستور زبان عشق
 من شايد / هیچ کس را /آن سوی ديوارها نداشته باشم اما

در اين غروب کسالت بار / هیچ چیز به اندازه ی تلفنی از زندان خوشحالم نمی کند
 رويا شاه حسین زاده حافظ و مردی که اعتراف کند/ گاهی به جای آزادی / به من می انديشد...

آقا شنیدین که میگن فلانی به چوب خشک دست 
بزنه، سبز میشه؟... من دقیقا بر عکسم. جنگل هم 
تحویلم بدهند، راسِ یک هفته، همه شــون خشک 
میشن میرن پی کارشون. چند وقت پیش در حین 
خرید از یک فروشگاه، به یک غرفه فروش گل وگیاه 
برخورد کــردم. همانطور که با حســرت به زیباییِ 

گیاهان نگاه می کردم،فروشنده یقه م کرد:
- » به بــه... از وجناتتون مشــخصه کــه اهلِ گل 
وگیاهین.« / » کاملا بر عکس. کلا گیاه به من نمیاد... 
راس هفته خشــکش می کنم.« /» اصلا این حرف 
غلطه. یعنی چی به من نمیاد؟« / »خب نمیاد دیگه. 
هر کدوم از این گلدان ها رو ببرم، هفته دیگه، گلدونِ 
خالیش رو براتون میــارم.« / » خب، من بهتون یاد 
میدم چیکار کنین که رشد کنن و از حضورشان در 

منزل لذت ببرین.« / » بفرمایین.«
نســخه اول که برای من پیچید، ایــن بود که برای 
گیاهانِ عزیز، موزیک پخش کنم.کارمون را با یک 
گلدان کوچک شروع کردیم تا قلق گیری کنیم تا بعد 

به سراغ گلدان های بزرگتر برویم.
خب، نتیجه خیلی بدتر شد و گیاه، خیلی زودتر از 
همیشه خشک شد. رفتم سراغِ گل فروشِ دانشمند:

- » بابا این چی بود دادی به من؟... به جای این که 
خشک شه، پُکید.« / » اِ !... به موقع آب دادی؟« / » 

آره بابا...« / »موزیک هم براش گذاشتی؟«
لیســت موزیک هایی که برای گیاهِ از دست رفته م 

گذاشته بودم رو براش شمردم.
- » البته این آهنگ هایی که شــما گذاشتی به دردِ 

جاده چالوس می خوره که با دوســتانتون تشریف 
می برید. من منظورم موزیک های کلاســیک بود. 
لازم نبود گیاه بفهمه که خاطراتِ شــمال، محاله 

یادتون بره...«
واردِ فاز دوم شــدیم. یک گلــدان دیگرخریدم و با 
تعدادی از سی دی هایِ موتزارت و بتهوون راهیِ خانه 
شدم. این یکی را دیگه باید سبز نگه می داشتم. خانه 
تبدیل به ارکستر فیلارمونیک لندن شده بود و حُسن 
بزرگی که داشــت این بود که متوجه شدم قابلیت 
مبتلا شــدن به میگرن را دارم. هیچ وقت به سلیقه 
موسیقایی خودم دقت نکرده بودم... فاجعه ای است 

برای خودش...
با اعصابی جویده شــده از آثارِ موسیقیِ کلاسیکِ 
جهان و گلدانی که ظاهرا او هم نتوانسته بود با این 
سَبک ارتباط برقرار کند، مجدد به سراغِ گل فروشِ 
اندیشمند رفتم. طرف یک فکری با خودش کرد و 

نسخه نهایی رو برام پیچید:
- » میدونی چیکار کن؟... باهاش دوست شو... بهش 
محبت کن.« / » ببخشــید، چجوری؟« / » باهاش 
حرف بزن... درد دل کــن... ازش نظر بخواه... بهش 

عشق بورز... رازهاتو بهش بگو... «
من هم که عقلم رو داده بودم دستِ ایشون،گلدان به 
دست، راهیِ خانه شدم و از همون ابتدا هر آنچه رازِ 
مگو بود به این گیاه گفتم. یعنی اگر زبان باز می کرد، 

حیثیتی برایم باقی نمی موند...
ولی ظاهرا این گیاهِ لطیف، بارِ این اسرار و امانت رو 
نتواست تحمل کنه و آنچنان خشک شد که خودم 

دلم به حالش سوخت...
- » بابا نشد دوباره که... « / » توچیکار میکنی با اینا؟ « 
/ » چیکار میکنم!...مگه چیکار میشه کرد.« / » آخه تا 
حالاندیده بودم یک گیاهی با این سرعت از بین بره... 
یه مشکلی داری حتما.« / » من مشکل دارم؟...« / » 
آره دیگه... چرا تا اینجان هیچی شون نمی شه؟خونه 

تو که میان، زارت خشک میشن؟  «
خلاصه که اصرار داشت ایراد از منه...

هر چقدر دوستِ عزیز را دعوت به » درست صحبت 
کردن« کردم، مدام صداش رو بالاتر می برد. البته من 
کاملا بر اعصابم مســلطم...نمی دونم... شاید نتیجه 
موسیقی کلاسیک بود... ولی واقعا درست نیست به 
چند تا گلدانِ بی ارزش، آدمو ببرن  خاطر شکستن ِ
کلانتری... آقا تا حالا توجه کردین داخلِ کلانتری 
چقدر گلدان وجود دارد؟... همانطور که افسر نگهبان، 
مشغولِ تکمیلِ صورتجلسه »درگیری در گلفروشی« 
بود، نمی تونستم از گلدانِ کنار دستش چشم بردارم:  
» جناب سروان... یه سوال میتونم بپرسم؟« / » باید 
رضایتشو بگیری. والسلام.« / » بله اونو میدونم...یه 
سوال دیگه داشتم« / » بگو.« / » شما چیکار می کنین 

که این گیاهاتون اینقدر سبز می مونه؟....«
ســرش رو از روی برگه بــالا آورد... فکرمی کنم با 
خودش دو دوتا چهار تا می کرد به روانشناس معرفیم 

بکنه یا نه...
- » اینا مصنوعی ان...« / » اِ اِ اِ...چه بااااحااااااال...«

بعد از بوســیدنِ رویِ ماهِ گل فروش، باســرعت به 
سمتِ پلاستیک فروشی راهی شدم.

دندهعقب
اشكانعقيليپور

pr@7sobh.com
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رویای اتمی ایــران به دهه ۳۰ برمی گــردد. رآکتور 
کوچکی کــه در ســال 1۳۳8 آمریکایی ها دردوران 
آیزنهاور به ایران هدیه دادنــد. در دهه 5۰ اما تبدیل 
ایران به قدرت اتمــی به یک عزم جدی بدل شــد. 
حکومت پهلوی مذاکرات متعددی را با آمریکایی ها 
و فرانسوی ها و آلمانی ها و حتی روس ها برگزار کرد. 
نیروگاه اتمی بوشهر در سال 1۳5۴ توسط آلماني ها 
کلید خورد و البته در سال های پس از انقلاب به دست  
پیمانکار روسی سپرده شد. به هرحال این داستان در 
حکومت پهلوی به جایی نرســید. با وجود میلیون ها 
دلار هزینه و یک هزار و 5۰۰ کارمند برای ســازمان 
انرژی اتمی، پیشرفت خاصی در عرصه تولید انرژی 
اتمی رخ نداد. آمریکا به وضوح از تسلط ایران بر انرژی 
اتمی می هراسید. پرونده انرژی اتمی در ایران از اواخر 
دهه ۶۰ مورد توجه نظام قرار گرفت. اما در سال 1۳81 
ناگهان این ماجرای حاشــیه ای به یک بمب خبری 
تبدیل شد. جاسوس های سازمان های اطلاعاتی غرب 
گزارش مخفیانه ای در مورد فعالیت های هســته ای 
ایران تهیه کردنــد و از قرار یکــی، دو گروه مخالف 
نظام هم به آنها دسترســی پیدا کردنــد. با افزودن 
شاخ وبرگ به آنها،  ناگهان ایران را به عنوان کشوری 
که  مخفیانــه در نطنز و اراک در حال ســاخت بمب 
اتم اســت به دنیا نمایش دادند! و این اول ماجرا بود.  
فشــار تبلیغاتی این ماجرا به این ختم شد که تقریبا 
یک ســال بعد در آبان ماه 1۳82 ایران در اجلاســی 
همزمان با ســه وزیر امور خارجه اروپایی به توافقی 
ضمنی در مــورد فعالیت های اتمی اش دســت پیدا 
کند. در دوره دوم دولت خاتمی هستیم و دبیر شورای 
امنیت ملی هم حســن روحانی اســت؛ در مذاکرات 
فشــرده ای که در نهایت به بیانیه سعدآباد ختم شد 
و یوشکا فیشــر از آلمان، جک اســتراو از انگلیس و 
دو ویلپن از فرانســه به همراه حسن روحانی و کمال 

خرازی وزیر امور خارجه وقت آن را امضا کردند. طبق 
آن فعالیت هســته ای ایران، به صــورت داوطلبانه و 
برای مدت محدود تعلیق می شد و درعوض انگلیس 
و فرانســه متعهد شــدند تا از ارجاع پرونده ایران به 
شورای امنیت ســازمان ملل جلوگیری کنند. این به 
نوعی عقب نشــینی تاکتیکی برای ایران بود، اما آغاز 
یک نبرد لفظی میان اصولگرایان و اصلاح طلبان بود. 
اصولگرایان خواستار پافشاری بر حق طبیعی ایران بر 
مسلط شدن بر انرژی اتمی بودند و بیانیه سعدآباد را 
به نوعی عقب نشینی تلقی می کردند. این توافق نامه 
با دو توافق نامه پشت ســرهم در بروکســل و پاریس 
تکمیل شد؛ در اســفند 1۳82 و آبان 1۳8۳. در واقع 
دولت و حاکمیــت تلاش می کردند کــه واکنش در 
برابر تلاش های هســته ای ایران منجر به تحریم های 
اقتصادی و انــزوای بین المللی نشــود. طبق این دو 
توافق نامه ایران به عنوان اقدامی داوطلبانه در جهت 
اعتمادســازی - و نه به عنوان یک تعهــد قانونی - 
پذیرفت که کلیه فعالیت های مربوط به غنی ســازی 
و بازفرآوری مانند ســاخت، تولید، نصب، آزمایش، 
ســرهم بندی و راه اندازی ســانتریفیوژهای گازی و 
فعالیت های مربوط به جداسازی پلوتونیم را متوقف 
کند و درعوض اتحادیه اروپا سعی در پذیرش ایران در 
سازمان تجارت جهانی نماید. در مذاکرات بروکسل 
روحانی رئیس هیأت ایرانی بود و در مذاکرات پاریس 

سیروس ناصری. اما در تابســتان 1۳8۴ در آخرین 
روزهای استقرار دولت خاتمی در پاستور،  صبر ایران 
به پایان رســید. محمد خاتمی اعلام کرد غنی سازی 
اورانیوم را از سر می گیریم: توقف فعالیت های هسته ای 
اصفهان برای ما خســارات مالی و معنوی فراوانی به 
دنبال داشته  است و باعث شده دانشمندان هسته ای 
ما فعالیت خود را متوقف کنند. محمد خاتمی در مورد 
قطعنامه پیشنهادی سه کشور اروپایی گفت که اگر 
قطعنامه ای بخواهد ایران را از حق دستیابی به فناوری 
هسته ای محروم کند، معتبر نیست و ضمانت اجرایی 
ندارد و ایران مجبور به پذیرش آن نیست. خاتمی از 
پاستور خارج شد و بقیه ماجرا را به دولت احمدی نژاد 
سپرد.  اظهارنظرهای رادیکال احمدی نژاد، داستان 
را پیچیده تر کرد. در ژانویــه 2۰۰۶ )دی ماه 1۳8۴( 
مقامات ایران در حضور بازرســان آژانس بین المللی 
انرژی هســته ای، تأسیسات هســته ای نطنز را فک 
پلمب کردند، اما شــورای امنیت بلافاصله در مارس 
2۰۰۶ )اســفند 1۳8۴( به ایران یک ماه فرصت داد 
تا فعالیت های هسته ای خود را متوقف کند. شورای 
امنیت در دسامبر همان سال )آذرماه 1۳85( قطعنامه 
1۷۳۷ را تصویب کرد که بیشتر فعالیت های تجاری، 
مالی، صنایع موشکی و هسته ای ایران را بر اساس بند 
 ۴1 فصل هفتم منشــور ملل متحد، هدف قرار داده 

بود و... بقیه ماجرا که خود قصه دیگری است...  

آغاز چالش هسته ای
نگاهی به 100 رخداد بزرگ 
تاريخی در قرن چهاردهم 

هجری شمسی

آرش خوشخو  يک قرن صد واقعه / واقعه هفتادو هشتم: بیانیه سعدآباد

بازنشر مطالب روزنامه هفت صبح صرفا با 
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هفت صبح| فراری یک وضعیت اســتثنایی است. 
طرح و ذهنیت و روند حرکت این شــرکت در یکصد 
سال اخیر به شکل حیرت انگیزی به سمت خلق برندی 
برجســته در حرکت بوده و حالا عرضه نسخه M از 
سری روباز پورتوفینو در حکم تداوم این وضعیت بوده 
است. پورتوفینوي روباز جدید که در کنار نام خود از 
عنوان M به معنی اصلاح شده یا Modificata بهره 
می برد، ارزان ترین خودروي برند فراری است که در 
بازار لوکس ها با قیمت 206 تا 245 هزار یورو )6.5 تا7 
میلیارد تومان( قابل خریداری است. این خودرو که در 
نسخه 2021 اصلاحات بسیاری به خود دیده، رقیب 

مستقیم محصولات بنتلی و استون مارتین است.
این خودروي دونفره که سه سال پیش به جای مدل 
کالیفرنیا Tبه بازار آمد، در نسخه جدید تغییراتی به 
مراتب بیشــتر و عمیق تر از یک به روزرسانی ساده را 
با خود بــه خریداران ارائه می کنــد. از تغییرات مهم 
و اساســی این محصــول تحول در هیولایی اســت 

که زیر پوســت فلزی پورتوفینوي جدیــد خوابیده. 
درعین حال نصب یک گیربکس جدید هشت سرعته 
دوکلاچه اتوماتیک برای انتقال قدرت پیشرانه یکی از 
مهم ترین تغییرات اعمال شده در فراری پورتوفینوي 

جدید است.
این اولین باری است که یک فراری کانورتیبل به یک 
گیربکس هشت سرعته مجهز می شود. این گیربکس 
جدید، دارای مــاژول کلاچی 20 درصــد کوچکتر 

نسبت به نسخه پیشین بوده که قادر است 35 درصد 
در انتقال گشتاور به چرخ ها نسبت به گیربکس قبلی 
فراری پورتوفینو بهتر عمــل کند. البته از آنجایی که 
فراری در روما یا همان رم که نسخه کوپه پورتوفینو 
محسوب می شــود، این گیربکس را نصب کرده بود، 
حدس می زدیم که دیر یا زود این جعبه دنده جدید 

روی پورتوفینو هم نصب شود.
فراری دستی در مشخصات فنی پورتوفینوي جدید 
هم برده است. پیشرانه هشت ســیلندر 3.9 لیتری 
دو توربوشــارژ این خودرو در پورتوفینو M حال 20 
اسب بخار قدرت بیشــتر نسبت به گذشــته تولید 
می کنــد. قلب تپنده ایــن سوپراســپرت کابریولت 
به روزرسانی شده حال قادر به تولید 612 اسب بخار 
قدرت و بیشــینه گشــتاور 760 نیوتن متر بوده که 
مشابه نمونه نصب شده روی روما است.  البته گشتاور 
تولیدی این پیشرانه نسبت به نسخه اولیه پورتوفینو 
 M تغییری نکرده است. با وجود اینکه فراری پورتوفینو
ضعیف ترین و ارزان قیمت ترین محصول این کمپانی 
با اصالت ایتالیایی اســت، ولی عملکردی بسیار سریع 
و خیره کننده مانند سایر محصولات این کمپانی دارد. 
فراری پورتوفینو M قادر است طی 3.45 ثانیه از حالت 
سکون به مرز 100 کیلومتر بر ساعت دست یابد و طی 
9.8 ثانیه قادر است از حالت ســکون به سرعت 200 
کیلومتر بر ساعت برسد. بیشینه سرعت قابل پیمایش 
این خودرو هم 320 کیلومتر بر ساعت اعلام شده است.
تغییرات ظاهری فراری پورتوفینو M روباز نســبت به 
نسخه پیشین به شکلی اعمال شــده تا طرح ظاهری 
این سوپراسپورت کانورتیبل نســبت به قبل خشن تر 
شــود. در داخل کابین این خودرو یک کلید گردان با 
پنج موقعیت رانندگی قرار دارد که یکی از حالات آن، 
مد Race بوده که تمرکز ایــن مد رانندگی بر افزایش 
لذت رانندگی و جذابیت قرارگرفتن در پشــت فرمان 
پورتوفینو M است. فراری برای اینکه پورتوفینو M در 
میان سایر خودروهای گرند تورر موجود در بازار جهانی 
حرفی برای گفتن داشته باشد، تجهیزات آپشنالی مانند 
صندلی های دارای سردکن و گرمکن با پکیج ایمنی و 
کمکی راننده پیشرفته فراری موسوم به ADAS را برای 

این خودرو نصب می کند.

هفت صبح| سفید؛ فقط ســفید که کمی سیاه و 
قرمز قاطی دارد. این وصف ساده ظاهر سیتروئن 
C3 است. هاچ بکی موفق در اروپا که بخت یارش 
نبود تا مثل 2008 فروشش را طی سه سال به مرز 
17 هزار دستگاه برساند. ســی3 که در کارخانه 
سایپای کاشان با انبوهی خطوط پیشرفته رنگ و 
مونتاژ به تولید رسید، در طول یک دوره 12 ماهه 
تنها به تعداد دو هزار دستگاه تولید شد و سپس 
با طلوع دوباره تحریم ها برای همیشــه از صنعت 
خودرو ایران غروب کرد. تجربه 15 ماه رانندگی با 
C3 اما گویای نقاط قوت بسیار و برخی نقاط ضعف 
در پرونده این چهره فرانسوی است. ما اینجا در 
قالب هفت نکته به بررسی این خودرو پرداخته ایم. 
محصولی که با پرداخــت 750 تا 800 میلیون در 

دسترس شماست :
1  این خــودرو جادارتر، باکیفیت تــر و بادوام تر از 
هیوندای آی20 اســت. تجربه حدود 10هزار کیلومتر 
رانندگی بــا این خودرو توســط دو تــن از مخاطبان 
هفت صبح که تجربه رانندگی با هیوندای آی20 مونتاژ 
کرمان و نیز کیا سراتو 2017 را داشته اند، گویای نکات 
جالبی اســت. مهم ترین آنها در بخــش دوام و کیفیت 
مصرف سوخت عالی، هماهنگی عالی موتور، گیربکس، 
فرمان و ترمز و استفاده از مواد خوب در ساخت قطعات 
است. همین عامل باعث تجربه ای مشابه تندر90 برای 

خریداران C3 شده است.
2  سی3 نرم تر از آی20، سراتو مونتاژ سایپا و سراتو 
2017 است. این خودرو به لطف یک فنربندی مناسب 
چه در سفرهای خانوادگی و چه   حین شتابگیری تعادلی 
عالی را با حرکتی نرم تلفیق کرده و شما را شیفته خود 
می کند. همین عامل زمینه استهلاک کمتر جلوبندی و 

سیستم تعلیق خودرو را فراهم می کند.
3  با گاز دادن به این خودرو می فهمید که دســت 
کمی از جولیتا ندارد. البته ساختار موتور دو خودرو چه 
سیستم پیورتک گروه PSA و چه موتور مولتی ایر گروه 
فیات عالی است. ولی ترکیب وزن کم و قدرت 165 اسبی 
موتور برای سی3 شتابی نزدیک به یک نیسان ماکسیما 

را به ارمغان آورده است. حدودا 7.8 ثانیه!
4   رنگ خودرو نقطه ضعف سی3 است. آقای سفید 
در بازار اروپا با یک پالت رنگی متنوع عرضه شــده که 
اگر در ایران هم عرضه می شــد قطعا فروشی بیشتر از 
پژو2008 را عاید سایپا می کرد. با این حال سی3 با رنگ 
سفید تا حد زیادی نسبت به آی20، جولیتا و خودروهای 

مشابه در این رده قیمتی در موضع ضعف است.
5  آپشــن های خــودرو بهتــر از 2008 و کمتر از 
محصولات کره ای اســت اما راضی کننده اســت و در 
نمونه فول می تواند تا مدت ها کفایت کند. خودرو علاوه 
سیستم های کنترل کشش و پایداری، سه نوع ترمز دارد 
و به سنسور عقب، کروز کنترل هوشمند، محدودکننده 
ســرعت، دوربین عقب به همراه صفحه نمایش لمسی 
7 اینچی، شش بلندگو، بلوتوث، شش ایربگ، کی لس 

استارتر و آینه های برقی مجهز است.
6  فرمان خودرو نرم و خوش دســت و بسیار دقیق 
است و این به دلیل استفاده از حالت فرمان کمکی برقی 
در سی3 است. این مهم کمک کرده تا اطلاعات مسیر به 
خوبی به راننده برسد و حین شتابگیری قابلیت کنترل 
خودرو بالا رود. البته ممکن است راننده از صدای نسبتا 
بالای موتور در اتاق یا ابعــاد کوچک صندوق بار اندکی 

اعلام نارضایتی كند.
7   اتاق خودرو شــاید در نگاه اول ساده، کلاسیک و 
محقر به نظر برسد مخصوصا که کنسول وسط خودرو 
کوچک و به شکلی خاص طراحی شده  اما واقعا اینطور 
نیســت و ترکیب رنگ با مواد پارچــه ای در بلندمدت 
شما را شیفته اتاق خواهد ساخت. کیفیت کار مانیتور 

عالی است. 

گاراژ

فرار در هوای آزاد
با عرضه نسخه M که نمونه ارتقایافته و روباز ابرخودروي پورتوفینو است، 

فراری یک محصول بسیار جذاب دیگر را راهی بازار سوپرلوکس ها کرد

بنزی که هم بار می برد، هم آب تولید می کند

مشتریان محصولات تجاری مرسدس بنز می توانند از ابتدای سال 2023 برای این 
کامیون زیبا که با موتور هیدروژنی حرکت می کند، ثبت نام کنند. این محصول 
مفهومی که روز گذشته با نام GenH2 به حضار معرفی شد، با کمک باتری های 
هیدروژنی ســاخت نیکولا قادر به پیمودن 1000 کیلومتر اســت. این کامیون 
که در رویدادی رسمی در محل شرکت مرســدس بنز در برلین آلمان رونمایی 
شد، از پلتفرم مدولار ePowetrain  ســود برده و احتمالا در قالب نسل بعدی 
اکتروس به بازار خواهد آمد. مرسدس بنز ادعا دارد این محصول تجاری نسل آینده 
خودروهای باری پاک است که به راحتی وظایف محصولات دیزلی را انجام داده و 

درعین حال آلایندگی ندارد.  

2022 ، موسم عرضه
 وانت های برقی لینکلن و فورد 

در شرایطی که فروش بالای وانت در آمریکا لینکلن را به ساخت یک وانت پیکاپ 
بزرگ و لوکس وسوسه کرده، پیکاپ سری اف هم قرار است با نصب یک موتور برقی 
از سال 2022 در نسلی کاملا جدید به دست مشتریان برسد. این خودرو که اخیرا 
تیزری از آن منتشر شده، گویا با هدف رقابت با محصولاتی از ریویان و تسلا به سرعت 
قرار اســت معضلات فنی خود را حل كند تا تقاضای رو به افزایش در این بخش را 
به سمت فورد بکشــاند. این خودرو که برای اثبات خود در بازار خودرو با مشکلات 
بسیاری روبه روست، علاوه بر رقبای برقی باید خود را به محک آزمون با محصولات 
بنزینی این کلاس نیز بگذارد. از آنجا که بارکشی، آفرود و دوام سه مسئله مهم برای 
مشتریان خودروهای پیکاپ است، مشخص نیست نمونه برقی حتی با داشتن قدرت 

بیشتر چگونه قادر به ارائه خدمت با کیفیت مدل های درونسوز است.

دردسر خودروهای برقی برای ادارات 

بازار انگلستان و کشورهای تابعه بریتانیا جزو مناطقی از جهان است که خودروهای 
برقی و پلاگین هیبرید زیادی طی سه ســال اخیر در آن به فروش رفته است. این 
حجم از خودرو که سطح تقاضای انرژی را به شدت در شهرهای این کشور بالا برده، 
زمینه تهدیداتی تازه را برای وزارت انرژی و به طور خاص ادارات برق بریتانیا پدید 
آورده است. گویا جکت های شارژ خانگی چنان فشاری را به شبکه برق خانگی وارد 
کرده که از تحمل شبکه برق شهری خارج بوده و این نهاد را از تامین اضافه تقاضای 
ایجاد شده ناتوان ساخته است. در همین راستا این نهاد و ناظر برق این کشور یعنی 
Ofgem اعلام کرده که بهتر است فعلا از نصب این شارژرها در خانه ها جلوگیری 
شود تا بتوان به شکل بهتری به مدیریت تقاضای برق در این کشور پاسخ داد. در عین 
حال گزارشی تازه در همین زمینه اثبات می کند که شبکه توزیع برق بریتانیا هنوز 
آمادگی پذیرش این حجم از خودرو الکتریکی و تامین سوخت آنها را ندارد. این از 
جمله مواردی است که کمتر کسی درباره آن حین دفاع از توسعه تولید محصولات 
برقی در صنعت خودرو حرف می زند. موردی که لازم است به دقت به آن توجه شود.

فرزند جیلی، داماد پروتون مالزی شد!

امروز سالگرد 50 سالگی پروتون است. شرکتی که در ایران محبوبیت قابل توجهی 
دارد. این شرکت که پیشتر از طریق همکاری با گروه زاگرس خودرو محصولاتی نظیر 
جن3، ایمپین و ویرا را در ایران تولید می کرد، در سال های اخیر به شدت از ناحیه 
کاهش فروش در شرق آسیا تحت فشار قرار گرفته است. این شرکت رو به انحطاط 
که مدتی است تحت سرپرستی گروه معظم جیلی قرار گرفته، اخیرا کراس اوور تازه 
خود را به کمک جیلی تولید کرده است. ایکس50 که نسخه بازطراحی شده جیلی 
بین یو است، احتمالا با این ترفند فروش بیشتری را در شرق آسیا تجربه خواهد کرد. 
کارشناسان معتقدند پروتون با اندکی تغییرات و یک کابین جذاب، خودرو کوچک و 
محبوب جیلی را در خط تولید خود مونتاژ  می کند تا آهسته آهسته به احیای مالی 
نزدیک شود. این خودرو که در زمینه طراحی و امکانات وضعیت خوبی دارد، احتمالا 
با پیشرانه 1.5 لیتری سه سیلندر توربوشارژی به قدرت 177 اسب بخار و یک جعبه 

دنده هفت سرعته دوکلاچه خودکار به دست مشتریان برسد.

چری با »تی-گو« راهی آمریکا خواهد شد

هرچقدر که آمریکایی ها از تداوم تجارت با چین متنفرند، چینی ها 
با ذوق و شوق بسیار به سوی بازار آمریکا حرکت می کنند. آخرین 
حرکت چینی ها هم فرستادن بزرگ ترین و بهترین صادرکننده خود 
در بخش خودرو به بازار بزرگ آمریکاست. گویا این کار را هولدینگ 
خودروسازی »HAAH« که پیش از این برند »ونتاس«)Vantas(  را 
بر پایه »چری« برای بازار آمریــکا معرفی کرده بود، انجام می دهد. 
اوایل امســال بود که این هولدینگ از حضور در بــازار آمریکا با 
محصولات چری خبر داد. اکنون پس از گذشت چند ماه از معرفی برند 
ونتاس، شرکت »T-GO« نیز به عنوان زیرمجموعه جدید هولدینگ 
HAAH معرفی شده است. این شرکت از اواخر سال 2022 کار خود 
را در بازار آمریکا آغاز و محصولات بر پایه پلتفرم T1X چری را تولید 
می کند. نام »تیگو« برای ما ایرانی ها با نوشتار »Tiggo« آشناست  
اما اکنون چری با تغییر نوشتار به T-GO برند جدیدی را برای بازار 
ایالات متحد آمریکا تدارک دیده است. تاکنون اطلاعات چندانی در 
رابطه با نحوه فعالیت این شرکت در بازار آمریکا منتشر نشده است.

دندهمعکوس   

 دنده عقب

 نیش ترمز

 چهار چرخ

داشبورد    

هفت نکته از 10 هزار 
کیلومتر رانندگی با سیتروئن 

C3 که یکی از جدیدترین 
هاچ بک های بازار ایران است 
و حین رانندگی دست کمی از 

آلفا رومئو جولیتا ندارد

موسیو وایت!
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پیکاپ آمیکو دوکابین آسنا 

تویوتا هایلوکس دوکابین فول

فوتون تونلند دوکابین دیزل

ایسوزو دی-مکس تک کابین

ریچ دوکابین 

کاپرا 2 دوکابین

رنو تندر پیکاپ کارکرده

گریت وال وینگل2 

مزدا کارا دو کابین

زامیاد زد24 بنزینی
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بنزهای ایرانی؛ 19 سال پیش
امروز دقیقا از آخرین خودرویی که در کارخانه مرسدس 
در ایران مونتاژ شد 19 سال می گذرد؛ خودروسازی که 

در همه نیم قرن اخیر به بازار ایران چشم داشته

هفت صبح| اگــر توافق مرحوم احمــد خیامی با مدیــران مالی کارخانه 
مرسدس بنز در تابســتان 1341 رخ داده بود شاید امروز صنعت خودروي 
ایران روز و روزگار دیگری داشت. برند پیشتاز آلمانی آن زمان با وارد کردن 
برخی ترجیحات نه چندان جالب به قرارداد با ایران ناسیونال از ورود به بخش 
سواری صنعت خودروي ایران بازماند. مرســدس 4 دهه بعد در اوایل دهه 
پرالتهاب 80 اما با یک محصول مشهور سرانجام میهمان صنعت خودروي 
ایران شد. این شــرکت مشــهور که بارها از قصد خود برای تولید خودروي 
سبک در ایران گفته بود، در نخســتین تجربه تولید سواری در ایران سدان 
E200  را به ایران خودرو داد و بعد از چندي، سری E280 هم به خط اضافه 
شــد. ایران خودرو نیز در نهایت دقت تعداد محدودی از ســدان متوســط 
ای کلاس را در کارخانــه تاپ خودرو مونتاژ کرد. خودروهایی که داســتان 
سال تولید آنها در شناسنامه انتظامی موجب شد تا بسیاری از بنزدوستان 
تمایلی به خریدشان نداشته باشــند. از جالب ترین حواشی تولید مرسدس 
بنز در این دوره همین یک نکته بازگو نمی شود. گویا بسیاری از خریداران 
عقیده داشتند بنزی که مثلا مدل 1381 خورشیدی باشد بنز نیست. ادعای 
برخی از مدیران ایران خودرو در آن دوره این اســت که خریداران به دلیل 
مونتاژ ایران بودن این بنزها حاضر نبودند قیمت واقعی خودرو را بپردازند و 
همین عامل زمینه ضرر و زیان ایران خودرو از این پروژه را فراهم کرد. البته با 
گذشت بیش از 18 سال از عرضه این خودروها به بازار، کماکان کیفیت آنها 
ستودنی است. برخورداری از هشت ایربگ به همراه گرمکن فرمان و صندلی، 
سیستم ضدسرقت ایموبلایزر و ســامانه ناوبری، از سدان های بنز تولیداتی 
قابل اعتنا ساخته بود؛ تولیداتی که ممکن بود در پسابرجام با تعداد بیشتر 
و تنوع گسترده تر دوباره پایشان به تاپ خودرو باز شود، اما تحریم نگذاشت.
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زمان ازسرگیری پروازهای ترکیه
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی اعلام کرد طبق پیگیری های 

سازمان هواپیمایی کشوری و مذاکراتی که بین ایران و ترکیه 
صورت گرفته است، از اول مهر ماه پروازهای تهران- استانبول 

توسط شرکت های هواپیمایی ایرانی برقرار می شود. به گفته 
مقصود اسعدی سامانی، وزیر حمل ونقل ترکیه امروز در دیدار 

با سفیر ایران گفته بود که به زودی پروازهای عادی تجاری بین 
دو کشور با رعایت تدابیر بهداشتی از سر گرفته می شوند؛ در 
دیدار اخیر محمد  فرازمند، سفیر کشورمان در ترکیه، با عادل 

کارا اسماعیل اوغلو، وزیر حمل ونقل ترکیه، راهکارهای افزایش 
ظرفیت حمل ونقل زمینی، ریلی و هوایی بین دو کشور بررسی شد.

شاخص بورس افت کرد
شاخص کل بورس در پایان معاملات روز شنبه 29شهریور با 
عقب نشینی چهار هزار و 592واحدی روبه رو شد و در ارتفاع 

یک میلیون و 692هزار و 515واحد آرام گرفت. در این روز بیش 
از 12.8میلیارد سهام حق تقدم یا اوراق مالی در قالب 1.8میلیون 

نوبت معامله دست به دست شد تا ارزش روز بازار به رقم شش 
میلیون و 373هزار میلیارد تومان برسد. نمادهای فولاد مبارکه، 
پتروشیمی خلیج فارس، گل گهر و گسترش نفت و گاز پارسیان 

به ترتیب بیشترین اثر افزایشی روی شاخص کل بورس را داشتند 
و نمادهای پالایش نفت تهران، پالایش نفت اصفهان و بانک ملت 
بیشترین اثر کاهشی در شاخص بورس را به  نام خود ثبت کردند.

افزایش واردات لوازم آرایشی قاچاق
عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران از افزایش سه برابری 

قاچاق لوازم آرایشی و بهداشتی خبر داد. به گفته حمید مقیمی، 
ممنوعیت واردات لوازم آرایشی و بهداشتی به  دستور رضا رحمانی، 
وزیر وقت صنعت، معدن و تجارت، طی بخشنامه ای در اردیبهشت 

98  ابلاغ شد، اما با توجه به تقاضای داخلی، بخش قابل توجهی 
از نیاز بازار از طریق قاچاق تامین می شود. اگرچه در همان سال 

تفاهمنامه ای بین تولید کنندگان لوازم آرایشی و بهداشتی و وزارت 
صمت با حضور ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز و سازمان 

غذا و دارو به امضا رسید مبنی بر افزایش تولید داخلی لوازم آرایشی 
و بهداشتی که متاسفانه این تفاهمنامه نتیجه نداشت.
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در 34/5 شیوه استعلام چک در سامانه بانک مرکزی

بانک مرکزی اعلام کرد مردم می توانند با مراجعه به پایگاه اطلاع رسانی 
این بانک و ارسال شناسه استعلام 16رقمی مندرج در چک های صیادی، 

از وضعیت اعتباری صادرکننده چک مطلع شوند. طبق اعلام بانک مرکزی 
در راستای توسعه خدمات سامانه صدور یکپارچه الکترونیک دسته چک 

)صیاد(، اطلاع از وضعیت اعتباری صادرکننده چک صیادی با اخذ استعلام 
از طریق پایگاه اطلاع رسانی بانک مرکزی قابل بهره برداری است. هموطنان 

می توانند با مراجعه به پایگاه اطلاع رسانی این بانک به نشانی cbi.ir و 
مراجعه به صفحه استعلام وضعیت اعتباری چک صیادی، از طریق ارسال 

شناسه استعلام 16رقمی مندرج در چک های صیادی، از وضعیت اعتباری 
صادرکننده چک مطلع شوند.
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900هزار

یک میلیون و 400هزار

900هزار

یک میلیون و 700هزار

شش میلیون

چهار میلیون و 700هزار

شش میلیون

چهار میلیون و 100هزار

یک میلیون و 300هزار

پنج میلیون و100هزار

قیمت انواع ساندبار موجود در بازار
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قیمت انواع موبایل با بودجه چهار میلیونی

شیائومی

سامسونگ

سامسونگ

شیائومی

ال جی

آنر

هوآوی

سامسونگ

شیائومی

آنر

Redmi 9

Galaxy A20

Galaxy A11

Redmi 8

W10

Lite 10

Y7p

Galaxy A10s

Redmi 9A

9A

چهار میلیون

چهار میلیون

سه میلیون و 900هزار

سه میلیون و 900هزار

سه میلیون و 900هزار

سه میلیون و 900هزار

سه میلیون و 800هزار

سه میلیون و 800هزار

سه میلیون و 600هزار

سه میلیون و 600هزار
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فروش 26هزار و 800

31هزار و 730

34هزار و 615

هفت هزار و 295

سه هزار و 545

13میلیون

12میلیون

شش میلیون و 850هزار

سه میلیون و 900هزار

یک میلیون و 216هزار

جدول قیمت طلا و ارز

دلار

یورو

پوند

درهم امارات

لیر ترکیه

تمام سکه جدید

تمام سکه قدیم

نیم سکه

ربع سکه

گرم طلای 18 عیار

خرید 26هزار و 700

31هزار و 580

34هزار و 415

هفت هزار و 275

سه هزار و 525

12 میلیون و 800هزار

11میلیون و 750هزار

شش میلیون و 650هزار

سه میلیون و 750هزار

---

 ابتدای مهرماه واردات گوشــی موبایل به شــیوه مسافری 
دســتخوش تغییر می شــود چــون گمرک متوجه شــد 
کلاهبرداران با سوء استفاده از گذرنامه مسافران موبایل ها را 
رجیستر می کنند. از اول مهرماه اما مسافر تنها در زمان ورود 
به کشور و به شکل حضوری باید اطلاعات گوشی که در اختیار 
دارد را ثبت کند. با این حــال در همین روزهای باقیمانده تا 
اجرای بخشنامه جدید ظاهرا کلاهبرداران به فعالیت خود 
شدت داده اند. خبرگزاری ایرنا در گزارشی نوشته آنها این کار 

را با خرید و فروش گذرنامه مسافران انجام می دهند.
این خبرگزاری می نویسد تا همین شــهریور سال گذشته، 
پاسپورت های مسافران برای ثبت گوشی تلفن همراه با قیمت 
300 تا ۴00هزار تومان خریداری می شد اما اکنون و با بالا 
رفتن قیمت گوشی های تلفن همراه، برخی از فروشندگان 
برای رجیســتر کردن تلفن های همراه،  حاضر هستند پنج 
میلیون تومان بابت هر پاسپورت پرداخت کنند. تفاوت قیمت 
تلفن همراه رجیستر شده و نشــده آیفون »11 پرو مکس« 
امروز در بازار تقریبا هشــت میلیون تومان است و فردی که 
با اطلاعات هویتی مسافران اقدام به رجیستر کردن گوشی 
می کند حتی با پرداخت پنج میلیون تومان هم پول خوبی 
به جیب می زند. البته در این بین عده ای هستند که با قیمت 
پایین تر اقدام به خرید حق امتیاز پاسپورت می کنند و سودی 
که به جیب شان می رود خیلی بیشتر از تفاوت رجیستری با 
پاسپورت مسافری است. این تجارت به قدری پر سود شده 
است که امروز با یک جستجوی ساده در اینترنت می توانید 

کانال هایی را پیدا کنید که خریدار امتیاز پاسپورت هستند.  
با اعلام خبر ممنوعیت ثبت غیرحضوری تلفن همراه مسافری 
از ابتدای مهرماه، افرادی که گوشــی های رجیستر نشده را 
انبار کرده اند به تکاپو افتاده اند تا به هر ترتیبی که هســت 
گوشــی های خود را از حالت غیرقانونی به حالت قانونی در 
بیاورند. پیام »همراهان عزیز فقط سه  روز مهلت فروش امتیاز 
مونده، اونایی که شامل می شــن ما این امتیاز را به بالاترین 
قیمت خریداریم« در کانال های فضای مجازی دست به دست 
می شــود. کانال هایی که کاربران آن چند هزار نفر هستند. 
البته برای جولان دادن در این بازار مکاره چند روز بیشــتر 
فرصت نیست. با آغاز مهرماه و ممنوعیت ثبت غیرحضوری 
تلفن همراه مســافری، قطعا این افراد بایــد دنبال راه چاره 

دیگری باشند.
حالا که سوءاســتفاده از این طریق به انتهای خط رســیده 
و به علت بسته شــدن خطوط هواپیمایی امکان سفر مانند 
گذشته مهیا نیست، این کانال ها جهت ترغیب به افراد اعلام 
می کنند اگر کســی را برای فروش امتیاز پاسپورت شــان 
معرفی کنند، به آن ها نیز 200هزار تومان پرداخت می شود. 
در کانال هایی که این افراد ساخته اند پر است از اسکرین شات 
مبالغی که جهت خرید امتیاز پاسپورت به حساب افراد واریز 
کرده اند. اسامی افراد کاملا مشــخص است اما برای این که 
بازارشان خراب نشــود معمولا روی مبلغ را خط کشیده اند 
تا بتوانند از افرادی که قصد فروش امتیاز پاســپورت خود را 

دارند، تخفیف بگیرند.

اختلال در کارگزاری های بــزرگ تمامی ندارد. صبح دیروز 
کارگزاری مفید در پیامی به مشتریانش خبر از اشتباه نمایشی 
سبدبان داد. ماجرا از این قرار بود که معاملات روز چهارشنبه 
سهامداران در این کارگزاری به روزرسانی نشده بود و کسانی 
که روز چهارشنبه سهام خریده بودند، نمی توانستند دیروز 
سهامشان را مشــاهده کنند. این موضوع باعث شد دارایی 
سهامداران در کارگزاری مفید درســت نمایش داده نشود 
و دوباره برای این کارگزاری حاشــیه های زیادی ایجاد کرد. 
موضوع به همینجا ختم نمی شــود. چند روزی است شاهد 
پاســکاری کارگزاری های آگاه و مفید بر ســر یک صندوق 
سرمایه گذاری هستیم.  صندوق سرمایه گذاری هستی بخش 
آگاه با نماد آگاس از زیرمجموعه های کارگزاری آگاه است. 
این صندوق با توجه به بازدهی که در یک سال گذشته داشته، 
مشــتریان زیادی را به خود جلب کرده است. هفته گذشته 
نماد آگاس برای تعدیل قیمت واحدهایش، متوقف شده بود. 
در این فرآیند قیمت واحدهای سرمایه گذاری به یک چهارم 
کاهش پیدا کرد و تعداد ســهام چهار برابر شد. با این تفسیر 
نباید تغییری در دارایی مشتریان در صندوق هستی بخش 
آگاه ایجاد شود اما شواهد نشان می دهد خیلی از مشتریان این 
صندوق که با کارگزاری مفید معامله می کنند، دچار مشکل 
شده اند. قیمت سهام آنها به یک چهارم کاهش پیدا کرده اما 
تعداد سهامشــان در کارگزاری مفید افزایش نداشته است. 
این مورد باعث شده سرمایه سهامداران آگاس در کارگزاری 
مفید تقریبا یک چهارم آنچیزی که هست نمایش داده شود. 

صندوق آگاس مشکل اضافه نشــدن تعداد سهام را گردن 
کارگــزاری مفید می انــدازد. در تماس ما بــا این صندوق، 
اپراتور می گوید این مشکل از کارگزاری های دیگر مثل مفید 
است. چراکه در همان روز سه شنبه هفته گذشته زمانی که 
نماد آگاس بازگشایی شــد، تعداد واحدهای سرمایه گذاری 
مشتریان در کارگزاری آگاه و دیگر کارگزاری ها به روزرسانی 
شد و این مشکل برای آنها وجود ندارد. اپراتور می گوید شما 
باید از کارگزاری خودتان بخواهید تا دارایی تان را به روز رسانی 

کند و این مشکل مربوط به کارگزاری مفید است.
ماجرا را از کارگزاری مفید هم پیگیر شدیم. از آنجاکه سامانه 
تلفنی این کارگزاری مشــتریان را مدت ها پشــت خط نگه 
می دارد و در پایــان نتیجه ای از تماس نمی گیریم، ســراغ 
روابط عمومی این کارگزاری رفتیم. محمد عدلی می گوید 
پرتفوی سپرده گذاری توسط شرکت سپرده گذاری مرکزی 
)سمات( به روز می شود. پس اگر کارگزار ناظر شخصی مفید 
باشد و دارایی او چند برابر شــود، در آپدیت روزانه شرکت 
سپرده گذاری افزایش دارایی اعمال می شود. او می گوید اگر 
فردی دارایی خود را در پرتفوی سپرده گذاری نمی بیند و موقع 
فروش هم ارور کمبود دارایی مشاهده می کند، یک دلیل ساده 
دارد: کارگزار ناظر او مفید نیست. باید تقاضای تغییر کارگزار 

ناظر ثبت کنند تا سهام به مفید انتقال پیدا کند.
روابط عمومی مفید این پاسخ را در حال ارائه داده که مشتریان 
کارگزاری مفیــد می گویند صرفا با ایــن کارگزاری آگاس 
خریده اند و مفید هنوز دارایی شان را به روزرسانی نکرده است.

   بورس   دیجیتال

پاسکاری سهامداران بین کارگزاری مفید و آگاهماراتن خرید و فروش پاسپورت برای رجیستر کردن موبایل قاچاق

  مسکن

مظنه قیمت مسکن در منطقه 10 تهران
قیمت واحدهای نوساز در یکی از مناطق پرمعامله پایتخت  از متری ١۵میلیون تومان شروع شده 

و تا متری ٢۵میلیون تومان پیش می رود
منطقه 10 از مناطق قدیمی تهران در غرب پایتخت است. 
این منطقه دومین منطقه کوچک تهران محسوب می شود 
و در مردادماه سال جاری یکی از سه منطقه پر معامله در 
حوزه مسکن بود. با وجود مساحت کم این منطقه نسبت 
به ســایر مناطق تهران، منطقه 10 یکی از نقاط شلوغ و 
پرتردد در این شهر به حساب می آید و از سه ناحیه تشکیل 
شده است. بریانک، جیحون، نواب، هفت چنار، سلسبیل 
و... از محله های معروف این منطقه هستند. واحدهای این 

منطقه براساس محله، ســن، امکانات، موقعیت مکانی، 
جهت اســتقرار ملک و... قیمت گذاری می شوند. قیمت 
مســکن در منطقه 10 از متری ١5میلیــون تومان برای 
واحدهای نوساز شروع می شود و نهایتا تا متری ٢5میلیون 
تومان در هر مترمربع می رســد. به گفته  کارشناســان 
مشاور املاک در منطقه 10، باتوجه به اینکه در اکثر نقاط 
تهران واحدها متراژ بالایی دارند، در این منطقه به راحتی 
می توان واحدهای متــراژ پایین با قیمتی مناســب تر از 

ســایر مناطق تهران پیدا کرد. از این رو منطقه ١٠ توجه 
خریدارانی که قصد خرید ملک دارند اما از  توانایي خرید 

واحدهای متراژ بالا را ندارند، به خود جلب کرده است.

   قیمت مسکن در جیحون
جیحون یکی از محله های پر تردد در تهران است. بافت این محله 
فرسوده است ولی ساخت و سازها برای نوساز کردن بافت روز 
به روز درحال افزایش اســت. قیمت مسکن در این محله برای 

واحدهای نوســاز بین ١٨ تا ٢١میلیون تومان در هر متر مربع 
متغیر اســت. یک واحد آپارتمان نوساز و ٨۴متری در خیابان 

دستغیب متری ١٨میلیون تومان قیمت گذاری شده است.

   قیمت مسکن در محله نواب
محله نواب در جنوب غــرب تهران واقع شــده و از نظر 
دسترســی وضعیت مناســبی دارد. این محله در چهار 
منطقه شهرداری قرار گرفته است. قیمت مسکن در نواب 
برای هر واحد نوســاز از متری ١5میلیون تومان شــروع 
می شود. به گفته یک کارشناس مشاور املاک، یک واحد 
آپارتمان 5٨متری و نوســاز در خیابان میرجلیلی متری 
١۶میلیون و 5٠٠هزار تومان قیمت گذاری شده است. این 
کارشناس مشاور املاک می گوید واحدهایی که پایین تر از 
این خیابان است، ارزان تر و واحدهای بالاتر از این خیابان 

گران تر است. واحدهای نوساز در این محله حداکثر ١٨ تا 
٢٠میلیون تومان قیمت گذاری می شود.

   قیمت مسکن در سلسبیل
محله سلسبیل یا رودکی در جنوب غرب تهران واقع شده و از 
نظر تراکم، جمعیت زیادی را در خود جای داده است. قیمت 
مسکن در این محله در سطح متوسطی است. یک کارشناس 
مشــاور املاک در این محله، در خصوص قیمت مسکن در 
سلسبیل به اقتصادآنلاین گفت: قیمت مسکن در سلسبیل به 
عواملی چون موقعیت مکانی، بن بست، فرعی، سال ساخت 
و... بستگی دارد. به گفته او واحدهای نوساز این محله از متری 
١۶میلیون تومان شروع می شود و تا متری ٢٢میلیون تومان 
قیمت گذاری می شــود و وقتی به دامپزشــکی و... نزدیک 
می شویم، قیمت مسکن به ٢5میلیون تومان هم می رسد. 

یک واحد 5٨متری و نوساز در سلسبیل متری ٢١میلیون 
تومان قیمت گذاری شده است.

   قیمت مسکن در بریانک
واحدهای نوساز در محله بریانک از متری ١5میلیون تومان 
برای واحدهای نوساز قیمت گذاری می شود. قیمت واحدهای 
نوساز در این محله حداکثر ١٧میلیون تومان است. یک واحد 
۶٠متری و نوساز در خیابان حسام الدین متری ١5میلیون و 
5٠٠هزار تومان قیمت دارد. کارشناسان مشاور املاک که 
در منطقه ١٠فعالیت دارند، ادعــا می کنند، به دلیل اینکه 
قیمت مسکن در این منطقه از سایر نقاط مناسب تر است و 
دسترسی خوبی دارد، تمایل برای خرید مسکن در منطقه 
10 بالا است؛ با این وجود معاملات در ماه های اخیر کاهش 

داشته و مانند قبل نیست.

    افزایش چشمگیر خریداران 
عرضه اولیه در سال 99

آمار مشارکت در عرضه اولیه در طول دو سال گذشته، 
بیشتر از 50برابر شده است. اولین عرضه اولیه سال 
97 مربوط به نماد ســپ متعلق به شرکت پرداخت 
الکترونیک سامان کیش بود که حدود 100هزار نفر 
در آن شــرکت کردند. آمار مشارکت در عرضه های 
اولیه عموما در یک مدار صعودی قــرار دارد. اغلب 
کسانی که در بورس فعال هستند، حداقل در عرضه 
اولیه ها شرکت می کنند و همین مورد باعث می  شود 
زمانی که سهامداران جدید به بورس می آیند، عموما 
شاهد افزایش مشارکت در عرضه های اولیه هستیم. 
مگر اینکه یک شرکت سهام ارزنده ای نداشته باشد 
و برای همین آمار مشــارکت برای خرید آن کاهش 
پیدا کند. تعداد مشــارکت کنندگان عرضه اولیه از 
حدود 100هــزار نفر در ابتدای ســال 97 به حدود 
330هزار تومان در پایان این ســال رســید و تعداد 

خریداران عرضه اولیه در این ســال تقریبا 3.3برابر 
شد. سال 98 سال شــگفتی ها بود. تا پایان این سال 
تعداد خریداران عرضه اولیــه به حدود یک میلیون 
و ۶00هزار نفر رسید و شــاهد ۴.8برابر شدن تعداد 
مشــارکت کنندگان در عرضه های اولیه بودیم. این 
روند صعودی در ســال 99 سرعت بیشتری به خود 
گرفته، طوری که در نیمه اول امسال که امروز به پایان 
می رسد، تعداد مشــارکت کنندگان در عرضه اولیه 
بپیوند به پنج میلیون و ۶00هزار نفر رسید. این یعنی 
در نیمه سال 99 تعداد خریداران تقریبا 3.5برابر شده 
است و اگر با همین سرعت پیش برویم، ممکن است تا 
پایان سال شاهد 9برابر شدن تعداد خریداران عرضه 

اولیه نسبت به ابتدای 99 باشیم.

   کاهش ارزش عرضه اولیه از 440 به 
شش هزار تومان

50برابر شدن تعداد خریداران عرضه اولیه، باعث 

شده سهم هر نفر از ســهام شرکت هایی که تازه 
وارد بورس می شوند، کاهش چشمگیری داشته 
باشــد. تا جایی که در عرضه اولیه سهام شرکت 
تهیه و توزیع غــذای دناآفرین فدک با نماد گدنا 
نهایتا به هر نفر تنها شش هزار تومان سهم تعلق 
گرفت. حتی اگر قیمت سهام گدنا سه برابر شود، 
تنها 12هزار تومان برای ســرمایه گذاران سود 

خواهد داشت. 
کاهش ارزش عرضه هــای اولیه در ماه های اخیر 
حواشی زیادی در بین سهامداران بورس داشته 
است و خیلی ها از شــرکت در عرضه اولیه ناامید 
شده اند. در سال 98 میانگین ارزش سهام عرضه 
اولیه برای هر خریدار تقریبــا 300هزار تومان 
بود. همچنین مشارکت کنندگان در عرضه اولیه 
شرکت هایی که در سال 97 وارد بورس شدند، به 
طور میانگین در هر عرضه اولیه حدود ۴۴0هزار 

تومان سهام نصیبشان شد.  

    تاثیر ریزش بورس بر مشارکت عرضه اولیه
تعداد خریداران عرضه اولیه همیشه صعودی نیست. 
خیلی اوقات پیش می آید كه ســهامداران بورس 
تمایلی به خرید سهام شرکت تازه وارد را ندارند. این 
مورد می تواند گران بودن سهام، نداشتن نقدینگی 
یا حتی خروج سهامداران از بورس باشد؛ اتفاقی که 
در آخرین عرضه اولیه مربوط به نماد ثامید افتاد. با 
اینکه آمار خریداران در عرضه اولیه بپیوند تا پنج 
میلیون و 570هــزار نفر افزایش پیــدا کرده بود، 
این رقم در آخرین عرضه اولیه بــه پنج میلیون و 
180هزار نفر کاهش پیدا کرد و این مورد نشــان 
می دهد دست کم 390هزار نفر در روزهای ریزش 

بورس، علاقه ای به خرید عرضه اولیه نداشتند. 

  تغییرات بازدهی عرضه اولیه در دو سال اخیر
خرید سهام شرکت های تازه وارد یکی از ساده ترین 
راه ها برای ســود کردن در بورس اســت. اغلب آنها 

در روزهای ابتدایی ورودشــان به بــورس افزایش 
قیمت چشمگیری پیدا می کنند که به آن سود اولیه 
می گویند. این سود مداوم ممکن است صرفا یک ماه 
ادامه داشته باشد، اما در برخی موارد بازدهی بدون 
وقفه روزهای اول تا چندماه ادامه دار بوده. برای مثال 
شرکت پگاه گیلان، 11 اردیبهشت ماه با نماد غگیلا 
وارد بورس شد و با وجود گذشت پنج ماه، همچنان 
روند صعــودی آن متوقف نشــده و از قیمت هزار و 
251تومان بــه هزار و ۶07تومان رســیده و تقریبا 
28درصد بازدهی داشته است. روند آرام سهام این 
شــرکت باعث شــده با وجود ادامه دار بودن صعود 
پنج ماهه، هنوز بازدهی چندانی نصیب سهامداران 
نشــود. رکورددار بازدهی در بین عرضه های اولیه 
ســال 99 مربوط به نماد وپویا متعلق به شــرکت 
سرمایه گذاری پویا است که روند صعودی آن برای 
5۴روز کاری ادامه داشت و با بازدهی 32۶درصدی 
توانست ســرمایه خریداران عرضه اولیه را بیش از 

چهاربرابر کند. هرچند اخیرا شاهد کاهش بازدهی 
عرضه های اولیه هســتیم. از نیمه دوم مردادماه که 
روند بورس نزولی شده، خیلی از ســهامداران قید 
شرکت های تازه وارد را هم زدند و به سود در حد ۶0 تا 
80درصد اکتفا کردند، طوری كه روند صعودی سهام 
ثبهساز تنها 2۶روز ادامه پیدا کرد و نهایتا خیلی از 

سهامداران آن را با سود 81درصدی فروختند. 
شــاید تعجب کنید، اما باید بگویم در ســال 97 
روند صعودی عرضه های اولیه نهایتا یک ماه طول 
می کشید و برخی از آنها حتی در یکی، دو هفته بعد 
از ورود به بورس با کاهش قیمت روبه رو می شدند. 
عموما عرضه های اولیه در سال 97 به طور میانگین 
30درصد ســود به همراه داشــتند. در سال 98 
شــرکت های تازه وارد بین 20 تــا 30روز بعد از 
عرضه اولیه به روند صعــودی ادامه می دادند و در 
پایان حدود 70 تا 100درصد بازدهی داشــتند. 
در ســال 99 مدت زمان بازدهی مداوم عرضه های 

اولیه بین یک تا پنج ماه متغیر بوده و عموما حدود 
200درصد بازدهی داشــته اند؛ البته به جز آنهایی 
که اخیرا با ریزش بــورس، بازدهی کمتری نصیب 

سرمایه گذاران کردند. 
اگر نگاه بلندمدت به عرضه اولیه داشــته باشید، 
بازدهی بیشتری نصیبتان خواهد شد. برای مثال 
شــرکت هایی که در ســال 97 وارد بورس شدند، 
عموما تا دو، ســه هفته بعد سود 30درصدی برای 
ســهامداران داشــتند، اما آنهایی که دستشان به 
فروش عرضه اولیه نرفته و سهامشــان را تا امروز 
نگه داشته اند، به طور میانگین هزار و 100درصد 
سود نصیبشان شده. این یعنی سرمایه آنها در دو 
سال تقریبا 12برابر شده است. همچنین آنهایی که 
هنوز سهام عرضه اولیه سال 98 را نگه داشته اند و به 
سود اولیه آنها اکتفا نکرده اند، حالا به طور میانگین 
بازدهی 338درصدی نصیب سرمایه شــان شده و 

پولشان را بیش از چهاربرابر کرده اند. 

   هجوم شرکت ها برای ورود به بورس
افزایش تعداد سهامداران بورس، شرکت ها را هم 
برای ورود به این بازار ترغیب کرده اســت، طوری 
که هر سال شاهد افزایش شــرکت های تازه وارد 
در بورس بودیم. ســال 9۶ تنها 1۴شــرکت وارد 
بورس شــدند و به همین تعداد شاهد عرضه اولیه 
بودیم. این رقم در ســال 97 به 21شرکت رسید 
و در سال 98 ســهامداران بورس شاهد 23 عرضه 
اولیه بودند. در شــش ماه اول امسال 21بار شاهد 
عرضه اولیه بودیم. با وجود اینکه تازه به نیمه سال 
رسیده ایم، به اندازه کل ســال 97 شرکت جدید 
وارد بورس شده است. تازه باید توجه داشته باشید 
که اســفندماه عموما اوج ورود شرکت ها به بورس 
اســت و به همین علت احتمالا در سال 99 ممکن 
اســت تعداد عرضه های اولیه به دوبرابر رقم فعلی 
برسد. بااین حساب هرچند ارزش عرضه های اولیه 
کم شــده، اما بالا رفتن تعداد آنهــا می تواند برای 

سهامداران تازه وارد امیدوارکننده باشد. 

   عرضه اولیه از صف نشینی تا بوک بیلدینگ
ســهام شــرکت هایی که وارد بورس می شوند، به 
طور مساوی بین همه خریداران تقسیم می شود. 
این روش اصطلاحا بوک بیلدینگ نام دارد و در آن 
فرقی نمی کند شــما دقیقا در چه زمانی سفارش 
را ثبت کنیــد. صرفا در مهلت تعیین شــده همه 
سفارش ها جمع آوری می شود و هر کس می تواند 
تا سقف معینی سهام بخرد. شرایط طوری است که 
شما می توانید کار ثبت ســفارش را به کارگزارتان 
بسپارید تا به صورت خودکار برای شما عرضه اولیه 
بخرد. قبلا شــرایط به همین راحتی نبود. اولین 
عرضه اولیه به روش بوک بیلدینگ در دی ماه سال 
95 برای نماد پاکدیس انجام شــد و از مرداد سال 
9۶ تمام شرکت های تازه وارد با این روش در بورس 
عرضه اولیه شدند. قبل از این تاریخ شرایط طوری 
بود که یک ســقف قیمت برای هر نماد مشخص 
می شد و در زمان شروع ثبت ســفارش، هر کس 
زودتر موفق به ارسال سفارش می شد می توانست 
عرضه اولیه بخرد. در آن روش کسانی که سرعت 
اینترنت بالاتری داشــتند یا دستشــان در ارسال 
سفارش ســریع تر بود، موفق به خرید عرضه اولیه 
می شــدند. قدیمی های بازار به خوبی یادشــان 
می آید که در روزهای عرضه اولیه با چند سیستم 
وارد سایت کارگزاری ها می شدند و به محض آغاز 
مهلت عرضه اولیه، سفارش خود را ارسال می کردند. 
آنهایی که سفارششان دیرتر ارسال می شد، نهایتا 
دست خالی می ماندند. در بین تغییرات عرضه اولیه 
طی چندسال گذشته، این مورد تا حد زیادی به نفع 
سهامداران بوده و خیال آنها را بابت شریک شدن در 

سود عرضه اولیه راحت کرده است. 

چطور پولم را 
چندبرابر می کنی؟

گزارشی درباره تغییرات عرضه اولیه در سال های اخیر 
از میزان بازدهی تا ارزش سهام شرکت های تازه وارد

گروه بازار|  امروز یکشنبه شاهد عرضه اولیه وسپهر، نماد گروه مالی سپهر صادرات در بازار 
فرابورس هستیم. قرار اســت پنج میلیارد و 400میلیون سهام این شرکت در بین خریداران 
تقسیم شود و هر کس می تواند از ســاعت یک تا پنج بعدازظهر برای خرید حداکثر هزار و 
100سهم این شرکت با قیمت هزار و 10تومان سفارش ثبت کند. بعضا پیش بینی می شود سهم 
هر نفر از شرکت کنندگان در این عرضه اولیه حدود یک میلیون تومان باشد. شاید جالب باشد 
بدانید اگر این شرکت یک سال پیش به بورس می آمد، دیگر عرضه اولیه آن در حد یک میلیون 
تومان نبود و ممکن بود به هر سهامدار رقمی حدود 10میلیون تومان سهام تخصیص پیدا کند. 
با توجه به اینکه عرضه اولیه ها بازدهی حدود دوبرابری دارند، در چنین شرایطی هر سهامدار 
می توانست 10میلیون تومان سود کند، اما با توجه به وضعیت فعلی عرضه های اولیه، نهایت 
سود مورد انتظار از وسپهر حدود یک میلیون تومان است. تغییرات شرایط عرضه اولیه در یکی، 
دو سال اخیر باعث چنین اختلافی در بازدهی آنها شده. در این گزارش به سراغ این تغییرات 
رفته ایم تا ببینیم چه عواملی در این مدت باعث شده اند خیلی ها از عرضه اولیه ناامید شوند. 

 

بدون روغن سرخ کنید
مقایسه سرخ کن های دیجیتال موجود در بازار که خرید آنها بودجه سه و نیم میلیونی لازم دارد

گروه بازار |   نگران توصیه های پزشکان نباشــید و با خیال راحت سیب زمینی ســرخ کرده نوش جان کنید. این اتفاق تنها زمانی امکان پذیر است که از 
سرخ کن های بدون روغن استفاده کنید. این سرخ کن ها مواد غذایی را صرفا با جریان هوای داغ سرخ می کنند و لازم نیست به آنها روغن اضافه کنید. 

HD9216 1   فیلیپس، مدل

ســرخ کن مدل 6HD921 یکی از محصولات کاربردی شــرکت 
فیلیپس است. در این سرخ کن مخزن اصلی در نیمه پایینی دستگاه 
قرار گرفته است و با دستگیره از بدنه خارج می شود. داخل این مخزن، 
سبد توری هم قرار دارد که می توان موادغذایی را در آن قرار داد. این 
مخزن ظرفیتی در حدود 800میلی لیتر دارد. تکنولوژی جریان سریع 
هوا  با چرخش استوانه ای هوای گرم و بهینه نمودن انتقال حرارت به 
مواد غذایی، کاربر را قادر می سازد تا غذاها و اسنک های خوشمزه ای 
را با استفاده از روغن کم و یا بدون روغن نسبت به سایر سرخ کن های 
معمولی سرخ کند. این تکنولوژی باعث می شود مواد غذایی از بیرون 
کاملا ترد شده و از درون پخته و نرم شود. تکنولوژی جریان سریع هوا 
در این سرخ کن ها باعث شده هیچ بویی ناشی از سرخ کردن در خانه 
شــما باقی نماند. امکان تنظیم مدت کار سرخ کن تا سقف 30دقیقه 
وجود دارد و پس از سپری شــدن این زمان، دستگاه به طور خودکار 
خاموش می شــود. همچنین با تنظیم دمای مورد نظرتان با توجه به 

نوع غذای موردنظر، می توانید نتیجه  دلخواه را از سرخ کن بگیرید. 
قیمت: سه میلیون و 500هزار تومان

سرخ کن دیجیتال AF220-B5 از محصولات برند بلک اند دکر 
است که می تواند بدون روغن مواد غذایی را برایتان سرخ کند. توان 
مصرفی آن هزار و 500وات اســت و می توان دمای عملکرد آن را 
بین 80 تا 200درجه ســانتیگراد تنظیم کرد. ظرفیت 3.5لیتری 
دارد و در هر مرتبه می تواند مقدار زیادی از مواد غذایی را سرخ کند. 
قطعات آن را می توان از هم جدا کرد و سبد سرخ کن را هم داخل 
ماشین ظرفشویی گذاشت. این مدل سیستم قطع کن خودکار دارد 
و قبل از اینکه بوی سوختگی در خانه پر شود، به صورت اتوماتیک 
خاموش می شود تا از سوختن مواد غذایی و همچنین افزایش بیش 
 Rapid از حد دمای دستگاه جلوگیری کند. این مدل با فناوری
Air Convection بــه صورت مداوم هوای داخل دســتگاه را 
جابه جا می کند تا کل مواد غذایی به صورت یک دست سرخ شوند. 
این مدل صفحه نمایش دیجیتال ندارد و تنظیمات آن از طریق سه 
پیچ ولومی برای تنظیم دما و مدت زمان فعالیت اعمال می شود. با 
توجه به راهنمای روی دســتگاه می توانید متناسب با مواد غذایی 

مورد نظرتان، دما و مدت پخت را انتخاب کنید. 
قیمت: سه میلیون و 200هزار تومان

AF220-B5 2     بلک اند دکر، مدل

   بازارگردی
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مديرعامل شركت انتقال گاز ايران: 
ظرفيت روزانه انتقال گاز ايران به 870 ميليون متر 

مكعب رسيد
آذربایجان شرقی- مجبد 
مسلمی: مديرعامل شركت 
افزايش  از  ايران  گاز  انتقال 
ظرفيت روزانه انتقال گاز به 
با  متر مكعب  ميليون   870
احتساب ارتقاء 12 درصدي انتقال گاز شيرين در پنج ماه نخست 
سالجاري خبر داد. به گزارش خبرنگار ما در آذربايجان شرقی، 
انتقال گاز، در نشست  مهدی جمشيدی دانا، مديرعامل شركت 
خبری با اعلام اين خبر گفت: هم اكنون ۳7 هزار و ۴00 كيلومتر 
خطوط انتقال فشار قوی در كشور وجود دارد كه از نظر رده بندی 
جهانی در اين بخش، جايگاه چهارم را در اختيار داريم.  جمشيدي 
دانا با اشاره به منحصر به فرد بودن گستردگی خطوط انتقال گاز 
در اقليم های مختلف كشور، افزود: برای مجموع خطوط انتقال 
گاز فشار قوی، 8۶ تاسيسات تقويت فشار نيز وجود دارد كه هر 
كدام از سه، چهار يا پنج توربوكمپرسور تشكيل شده است كه 
در مجموع ۳1۶ توربوكمپرسور می  تواند در مدار سرويس قرار 
گيرد كه اين اتفاق گاها در فصل زمستان رخ می دهد كه حتی 
واحدهای يدک نيز در جهت فشار افزايی بكار گرفته می شود.  
مديرعامل شركت انتقال گاز تصريح كرد: برای حفاظت از شريانهای 
انتقال گاز و حضور بموقع نيروهای عملياتی در شرايط ضروری، ۶1 
مركز بهره برداری مجهز به تجهيزات و ماشين آلات سنگين در 
حوزه استحفاظی فعال می باشد، همچنين از نظر آماری و مقايسه 
ای كه برای مخاطب قابل تصور باشد، می توان گفت تعداد ۳1۶ 
درصد  معادل 7۵  گاز،  انتقال  در سطح شركت  موجود  توربين 
اهميت موضوع  از  اين نشان  ناوگان هواپيمايی كشور است كه 
و لزوم هوشياری و فعاليت شبانه روزی همكاران عملياتی دارد.   
وی به ميزان گاز انتقالی سال 98 اشاره كرد و بيان داشت: در 
سال گذشته  موفق شديم نزديک به 81۶ ميليون مترمكعب گاز 
شيرين به مبادی مصرف منتقل نماييم كه پيش بينی می شود در 
سالجاری با توجه به عملياتی شدن خط نهم سراسری و افزايش 
روزانه ۵0 ميليون مترمكعب گاز، ميزان انتقال گاز كشور نزديک به 
8۵0 تا 870 ميليون مترمكعب افزايش يابد.  جمشيدی دانا با اشاره 
به لزوم صيانت از سرمايه های ملی، اظهار كرد: بمنظور جلوگيری 
از خطرات احتمالی و افزايش ضريب ايمنی و اطمينان از پايداری 
انتقال گاز، حريم هايی برای خطوط فشار قوی نظر گرفته شده 
است كه متراژ آن نسبت به قطر و فشار موجود متغير می باشد 
و اين حريم كه حريم قانونی شركت انتقال گاز ايران بوده نزديک 
به 1۴ هزار و 101 كيلومتر مربع از مساحت كل كشور و برابر با 
يک درصد آن است و همكاران ما در مناطق دهگانه موظفند از اين 
حريم مراقبت نموده و اجازه ندهند هر گونه ساخت و سازهای غير 

مجاز در محدوده تعريف شده احداث شود.

رئيس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم:
رسانه  ميان  مبارک  پيوندی  ما«،  »شهر  جشنواره 

ديجيتال و مديريت شهری است
قم - رئيس ستاد شهر 
قم  شهرداری  هوشمند 
ما«،  »شهر  جشنواره  گفت: 
پيوندی مبارک ميان رسانه 
و مديريت شهری  ديجيتال 
و رسالت های شهرداری است. همايون يزدان پناه در گفتگو يی، 
جشنواره رسانه ای »شهر ما« را فرصتی با ارزش و بستری تخصصی 
برای حضور فعال رسانه دانست و اظهار داشت: اين جشنواره برای 
اولين بار در شهر مقدس قم در حال برگزاری و در نوع خود در 
قم  شهرداری  هوشمند  ستاد شهر  رئيس  است.  بی نظير  كشور 

افزود: جشنواره »شهر ما«، پيوندی مبارک ميان رسانه ديجيتال 
و مديريت شهری و رسالت های شهرداری است. وی تصريح كرد: 
اين جشنواره ظرفيت مهمی در جهت توليد محتوای تخصصی در 
حوزه های مختلف مديريت شهری و خصوصا شهرداری فراهم 
كرده است و و باعث افزايش بيشتر آگاهی شهروندان به وظايف 
و برنامه های شهری و همچنين ارتقا حس مشاركت آن ها می شود. 
يزدان پناه بيان كرد: جشنواره رسانه ای »شهر ما« پس از جشنواره 
ساليانه شهر هوشمند كه يک نگاه تخصصی به مسائل مرتبط با 
شهر هوشمند دارد، حركت قابل تقديری است كه می تواند به 
فرهنگ سازی  در توسعه شهر هوشمند كمک كند. وی خاطرنشان 
كرد: برای رسيدن به اهداف و نتايج هوشمند سازی در شهرها 
،نياز و عامل اول، فرهنگ سازی و ايجاد بينش صحيح نسبت به 
اين موضوع درميان شهروندان و مسئولين است. رئيس ستاد شهر 
هوشمند شهرداری قم عنوان كرد: با توجه به اينكه محوريت اين 
جشنواره فعاليت های رسانه ای است، برگزاری جشنواره نقش مهمی 

در تحقق اهداف در مسير هوشمندسازی در شهرها دارد. 

توسط.شهرداري مشهد:
پروژه ره باغ حضرت زهرا )س( عملياتي شد.

گلستاني:  علي  مشهد- 
اجرائي  عمليات  آغاز  آيين 
 ( باغ حضرت زهرا  ره  پروژه 
سبز  حركت  جهت  به  س( 
پياده زائرين و مجاورين امام 
رضا) ع(  و ايجاد منطقه امن براي زمان بحران با حضور مسئولان 
شهري و استاني انجام شد. عليرضا رزم حسينی استاندار خراسان 
رضوی در مراسم آغاز عمليات  پروژه ره باغ  حضرت زهرا ) س( 
تصريح كرد: در يک سال اخير همت شده تا اين طرح 20 ساله به 
سرانجام برسد. شورای عالی شهرسازی مدعی است كه بايد طرح ها 
بعد از ده سال بازنگری شود بر اساس همين ادعا اصلاح را برای 
بافت در نظر گرفت. با انسجام مديريتی حاصل شده، می شود طرح 
را مصوب و نهايی كرد  تا در اولين جلسه شورای عالی معماری و 
شهرسازی بررسی شود. سيد امير حسين قاضي زاده هاشمي، نايب 
رئيس مجلس شوراي اسلامي نيز گفت: بسياري از نگاه هاي مديران 
نگاه دراز مدت نيست هر چند مديران حداكثر تلاش را كرده اند تا 
بهترين نتيجه را داشته باشند و خدمات خوبي را انجام دهند.. بعد 
از ۴0 سال بايد نگاه ها به طرح ها دراز مدت باشد، بايد افق را 100 
ساله ببينيم و براي نياز آينده طرح داشته باشيم. غلامعلي صادقي 
رياست دادگستري خراسان رضوي افزود: با تعامل بين بخش هاي 
مختلف، فعاليت عمراني اطراف حرم شكل گرفت كه از تمام بخش 
ها خصوصي و دولتي تشكر مي كنم و اميدوارم در بخش هاي باقي 
مانده، مسير و معابر، همين همفكري و تعاملات شكل گيرد و طرح 
از ركود خارج نماييم. محمد رضا حيدري رياست شوراي اسلامي 
شهر مشهد نيز عنوان كرد: ۶۴ هزار متر مربع فضاي سبز ، ۶7 هزار 
متر مربع پياده رو سازي و ۴ هزار و ۶00 متر مربع فضاي مذهبي 

در اين دوره ايجاد شده است. 

كسب رتبه برتر شركت توزيع نيروی برق گلستان در 
سال  چندمين  برای  رجايي١٣٩8  شهيد  جشنواره 

متوالی
گلستان  برق  نيروی  توزيع  شركت  مديرعامل   - گرگان 
شهيد  جشنواره  در  گلستان  برق  نيروی  توزيع  شركت   : گفت 
بين دستگاههای  در  عملكرد  ارزيابي  در  بخش  رجايي1۳98در 
اجرايی استان رتبه برتررا كسب نمود.علی اكبر نصيری گفت : به 
حول و قوه الهی و با استعانت از خداوند متعال و عنايات حضرت 
وليعصر )عج( و با تلاش جمعی همكاران در زير مجموعه معاونت 
های اين شركت بالاخص معاون منابع انسانی و همكاران ساعی زير 
مجموعه اش ، در راستای تحقق راهبردهای ابلاغی مقام معظم 

رهبری )مدظله العالی( در نظام اداری و تاكيد دولت تدبير و اميد 
بر اصلاح نظام اداری به صورت شفاف و كارآمد ، شركت توزيع 
نيروی برق استان گلستان در ارزيابی عملكرد دستگاههای اجرايی 
استان در سال 1۳98 ) جشنواره شهيد رجايی ( حائز رتبه برتر 
)اول( گرديد.وی افزود : اين موفقيت برای چندمين سال متوالی )از 
سال 9۵ تاكنون(  حائز رتبه برتر )اول( گرديده است .نصيری اضافه 
كرد : به دنبال مصوبات بيست و نهمين جلسه ستاد ملی مديريت 
كرونا مبنی بر ممنوعيت برگزاری هرگونه سمينار و همايش جهت 
يكمين  و  بيست  نتايج  كويد-19،  ويروس  شيوع  از  پيشگيری 
جشنواره شهيد رجايی استان گلستان، بدون برگزاری همايش 
اعلام شد كه طی آن شركت توزيع نيروی برق گلستان، در بين 

دستگاه های اجرايی استان حائز رتبه برتر معرفی شد. 

حذف سوخت فسيلی در كوهپايه های مازندران
روستای   ۵8  - ساری 
مازندران با 720ميليارد ريال 
نعمت گاز طبيعی  از  اعتبار 
بهره مند می شوند. به گزارش 
گاز  شركت  عمومی  روابط 
استان مازندران، "جعفر احمدپور" مديرعامل شركت گاز مازندران 
با اعلام اين خبر گفت: با متصل شدن اين شمار روستا به شبكه 
گاز سراسری، تعداد روستاهای بهره مند از گاز طبيعی در مازندران 
به 2هزار و ۳08روستا افزايش می يابد. احمدپور با اشاره به اينكه 
سال گذشته عمليات گازرسانی به شهر فريم و 1۳7روستای ديگر 
انجام، اما بهره برداری نشده است، افزود: در مجموع 19۵روستای 
مازندران با هزينه 2هزار و 9۴0ميليارد ريال، هفته دولت امسال به 
بهره برداری خواهند رسيد. مديرعامل شركت گاز مازندران ضريب 
برخورداری جمعيت استان از نعمت گاز را 97.۵ درصد اعلام كرد 
و گفت: همچنين ضريب برخورداری از گاز جمعيت شهری 99.۵ 
و جمعيت روستايی مازندران 9۴.۵درصد است. احمدپور افزود: از 
۳هزار و ۶1۳روستا مازندران تا كنون، 2هزار و ۳08روستا گازرسانی 

شده و عمليات گازرسانی به 20۵روستا نيز در دست اجرا است.

بندرلنگه قلب تپنده ترانزيت خودروی ايران
مدير   - بندرعباس 
غرب  دريانوردی  و  بنادر 
هرمزگان از تخليه و بارگيری 
هزار   20 بر  افزون  حجمی 
نيمه  طی  خودرو  دستگاه 
نخست شهريورماه در بنادر و 
دريانوردی بندرلنگه خبر داد و گفت: اين بندر به عنوان قلب تپنده 
ايران و چهار راه ترانزيت خودرو به كشورهای  ترانزيت خودروی 
آسيای ميانه مورد توجه است. به گزارش روابط عمومی اداره بنادر 
و دريانوردی غرب هرمزگان، مولفه هايی نظير موقعيت مناسب 
جغرافيايی و توانمندی های ناوگان ترابری، تفكيک اسكله تخليه 
و بارگيری خودرو از ديگر كالاها، كاهش هزينه های حمل و نقل 
دريايی، حذف زمان انتظار شناورهای ترانزيتی، ارائه خدمات 2۴ 
ساعته كليه عمليات های دريايی و بندری و افزايش پسكرانه های 
مورد استفاده در اين عمليات، از يک سو همچنين كاهش تشريفات 
اداری و بهره برداری از سكوی ويژه بارگيری خودرو و تكيه بر توان 
نيروی انسانی جوان، متخصص و كارآمد در كنار همدلی و وحدت 
روحيه ارگان های همكار از سوی ديگر؛ بندرلنگه را بعنوان قلب تپنده 
ترانزيت خودروی كشور و درگاه تجارت كشورهای آسيای ميانه مورد 
و  بنادر  اداره  مدير  نسب"  عسكری  "قاسم  است.  قرارداده  توجه 
دريانوردی غرب هرمزگان با اشاره به ترانزيت 20 هزار خودرو در 
نيمه نخست شهريورماه سال جاری اظهارداشت: با بازگشايی مرزهای 
كشورهای آسيای ميانه و الكترونيكی شدن مرزهای اقليم كردستان 

عراق، ترانزيت خودرو در اين بندر شتاب گرفته است. 

از خبرها

شناخت بازار پیش نیاز 
راه اندازی استارتاپ

وارد شــدن در جرگه کســب وکارها نیازمند شــناخت 
و ســنجش دقیق میدان فعالیت اســت. هر گروهی که 
علاقه مند به اجرای درست و ســودمند برنامه های خود 
برای حضور در بازار اســت در میان اقدامــات گوناگون 
اجرایی باید برنامه تحلیل و شناخت بازار هدف خود را به 
درســتی تنظیم کرده و پیش ببرد. شناخت بازار هدف و 
ارزیابی واقعی از حجم و انــدازه آن یکی از گام های مهم 
در روند تبدیل شدن از یک طرح خوب به یک کسب وکار 

خوب است.
روشن است که در زمستان برای رفتن به یک راهپیمایی 
در دل طبیعت خود را به ابزار و امکانات مناســب تجهیز 
می کنیم. در ســال های اخیر حتی برای خــروج از خانه 
و رســیدن به یک نشــانی از ابزارهای گوناگون استفاده 
می کنیم که نه تنها مسیر دسترســی به مقصد را روشن 
کند، بلکه در مقام یک راه یاب آگاه از وضعیت خیابان ها و 
جریان ترافیک، بهترین مسیر را معرفی می کند. راه یابی 
کارآمد با استفاده از اطلاعات قابل تکیه و درستی انجام 
می شود که از اجرای اثرگذار در جریان ترافیک دریافت 
شده و به شــکلی مناســب کنار یکدیگر قرار می گیرند. 
تحلیل مناسب این اطلاعات می تواند راه کوتاه، با کمترین 
بار ترافیکی و دارای ســایر ویژگی های مــورد نظر ما را 
تعیین کند. شــناخت بازار فرآیندی مشــابه مسیریابی 

ترافیکی است.
در بسیاری از طرح های نوآورانه که برای ایجاد و راه اندازی 
کسب وکار ارائه می شود، موضوع شــناخت بازار به یک 
ضعف بنیادی و اثرگذار تبدیل می شود. طرح های فراوانی 
را مشاهده می کنیم که صاحبان آنها فهم مناسب و واقعی 
از بازاری که قرار اســت در آن حضور یابنــد، در اختیار 
ندارند. از طرفی جایگاه خود و نقشی که کسب وکارشان 
در آن بازار خواهد یافت را به روشــنی درک نکرده اند. در 
واقع شناخت بازار شامل روشــن کردن اندازه آن بازار و 
ظرفیت فعالیت در آن است. برای رسیدن به این شناخت 
باید نیازهای واقعی برآورده شــده و نشــده آن بازار را بر 
مبنای آمارها کشــف کرد. در پاره ای موارد دسترسی به 
آمار دشوار یا ناممکن است، اما ترکیب اطلاعات و آمارهای 
خام می تواند ما را به پاسخ برخی پرسش ها نزدیک کند. 
آنجا که دسترسی به اطلاعات آماری به صورت مستقیم 
ممکن نیست یا از ترکیب برخی اطلاعات نمی توان پاسخ 
پرســش ها را به دســت آورد، اجرای پژوهش میدانی و 
گردآوری اطلاعات گریزناپذیر است. گرچه انجام چنین 
برنامه ای نیازمند صرف هزینه و زمان است، اما ضرورت 

اجرای آن را نمی توان نادیده گرفت. 
دریافت دیدگاهی روشن از حجم و نوع فعالیت های رقبا 
در هر بازار نیز یکی دیگر از اهداف اجرای برنامه شناخت 
بازار است. کسب این نوع اطلاعات در پاره ای موارد ساده 
به نظر می رسد، اما به دلیل کارکرد کلیدی که دارد باید 
با دقت و وسواس دنبال شــود. همان گونه که دست کم 
گرفتن رقبا موجــب در پیش گرفتن راه های نادرســت 
می شــود، افزایش وزن غیرواقعی آنها نیز ما را به سمت 
صرف هزینه های نابه جا می کشــد. کسب وکاری که قرار 
هست وارد بازاری مملو از رقبای پرتوان شود را به شناگری 
تشبیه می کنند که پا در اقیانوسی قرمز شده از خون سایر 
بازیگران می گذارد؛ این اقیانوس پر از کوسه های درنده ای 
اســت که خون های بســیار ریخته اند. انتظــار نمی رود 
شــناگری در این اقیانوس قرمز با همان شیوه، ابزارها و 
روش های شنا در اقیانوس آبی و خالی از خطر انجام شود. 
یکی از مهم ترین گام ها در برنامه شــناخت بازار آن است 

که بدانیم پا در اقیانوس قرمز می گذاریم یا اقیانوس آبی.
بی دلیل نیســت که برخــی برنامه های کســب وکار در 
نخســتین گام های ورود به بازار با دشــواری های بسیار 
رو به رو می شوند، بررسی کوتاه روی الگوی کسب وکار آنها 
نشان می دهد که شــناخت بازار توسط آنها یا به درستی 
انجام نشــده یا اینکه اطلاعات مناسب و قابل تکیه برای 
رسیدن به شناخت مناســب از بازار در اختیار آنها نبوده. 
اگر الگوی کسب وکار نقشــه راه را نشان می دهد، برنامه 
شــناخت بازار به صاحبان طرح ها می گویــد که الگوی 
کســب وکار آنها در چه فضا و با چه ویژگی هایی آزموده 
خواهد شد. اطلاعات ناکافی، نداشتن منابع قابل اطمینان، 
در دســترس نبودن منابع و آمار مناسب و دشواری های 

مشابه نباید بهانه اجرا نشدن مناسب این مرحله باشد. 

خدمات متقابل هوش مصنوعی و بلاکچین 
هوش مصنوعی و داده در کنار هم معنی پیــدا می کنند و تقریبا 
می توان گفت که هوش مصنوعی بدون داده بی معناســت. هوش 
مصنوعی بــا بررســی داده هــای ورودی، آن را تجزیه و تحلیل و 
الگوهای منطقیِ آن را کشف می کند و با بهره گیری از کتابخانه های 

قدرتمند خود راه حل و هدف نهایی پردازش را به دست می آورد. 
اما همواره پردازش گرها و قدرت پردازش و البته نحوه نگهداری و 
تبادل داده در هوش مصنوعی یک چالش به حساب می آید. با ظهور 
شبکه های بلاکچین که تقریبا هم سن و سال هوش مصنوعی است 

راه کارهای جالبی به وجود آمده است.
بلاکچین شبکه ای از گره ها یا Node(( اســت که اطلاعات را به 
صورت توزیع شــده در قالب یک دفترکل توزیع شده در خود نگه 
می دارد. یک دفتر کل معمولی کاغذی را در نظر بگیرید. هر سطر 
آن که شامل اطلاعات یک تراکنش است) مثلا واریز، برداشت و...(

این سطر در بلاکچین یک هش نامیده می شود. هر صفحه از این 
دفتر کل شامل چند ســطر محدود است مثلا بیست یا سی سطر. 
این صفحات در بلاکچین، بلوک یا )Block( نام دارد که به صفحه 
قبل و بعد خود متصل است. و در نهایت مجموعه این صفحات یک 
دفتر کل را تشــکیل می دهد که آن را بلاکچین یــا زنجیره بلوک 
می نامیم. اما این دفتر کل فقط در انحصار یک فرد یا ســازمان و 
دولت نیست. هر کسی با ایجاد یک گره می تواند هم آن را داشته 
باشد و هم به تمام صفحات و تراکنش ها دسترسی نامحدود پیدا 
کند.  دسترسی نا محدود به این معنی نیست که شخص می تواند 
بلوک یا هش خاصی را حذف، دستکاری یا تغییر دهد.خیر! وقتی 
شبکه یک هش را تایید کرد دیگر امکان تغییر یا حذف آن وجود 
نخواهد داشــت. همچنین حریم خصوصی افراد هم در این شبکه 
یه شدت امن و غیرقابل رهگیری خواهد بود.این قابلیت مهم باعث 
ایجاد شفافیت در تراکنش ها و قابل استناد بودن آن می شود. این 
ساختار توزیع داده ها خطر از بین رفتن و یا سوء استفاده از آنها را 

تقریبا به صفر می رساند. 
بلاکچین هم البته با چالش های زیادی روبه رو است.  مهمترین آن 
قدرت پردازش بالا، مصرف انرژی و زمان زیاد تایید یک تراکنش در 
کل شبکه است.  هوش مصنوعی در کنار شبکه بلاکچین هم افزایی 
موثری ایجاد خواهد کرد. اطلاعات با ارزش هســتند و نه تنها نیاز 
به ذخیره شــدن مطمئن و امنی دارند، بلکه نیاز به مبادله شدن 
به شکلی امن دارند. در این شــرایط، حال این بلاکچین است که 
می تواند به لطف ذخیره سازی به شدت قدرتمند و قابل اطمینان 
خود، اطلاعات را به شکلی امن به هوش مصنوعی برساند.  تربیت و 
آموزش هوش مصنوعی نیازمند قدرت محاسباتی بسیار بالا است. 
همانطور که می توان اطلاعات را در شــبکه بلاکچین به اشتراک 
گذاشت، قدرت محاسباتی را هم می توان به اشتراک گذاشت. اگر 
این دو تکنولوژی بتوانند با پتانسیل های خود، یکدیگر را تکمیل 
کنند، بدون شک قادر خواهند بود تا تاثیر ماندگار و قدرتمندی در 
تمامی صنایع مختلف بگذارند. در حالی که خیلی از شــرکت ها و 
کسب و کارها، از ویژگی های این دو تکنولوژی به صورت جداگانه 
بهره می برند، اما می توان با ترکیب این دو، به ویژگی های بســیار 
بهتری دســت یافت که علاوه بر افزایش دقــت، صحت و امنیت، 

هزینه ها را هم کاهش خواهند داد.

یادداشت
مهران امیری

یادداشت
عباس عینعلی

مردان قدرتمند کسب وکار آنلاین ایرانکارشناس فناوری بلاکچین
تاثیرگذارترین و موفق ترین چهره های استارتاپی ایران چه کسانی هستند؟

دنیای کســب وکارهای آنلاین ایــران هزاران 
کسب وکار ریز و درشــت را در دل خود جا داده 
و روزبه روز هم بزرگ تر می شــود. در این دنیای 
در حال رشــد اما چند چهره نبض اصلی آن را 
در دســت دارند؛ چهره هایی که می توان آن ها 
را قدرتمندتریــن چهره های اســتارتاپی ایران 
دانست که هم داســتان موفقیت بزرگی برای 
تعریف کردن دارند و هم تصمیم های آن ها آینده 
حوزه های مرتبط با فعالیت شان را جهت خواهد 
داد. با انتخاب های ما از چهار نفر اول این رنکینگ 

آشنا شوید.

   حمید محمدی 
متولد 1358 در محله ابوذر تهران و مدیرعامل 
دیجی کالاســت و با برادر دوقلوی خود ســعید 
از ســال 1385 تاکنون بزرگ ترین فروشــگاه 
اینترنتی ایران که خودشــان آن را بزرگ ترین 
فروشگاه خاورمیانه می دانند اداره می کند. یکی 
از اولین استارتاپی های ایران بود که توانست طعم 
جذب ســرمایه خطرپذیر را بچشد و کارکردن 
با تیم های مختلف خارجی بــه او کمک کرد تا 
یکــی از قدرتمندترین مدیران آی تــی ایران و 

کسب وکارهای آنلاین باشد.
در زیرمجموعه مدیریتــی اش چند محصول و 
شرکت مختلف دیده می شوند که شاید مهم ترین 
آن ها فیدیبــو، دیجی کالانکســت و حالا کُمدا 
باشــند. حمید محمدی مدیر مارکت پلیس یا 
بازارگاهی اینترنتی است که بنا به گزارش سال 
98 دیجی کالا بیش از 60 هزار کسب وکار روی 
آن محصولات خود را می فروشند و فروش روزانه 
آن بین 100 تا 150 میلیارد تومان است! زمانی 
دیجی کالا تا آستانه یونیکورن شدن )در دنیای 

استارتاپ ها به کسب وکارهایی با ارزش بالای 
یک میلیارد دلار، یونیکورن یا تک شاخ 

می گویند( هم پیش رفت اما جهش 
قیمت دلار و عــدم موفقیت در 

جذب بیشتر سرمایه خارجی 
این رویا رو دور از دسترس 
حمید محمدی کرد. سعید 
برخــلاف حمیــد کمتر 

در محافل دیده می شــود، 
اظهارنظر رسمی و غیررسمی زیاد 

ندارد و شاید دور از ذهن نباشد اگر نتیجه بگیریم 
تصمیم ها و قدرت اصلی دیجی کالا در دســت 

حمید باشد.

   محمدجواد شکوری مقدم
متولد 1361 است و شاید بتوان او را موفق ترین 
کارآفریــن زنجیــره ای دنیای اســتارتاپ ها و 
کسب وکارهای آنلاین ایران دانست. کلوپ را سال 
83 و با الگوبرداری از اورکات راه انداخت که همین 
دو سال پیش پایان آن اعلام شد. اما کسب وکار 
موفق شکوری مقدم آپارات است. یوتیوب ایرانی 
که حالا یکی از قدرتمندترین سایت های جهان 
است. فیلیمو و ورود به دنیای فیلم و سریال تجربه 
موفق دیگر او و برادر کوچک ترش محمدمهدی 
است. با راه افتادن آپارات گیم و سرمایه گذاری در 
سایت هایی چون ســینماتیکت، فلایتیو، پلاک 
و حالا ورود به حوزه آمــوزش با محصولی به نام 
»مدرســه فیلیمو« می توان او را با فاصله بسیار 

نزدیکی پشت سر حمید محمدی قرار داد.
شــکوری مقدم کم حرف و رســانه گریز است و 
عملگرایی خاص خودش را دارد. شــنیدن خبر 
سرمایه گذاری های تازه یا راه اندازی محصولات 
جدید در هلدینگ صباایده که او آن را مدیریت 
می کند به یکی از عادت های اکوسیستم استارتاپی 
تبدیل شده. بی شک محمدجواد شکوری مقدم 
یکی از موفق تریــن و قدرتمندترین چهره های 
اکوسیستم استارتاپی ایران است 

که در حوزه محتوا توانسته داستان های موفقیت 
قابل توجهی را رقم بزند. کسی که در هر خیابان 
تهران ســربچرخانید احتمالا بیلبــورد یکی از 

کسب وکارهایش را خواهید دید.

   حسام آرمندهی
بنیان گــذار کافه بــازار و دیــوار و هلدینــگ 
هزاردســتان. با چهره ای که کمتــر می خندد و 
کسی یاد ندارد درباره خودش با رسانه ها صحبت 
کرده باشد. در 10 سال گذشته یکی از موفق ترین 
مدیران اســتارتاپی ایران بوده که در چند حوزه  
کسب وکاری رقیبی پشت سر خودش نمی بیند. 
او هــم از کارآفرینــان زنجیره ای اکوسیســتم 
استارتاپی است که کسب وکارهای زیرمجموعه 
او از جمله کافه بازار و دیوار و بلد از باارزش ترین 

استارتاپ های ایران هستند.
حسام شم قوی ای در شناسایی حوزه های مستعد 
راه اندازی کسب وکار آنلاین دارد و از سال 89 که 
کافه بازار را راه  انداخت تا حالا که پادشاه بلامنازع 
بازار مســکن، خودرو و اپلیکیشــن، در فضای 
وب است دســت به ماجراجویی های مختلفی 
در حوزه هــای دیگری چون بــازی، وی او دی، 

مسیریاب و... زده است.
او متولد 64 اســت، مثل محمدجواد شکوری 
مقدم نشان کارآفرینی امین الضرب را برده و بعید 
است تا در آینده نزدیک کسی بتواند در دو حوزه 
آگهی و اپلیکیشن با او و استارتاپ هایش رقابت 

     معرفی استارتاپ

     خبر استارتاپی1

     خبر استارتاپی2

اســتارتاپ آوانس ارائه دهنــده یکپارچه خدمات 
خودرویی، خرید بیمه بدنه زمانی و جاده ای است. 
فهیمه بهاری، بنیان گذار این اســتارتاپ 29 ساله 
و دارای مدرک کارشناسی ارشــد مهندســی برق 
از دانشگاه شهید بهشتی اســت،  قبل از راه اندازی 
آوانس تجربه فعالیت در شتاب دهنده فارابی، بخش 
فین تک شــتاب دهنده دانشگاه شــهید بهشتی را 
داشته است. او روایت این کسب وکار آنلاین را گفته.

   شناسایی فرصت
من به واســطه تجربه فعالیتی که در بخش تحقیق 
و توسعه شتاب دهنده فارابی داشــتم، با ایده های 
مختلف از جمله ایده های بورسی، بانکی و بیمه ای 
آشــنا شــدم. طی فرآینــد تحقیق و توســعه که 
نمونه هایی از اســتارتاپ های خارجی را بنچ مارک 
می کردم، با ایده جذابی در حوزه بیمه آشنا شدم و 
به پیشنهاد دوســتان تصمیم گرفتم این ایده را در 

کشور پیاده کنم.
در اوایل ســال 97 ایده آوانس شــکل گرفت  و در 
همان سال هم شــروع به اجرا کردیم اما متاسفانه 
زمان زیــادی را بــرای گرفتن مجــوز و مذاکره با 

شرکت های بیمه تلف کردیم.
برای شروع کار چندین نوع ترند را در صنعت بیمه 
 )UBI(بررسی کردیم و در نهایت به ترند یو بی آی
برخوردیم. یو بی آی به این معنی است که پرداخت 

حق بیمه متناســب با میزان مصرف باشــد. به 
دنبال پیاده سازی این ترند در بیمه خودرو، 

قابل اجرا بودن بیمه بدنه و میزان ضریب 
نفوذ بیمه بدنه در بازار را بررسی کردیم.

متوجه شــدیم ضریب نفوذ بیمه بدنه در 
بازار حدود 15درصد و پایین است. زمانی 
که دلایــل پایین بودن ایــن ضریب نفوذ 

را بررســی کردیم به دلایلی از قبیل 
اینکه خوردرو در طول سال استفاده 

نمی شود یا اینکه حق بیمه عدد 
بالایــی اســت برخوردیم. در 
نهایــت به حالــت پرداخت 
براساس حق بیمه رسیدیم 
که این مشــکلات پوشش 

داده می شود.

   خدمات آوانس
آوانس اپلیکیشــنی برای ارائه بیمــه بدنه خودرو 
به صورت کوتاه مدت است، به این صورت که برخلاف 
مدل های عادی بیمه که به صورت ســالانه است، 
مالک خودرو می تواند بر اســاس میزان مصرف و 
نیازی که دارد برای بازه زمانی کوتاه و مشخص مثلا 
یک مسافرت چندروزه  بیمه بدنه را خریداری کند.

فرآیندی که مشتری برای دریافت بیمه طی می کند 
در این روش زمان بر نیســت و حتی نیازی هم به 
مراجعه حضوری ندارد. این امــکان وجود خواهد 
داشت که مشتری در زمان کوتاهی و 2ساعت قبل 

از سفر ماشین را بیمه بدنه کند.
در حال حاضر آوانس خدماتی بــرای خرید بیمه 
نامه های جاده ای و زمانی ارائــه می دهد. مالکان 
خودرو با آوانس می توانند بیمه بدنه را برای مسافت 
یا مدت زمان مورد نیاز خــود خریداری و علاوه بر 
دریافت آنلاین و سریع بیمه نامه اختصاصی خود، 

از سقف پوشش های بیمه بدنه هم بهره مند شوند.
مالک خودرو به صورت آنلاین درخواست بیمه بدنه 
خود را ثبت می کند. پروســه بازدید از ماشــین به 
صورت آنلاین در اپلیکیشن انجام می شود. در واقع  
بازدید حضوری را حذف کرده ایم و پروسه دریافت 
هم از طریق اپلیکیشــن صورت می گیرد. مشتری 
بعد از درخواست و بررسی اطلاعات، نوتیف دریافت 
می کند که بیمه نامه صادر شــده است و 

فایل را آنلاین دریافت می کنید.

   آینده این بازار
24میلیــون خــودرو در کشــور 
وجود دارد کــه در حــال حاضر 
فقــط 15درصد از آن هــا بیمه 
بدنــه دارند. بــازار هدف 
ما در وهلــه اول روی 
21میلیــون خــودرو 
فاقد بیمه بدنه متمرکز 
شده اســت البته سایر 
ماشین های دارای بیمه 
بدنــه هــم می توانند از 
خدمات ما استفاده کنند.

اســنپ ســرویس بورس خود را راه انداخت. این ســوپر 
اپلیکیشــن اعلام کرده بــا توجه به اســتقبال مردم برای 
سرمایه گذاری در بازار بورس  و به منظور تسهیل دسترسی 
کاربران بــه خدمات مورد نیــاز در این زمینه، ســرویس 
» بورس« در سوپر اپلیکیشن اسنپ راه اندازی شد. اسنپ 
اعلام کرده با استفاده از این سرویس تمامی کاربران اسنپ 
می توانند بدون نیاز به مراجعه حضوری در ســامانه سجام 
ثبت نام کنند، مراحل لازم برای احزار هویت ســجام را به 
صورت غیرحضوری انجام دهند و اقدام به مشاهده و فروش 

سهام عدالت خود کنند. 
اسنپ درباره امنیت داده های مالی افراد در این اپلیکیشن 
هم توضیح داده به منظور تامین امنیت اطلاعات کاربران، 
هیچ کدام از اطلاعات درخواستی در مرحله ثبت نام و احراز 
هویت سجام نزد سرویس اســنپ بورس نمی ماند و به طور 
مستقیم به بخش مربوطه ارسال می شود. اسنپ تاکید کرده 
صرفا به عنوان یک رابط کاربری، امکان دسترسی آسان به 

سامانه سجام و بخش احراز هویت آن را فراهم می کند.

آنطور که اسمارت آپ ونچرز اعلام کرده با خداحافظی 
محمــد احمــدی از مدیریــت عامل ایــن صندوق 
ســرمایه گذاری خطرپذیر، وحیدرضا سلیمانی از این 

پس مدیر عامل اسمارت آپ ونچرز خواهد بود.
سلیمانی، دانش آموخته کارآفرینی از دانشگاه تهران 

و از فعالان اکوسیســتم اســتارتاپی ایران اســت که 
تجربیاتی در شرکت هایی مثل حرکت اول، علی بابا، 

همراه مکانیک و … داشته است.
گفتنی اســت، اســمارت آپ کار خود را از سال 94 
به عنوان ســرمایه گذار خطرپذیر آغاز کرد و در طی 

فعالیت خود علاوه بر ســرمایه گذاری و تزریق پول به 
استارتاپ ها، خدمات غیر پولی و Non_cash خود 
را نیز به استارتاپ های پورتفو خود ارائه می کند. این 
خدمات در 4 بخش منتورینگ، منابع انسانی، مالی و 

حقوقی و کمک به دریافت سرمایه راند بعد هستند.

بیمه برحسب مسافت با آوانس

اسنپ وارد بازار بورس شد!

سلیمانی، مدیرعامل اسمارت آپ ونچرز شد

نزدیکی کند. اگر به زودی شــنیدید که یکی از 
استارتاپ های حسام آرمندهی به عنوان اولین 
کسب وکار استارتاپی ایران وارد بورس شده است 

هم نباید زیاد تعجب کنید. 

   مجید حسینی نژاد
بنیان گذار علی باباست که اولین استارتاپ موفق 
حوزه گردشگری ایران لقب گرفت. حسینی نژاد 
که ســال 94 علی بابا را راه انداختــه را می توان 
قدرتمندترین چهره گردشــگری ایران دانست. 
علی بابا حالا بخشــی از هلدینگ توشا است که 
اســتارتاپ های دیگری را در دل خــود دارد که 
مهم ترین شان پلتفرم اقامت جاباما است. مجید 
حسینی نژاد علاوه بر کسب وکارهای موفقش در 
گردشگری به خاطر سخنرانی های پرشورش هم 
شهره است. او حالا رئیس کمیسیون گردشگری 
اتــاق بازرگانی تهران هم اســت و تلاش زیادی 
دارد تا اســتارتاپ های گردشــگری را به عنوان 
کســب وکارهای تحول آفرین این حــوزه برای 

تصمیم سازان دولتی جا بیندازد.
حســینی نژاد مدتی روی بحث های آموزشی و 
مدیریتی تمرکز و مسئولیت هایش در علی بابا را 
کمتر کرد اما به نظر می رسد با بحران هایی که به 
دلیل کرونا گریبانگیر صنعت گردشگری شده او 
دوباره به علی بابا بازگشته و تصمیم ساز اصلی این 

استارتاپ بزرگ گردشگری شده.
یکی از مهم ترین ویژگی های حسینی نژاد تجربه 
زیاد او در بیزینس های سنتی و فعالیت در حوزه 
بازرگانی است که شکست ها و درس های زیادی 
را هم برای او به همراه داشته. مجید حسینی نژاد 
یکی از قدرتمندترین چهره های اســتارتاپی 
ایران اســت و سخت اســت بخواهید در مورد 
آینده گردشگری ایران صحبت کنید و فعالیت ها 
و برنامه های او را درنظر نیاورید. علی بابا 
روی حوزه هایی چــون گجت های 
گردشــگری، توریســت ورودی، 
توریست ســلامت و... هم ورود 
کرده اما هنوز موفقیت هایی در 
حدواندازه حکمرانی اش بر بازار 
فروش آنلاین بلیت هواپیما و 

قطار به دست نیاورده است.
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روز جمعه خبرگزاری فارس از ساخت زندگی شهید 
شهریاری خبر داد و نوشت: » 10 سال پس از شهادت 
شهید شهریاری، معاونت امور استان های صداوسیما 
تصمیم گرفته ســریالی با موضوع زندگی شــهید 
شهریاری بسازد. این سریال که نام اولیه آن »آن وقت 
صبح« است در 30 قسمت نوشته شده و داستان آن 
از یک سال قبل تا روز شهادت این دانشمند هسته ای 
به تصویر کشیده می شود. سریال گریزی به اتفاقات 
حوزه هسته ای در چند ســال بعد از شهادت دارد.« 
کارگردانی سریال برعهده حسین تبریزی است و از 

همین جا علامت سوال ها شکل می گیرد.

   مورد اول| سابقه تلویزیونی کارگردان
تصمیم معاونت استان ها برای ساخت سلسله سریال هایی با 
موضوع زندگی شهدای هسته ای ارزشمند است. با این حال 
نمی دانیم چرا یک پروژه مهم به کارگردانی ســپرده شده 

است که کارنامه اش شــاخص و قابل دفاع نیست. حسین 
تبریزی این روزها ســریال »موچین« را در شبکه نمایش 
خانگی دارد. درباره کیفیت این سریال کمدی همین بس 
که خاص و عام آن را پس زده انــد. »موچین« از همه نظر 
چند گام عقب تر از سریال های تلویزیونی می ایستد و قادر 
نیســت سهل پســندترین مخاطبان را راضی نگه دارد. در 
کارنامه تبریزی سریال هایی مثل»رخنه«،»کیفر«، »جاده 
در دست تعمیر است« و »تا رهایی« هم دیده می شود. این 
سریال ها هیچ کدام موفق نبوده و جایگاهی میان مخاطبان 
به دست نیاورده اند. »تا رهایی« به دلیل کیفی نزدیک به دو 
سال پشــت خط بود و اجازه پخش پیدا نمی کرد. تبریزی 
کلی فیلم تلویزیونی هم ساخته است اما در این عرصه هم 

کارنامه ای موفق ندارد.

   مورد دوم| سابقه سینمایی کارگردان
حسین تبریزی نه تنها در تلویزیون ناموفق بوده که در سینما 
هم کارنامه اش چنــدان تعریفی نــدارد. او تاکنون دو فیلم 
»افسونگر« و »ســام علیکم حاج آقا« را کارگردانی کرده. 
اولی سال 95 اکران شــد که نه مورد توجه منتقدان بود و نه 
مخاطبان. فیلم به دلیل کیفیت پایین درست بعد از جشنواره 

فجر روی پرده رفت و کمتــر از 230میلیون تومان فروخت. 
دومی هم مدتی است متقاضی اکران شده اما روی پرده نرفته. 

  مورد سوم| سریال استراتژیک
با چنین سابقه ای، تلویزیون یکی از سریال های مهم خود را 
به حسین تبریزی سپرده است. آیا این کارگردان می تواند 
اثری در خور نام شهید مجید شهریاری بسازد؟ حساسیت 
موضوع وقتی دوچندان می شود که بدانیم عاوه بر اهمیت 
زندگی شــهید شــهریاری، اتفاق های پیرامونی زندگی او 
نیز واجد اهتمام است. زندگی این شهید با مسئله ای مهم 
به نام انرژی هســته ای پیوند خورده. از آن سو فرآیندی که 
باعث شده است مجید شهریاری ترور شود نیز اهمیت دارد. 
یعنی مخاطب باید در دل یک درام باور کند چرا دانشمندان 
هسته ای مهم هســتند و چرا آن ها هدف تروریست ها قرار 
می گیرند. همه این مسائل باید در قالب یک سریال جذاب 
منتقل شود و به همین خاطر است که از آن به عنوان اثری 
استراتژیک یاد می شــود. اگر یکی از اضاع سریال ناموفق 
باشد، کل کار زیر سوال می رود. حسین تبریزی با سابقه ای 
که مرور شد، انتخاب مناسبی برای این سریال استراتژیک 

است؟ آیا می تواند از این آزمون سخت بیرون بیاید؟ 

   مورد چهارم| جای خالی نام ها
در سال های اخیر تاش هایی برای دراماتیزه کردن زندگی 
شهدای هسته ای و نیز مسئله ای به نام ترور این شهدا شده 
اســت. ابراهیم حاتمی کیا در »بادیــگارد«، بهروز افخمی 
در»روباه« و فریدون جیرانی در سریال »تعبیر وارونه یک 
رویا« از جمله کارگردان هایی هستند که سراغ این موضوع 
رفته اند. به نام و کارنامه هر کــدام از این کارگردان ها نگاه 
کنیم، پی می بریم برای سفارش دهندگان یکی از موارد مهم، 
سابقه کارگردان ها بوده است. آن ها با تسلط کامل بر سوژه و 
نیز تکنیک فیلمسازی روی صندلی کارگردانی نشسته اند. 
فارغ از این که چه نتیجه ای به دســت آمده، ابتدا به ساکن 
شرایط لازم برای کارگردانی آثار استراتژیک را دارند. سابقه 

حسین تبریزی اما فاقد چنین مشخصه مهمی است.

  موردپنجم| شرایط سخت سریال
تلویزیون در انتخاب کارگردان ســریال شــهید شهریاری 
سختگیری نکرده؛ آیا دلیل چنین اتفاقی به شرایط بد مالی 
برمی گردد؟ اگر چنین است چرا باید یک سریال استراتژیک 
به خاطــر بودجه تبدیل بــه اثری ضعیف شــود؟ ترکیب 
بازیگران سریال هم به همین نسبت ضعیف و غیرقابل دفاع 
است. کاوه خداشناس نقش شهید را بازی می کند و  مهران 
رجبی، زهرا ســعیدی، میرطاهر مظلومــی، اتابک نادری، 
سیروس همتی، حسن اسدی و... دیگر بازیگران آن هستند... 
خداشناس بازیگر خوبی است اما وقتی قرار باشد یک سریال 
ویژه ساخته شود طبعا او گزینه اول برای ایفای نقش اصلی 
نیست. از هر طرف که نگاه می کنیم شرایط سریال زندگی 
شهید شهریاری واقعا سخت است. به نتیجه امیدوار باشیم؟

   توئیت بازی
روزگار ناخوش پیمان یوسفی

کامنت ها

پیمان یوسفی به چند دلیل این فرصت را دارد که بدرخشد، 
اما نتوانسته از این موقعیت بهره ببرد. بعد از محرومیت عادل 
فردوسی پور و رفتن مزدک میرزایی، موقعیت بیشتری برای 
پیمان یوسفی به عنوان گزارشــگر هم نسل آنها فراهم شد. از 
آن طرف با درگذشت بهرام شفیع اجرای »ورزش و مردم« به 
او رسید. یوسفی اما از این فرصت اســتفاده  بهینه ای نکرده و 
در گزارشگری حتی پسرفت داشــته است. نمونه اش گزارش 
اخیر او دربازی پرسپولیس و التعاون که پر بود از گاف. یوسفی 
در نیمه دوم گمــان می کرد آرمان رمضانی وارد بازی شــده 
و تا دقیقه 75 متوجه این اشــتباه نشــد. این فقط یک مثال 
اســت؛ در لحظات دیگر هم یوســفی در دنیای دیگري سیر 
می کند و حواســش به بازی نیســت. پیمان یوسفی توانسته 
به برنامه خموده »ورزش و مردم« جان دهــد. امتیازهای او 
موقع اجرا و نیز گفت وگو با مهمان ها را فراموش نمی کنیم، اما 
گزارش هایش ایرادهای فاحش دارد. او به جای جمات ساده، 
از جمله های بلند استفاده می کند و برای بیان یک منظور ساده، 

سراغ سخت ترین شیوه می رود... 

  وحید سعیدی: پیمان یوســفی معمولا گزارشگر خوبی 
نبوده به استثنای بازی معروف ایران و عراق در جام ملت های 
20۱5گزارش خوبی از او به خاطر ندارم. همیشــه زیاده گویی 
دارد و همین زیاده گویی ها باعث شــده تا هیچ وقت حواسش 
به بازی نباشــد. به خاطر همین ماجرا بارها و بارها صحنه های 
حساس را از دست داده است. وقتی در این روزها بازی حساسی 
برای گزارش به یوسفی داده می شود بیشتر حس می کنیم جای 

بعضی ها چقدر خالی است.

  احمد رنجبر: در جمع های فوتبالــی از معدود طرفداران 
پیمان یوسفی بودم. گزارش های اخیر او اما جایی برای دفاع باقی 
نمی گذارد. در مسابقه پرســپولیس و التعاون بارها فعل جمله ها 
را فراموش می کرد و نمی توانست یک جمله سرراست را به زبان 

بیاورد. او رمق سابق را ندارد و هیجان بازی را می کشد.

تصمیم معاونت امور استان های صداوسیما برای ساخت سریال زندگی شهید هسته ای کشورمان 
ارزشمند است اما چرا این پروژه استراتژیک به کارگردانی با سابقه درخشان سپرده نشده 

زندگی شهید شهریاری واقعا با کارگردان موچین؟!

   آنالیز    رصد خانه

چندوقتی است شبکه سه برای اعام برنامه ها، عاوه بر نام هر برنامه، تصویری از آن را هم در 
باکســی کوچک در پایین صفحه به نمایش می گذارد. برای معرفی برنامه  »هفت« از تصویر 
مسعود فراستی اســتفاده می شــد. چندوقت پیش در همین صفحه به این مسئله واکنش 
نشان دادیم و نوشتیم که مسعود فراستی، شناسنامه  برنامه  »هفت« نیست و صرفا به عنوان 
منتقد با این برنامه همکاری دارد. پس طبیعتا برای اعــام برنامه هفت، نمی توان از تصویر 
فراستی استفاده کرد و اگر قرار باشد تصویر کسی در این باکس بیاید، آن فرد محمدحسین 
لطیفی است. روز گذشته این قاب اصاح شــد و به جای تصویر مسعود فراستی، تصویری از 
محمدحسین لطیفی برای اعام برنامه  بعدی داخل این کادر کوچک قرار گرفت. البته هنوز 

نمی دانیم استفاده از این تصویر ثابت است یا باز هم تغییر می کند.

»متری شیش و نیم« جدیدترین مستند ثریا است که جمعه شب روی آنتن شبکه مستند 
رفت. این مستند یک ایراد فنی فاحش داشت و آن مربوط به صدای یکی از مهمان ها بود. وقتی 
نوبت به گفت وگوی روح الله ایزدخواه نماینده مجلس می رسید، صدای او فاقد کیفیت بود و 
بیننده متوجه تفاوت با دیگر مهمان ها می شد. احتمالا موقع ضبط مصاحبه، میکروفن دچار 
ایراد شده و سازندگان به اجبار از صدای دوربین استفاده کرده اند. سازندگان »متری شیش 
و نیم« که با وسواس سراغ سوژه رفته اند می توانستند گفت وگوی روح الله ایزدخواه را تکرار 
کنند تا این ضعف موقع پخش به چشم نیاید. نام »متری شیش و نیم« هم عاریت از فیلم سعید 
روستایی است و همین ایراد دیگر مستند محسوب می شود. این مستند مفت فروشي كشت 

و صنعت بزرگ دشت مغان به بخش خصوصي را روایت می کند.

 سریال »دل« چهارشنبه  این هفته بعد از چهل قسمت به پایان می رسد و بعداز مدت ها از هفته  
آینده شبکه نمایش خانگی فقط جمعه ها سریال »آقازاده« را توزیع می کند. مدت ها بود که به 
صورت هفتگی دو تا سه سریال در اختیار مخاطبان شبکه نمایش خانگی بود. درحال حاضر 
هم سریال های مختلفی درحال تولید برای ارائه در شبکه نمایش خانگی است اما غیر از سریال 
»قورباغه «ی هومن سیدی، ضبط هیچ یک از آنها به پایان نرسیده. بنابراین معلوم نیست چه 
زمانی آماده انتشار باشند. هنوز خبری درباره  زمان توزیع سریال »قورباغه« هم منتشر نشده و 
آخرین پست صفحه  اینستاگرام این سریال هم به ماه ها پیش برمی گردد اما این احتمال وجود 
دارد که از هفته آینده به بازار بیاید. به هرحال تا اطاع ثانوی و حداقل تا زمانی که این سریال 

توزیع شود »آقازاده« یکه تاز میدان است. 

درست شد روز      اصلاح کپشن معرفی برنامه هفت

ایراد فنی روز      صدای »متری شیش و نیم« خراب بود

وضعیت جدید روز      آقازاده فعلا یکه تاز میدان است

در آستانه هفته دفاع مقدس 
برنامه هفت به شکل ویژه روی 

آنتن رفت. ابتدای برنامه یک 
آیتم روی پخش رفت که به 

نوعی خط مشی برنامه را شکل 
می داد. ضعف و قوت های این 

آیتم را بخوانید.

         منظر اول| امتیازها  آیتم مرور سینمای دفاع مقدس برنامه هفت دو ویژگی شاخص داشت؛ یکی این که ساختار 
آن در قیاس با آیتم های مشابه متفاوت بود. دیگر این که در کنار فیلم های برجسته ژانر دفاع مقدس، باشو غریبه 
کوچک هم سهم داشت. موتیف این آیتم دیالوگ های فیلم تنگه ابوقریب بود و از تصاویر فیلم های شاخص دفاع 
مقدس مثل دوئل، قارچ سمی، سفر به چزابه، شیار ۱43 ، چ  و ...  متناسب با گفته ها استفاده شده بود. فیلم باشو 
غریبه کوچک ساخته بهرام بیضایی در زمان ساخت مورد خشم قرار گرفت و برچسب ضد جنگ خورد. به همین 
دلیل ، این فیلم سه سال توقیف بود و اجازه اکران نداشت. حالا ودر چهل سالگی دفاع مقدس استفاده از یک نما از 
این فیلم در آیتم برنامه هفت از این منظر اهمیت دارد که ســازندگان برنامه بر جایگاه باشو غریبه کوچک صحه 

می گذارند.

         منظر دوم| ایرادها  مهم ترین ایرادی که آیتم ســینمای دفاع مقدس برنامه هفت داشت، محور قرار دادن 
فیلم تنگه ابوقریب است. این که یک فیلم در برنامه ای تخصصی مبنا قرار گیرد یعنی شناسنامه سینمای جنگ 
محسوب می شود. حتما خود سازندگان هفت هم می دانند که تنگه ابوقریب فاقد چنین جایگاهی است. ایراد 
دوم نادیده گرفتن برخی آثار شاخص است تا جایی که از فیلم های ابراهیم حاتمی کیا فقط فیلم چ دراین آیتم 
دیده شد. چ هم جزو فیلم های دفاع مقدس محسوب می شود اما حاتمی کیا آثار شاخص و مهم تر دیگری دارد.

از آن سو فیلمی مثل اروند و حتی ویلایی ها باید از آیتم بیرون می ماندند چرا که نه تنها شناسنامه سینمای دفاع 
مقدس نیستند که آثار مهم تری وجود دارند که می توانستند جایگزین شــوند. البته بعد از پخش آیتم محمد 

حسین لطیفی از این که جای برخی آثار خوب خالی است، عذرخواهی کرد.

»نبردهای فانتوم« مستندی سریالی است که از امشــب با موضوع روایت رشادت های خلبانان ایرانی در 
نقش جنگنده فانتوم روی آنتن شبکه سه می رود. این مستند در سه قسمت 42دقیقه ای به ماموریت ها و 
عملیات های خلبان های شکاری بمب افکن اف_4 در جنگ هشت  ساله می پردازد و بعد از معرفی مختصر 
خصوصیات فنی و پروازی این هواپیما، درباره  تاریخچه  ورود این جنگنده به ایران توضیحاتی مطرح می کند. 
در مستند »نبردهای فانتوم« با خلبانانی مانند تیمسار برات پور )طراح حمله اچ 3(، خلبان ضرابی، خلبان 
نمکی، خلبان صمدی، خلبان بختیاری و … مصاحبه انجام شده و از آن ها خواسته شده است به تشریح 
ماموریت های مهم خود در عملیات های هوایی در هشــت سال دفاع مقدس بپردازند. مستند »نبردهای 
فانتوم« در خانه مستند انقاب اسامی تولید شده و محصول سازمان هنری رسانه ای اوج است. »نبردهای 
فانتوم« به عنوان اولین مستند با موضوع روایت رشادت  های خلبانان ایرانی در هشت سال جنگ تحمیلی 

شناخته می شود. مراسم رونمایی از این مستند روز پنجشنبه 27 شهریور برگزار شد. 

نبردهای فانتوم
  شبکه:   سه

  پخش: یکشنبه تا سه شنبه
  ساعت: 18

  کارگردان:مهدی جبین شناس
  پژوهشگر و نویسنده:  سالار بی باک

پیشنهاد ویژه
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سایت شبکه آی فیلم اخیرا 
نظرسنجی درباره  نقش آفرینی 

بازیگران ژانر دفاع مقدس منتشر 
کرده و از مخاطبانش خواسته تا از 

بین بازی سیدجواد هاشمی در نقش 
شهید کشوری، شهاب حسینی در 
نقش شهید بابایی، فریبرز عرب نیا 

در نقش شهید چمران و هادی 
حجازی فر در نقش احمد متوسلیان، 

بهترین را انتخاب کنند. شهاب 
حسینی با 58 درصد آرا بالاترین 

جایگاه را به دست آورده است.

مسابقه »دستپخت« چندوقتی 
است فضای رقابت را میان صاحبان 
مشاغل مختلف و جالب برده است 

اما این هفته به مناسبت هفته 
دفاع مقدس، مسابقه آشپزی بین 

خانواده های آزادگان برگزار می شود. 
سه خانواده  آزاده این هفته باهم 

رقابت می کنند. 

آیتم ناقص هفت درباره سینمای دفاع مقدس

ساعتشبکهقالببرنامه

۱9آی فیلمسریال ایرانیسفر به چزابه
۱9:30ورزشلیگ قهرمانان آسیاشهر خودرو - الهال عربستان

22:30سهلیگ قهرمانان آسیااستقال - الشرطه عراق
23:۱5ورزشهفته اول سری آ ایتالیایوونتوس – سمپدوریا

۱9نمایشسینمایی خارجیدوازده سال بردگی

23:۱5یکسینمایی ایرانیعقاب ها

  سلام علیکم حاج آقا دومین فیلم تبریزی است که هنوز اجازه اکران به دست نیاورده  موچین ضعیف ترین اثر شبکه خانگی است
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نمایش ســونی بــا رونمایی از نســخه جدید 
فاینال فانتزی آغاز شد. شرکت اسکوئر انیکس 
بازی فاینــال فانتزی 16 را به طور رســمی در 
رویداد پلی استیشــن 5 معرفی کرد. البته اگر 
اخبار مربوط به این بــازی کمی زودتر از موعد 
رونمایی آن لو نرفته بودند این عنوان می توانست 
بزرگترین سورپرایز این نمایش باشد. این بازی 
قرار اســت در ســال 2021 بــرای رایانه های 
شخصی و کنسول پلی استیشن 5 منتشر شود. 
البته زمان انتشار نسخه رایانه شخصی به طور 
کامل مشــخص نیســت. نکته جالب در مورد 
بازی فاینــال فانتزی 16 عرضــه آن به صورت 
انحصار زمانی برای PS5 اســت؛ تقریبا همان 
رویکردی که اسکوئر در قبال فاینال فانتزی 7 
ریمیک داشت. از دیگر نکات جالب این نمایش 
فضای اروپای قرون وسطای آن است که تفاوت 
بسیاری با حال وهوای سری فاینال فانتزی دارد.

پس از نمایش فاینال فانتزی 16، اولین گیم پلی 

»اسپایدرمن: مایلز مورالز« منتشر شد که نه تنها 
از گرافیک چشــم نوازی برخوردار بود، بلکه از 
گیم پلی هیجان انگیزی هم برخوردار بود. تریلر 
جدید یک نیویورک پوشــیده از برف را نشان 
می دهد. داســتان این اسپین آف یک سال پس 
از نســخه 2018 جریان دارد و برخلاف نسخه 
اصلی، در مایلز مورالز بازیکنان به منطقه هارلم 
دسترسی دارند. در ابتدای تریلر مایلز به همراه 
دوســت خود در این منطقه در حــال قدم زنی 
است. ریو مورالز )مادر مایلز( در حال سخنرانی 
اســت که تینکر به همراه ارتش خود جنگی را 

به راه می اندازد.
 بعد از اســپایدرمن نوبت به رونمایی از عنوانی 
رســید که مدت زیادی از زمان مشخص شدن 
ســاختش می گذرد. شــرکت برادران وارنر در 
رویداد پلی استیشن بازی نقش آفرینی »میراث 
هاگوارتز« معرفی شــد. بازی میراث هاگوارتز 
عنوان نقش آفرینی اکشن و جهان باز است که 

در دنیای هری پاتر جریان دارد. در این بازی شما 
در مرکز ماجراجویی های متنــوع در هاگوارتز 
خواهید بود و به محیط  های آشــنا سر خواهید 
زد. این بازی در سال1800 میلادی جریان دارد 
و شــما نقش دانش آموزی را دارید که آخرین 
لحظه در هاگوارتز قبول شده. مدتی بعد متوجه 
می شوید که این دانش آموز قدرت های ویژه ای 
دارد و کلید یک راز قدیمی در دســتان اوست. 
در میراث هاگوارتز می توانید شــخصیت خود 
را به دلخواه درست کنید، جادوهای مختلف را 
امتحان کنید، قابلیت های خود را ارتقا دهید و در 
نهایت به جادوگر موردعلاقه خود تبدیل شوید.

اکتویژن هم با انتشار تریلر بخش تک نفره بازی 
ندای وظیفــه در رویداد حضور پیــدا کرد. این 
نمایش که »هیچ جایی برای فــرار« نام دارد، 
تنها قســمت کوچکی از مرحلــه اول کمپین 
بازی را نشــان می دهد. در این ماموریت شما 
به عنوان یک مامور ســیا به نام الکس میسون 

بــازی می کنید که بــا همکاران خــود فرانک 
وود و راسل آدلر وارد شــهر ترابزون در ترکیه 
می شوند. در ادامه تیم آتش سیا را می بینیم که 
به یک فرودگاه نفوذ می کنند درحالی که هدف 
پراهمیت آنها قصد فــرار با یک هواپیما را دارد. 
در این مرحله شما به هر نحوی که شده باید این 

هدف را از بین ببرید.
یکــی از مهم ترین عناوین انحصــاری نمایش 
داده شــده طی همایش پلی استیشن، نمایش 
 Demon’s Souls گیم پلی بازســازی بازی
بود. عنوانی که مسئولیت ســاخت آن برعهده 
استودیو سونی و استودیو بلوپوینت است که با 
ساخت ریمستر و ریمیک دیگر عناوین انحصاری 
سونی شناخته می شود. برای اولین بار طی این 
همایش شــاهد گیم پلی بازی بودیم. گرافیک 
چشــم نواز از دیگر ویژگی های نسخه ریمیک 
است. نکته جالب اینکه سونی در نظر دارد این 
بازی را همزمان با عرضه کنسول پلی استیشن 

5 در اختیار مخاطبان قــرار دهد. البته در ابتدا 
به اشتباه گفته شــد که این بازی برای پی سی 
و دیگر کنســول ها عرضه خواهد شد، اما سونی 
خیلی زود این موضــوع را تکذیب و اعلام کرد 
کــه Demon’s Souls کامــلا در انحصــار 

پلی استیشن 5 خواهد بود.
سونی نمایش خود را در این نقطه قطع نکرد و 
برگ آخر خود را به نمایش نســخه جدید »گاد 
آو وار« بــرای پلی استیشــن 5 اختصاص داد. 
درحالی که حدود دوســال ونیم از عرضه نسخه 
قبلی سری می گذرد، استودیو سانتا مونیکا در 
جریان رویداد اخیر پلی استیشن 5 بازی گاد آو 
وار جدید را به  شکل غیرمنتظره ای معرفی کرد. 
با اینکه تیزر منتشرشده اطلاعات زیادی را به ما 
نمی دهد، اما تاریخ انتشار اعلام شده سال 2021 
اســت. بااین حال انتظار می رود کــه این تاریخ 
عرضه حداقل برای چند ماه جابه جا شده و حتی 

به ابتدای سال 2022 منتقل شود.

مهم ترین اخبار تکنولوژی در هفته ای که گذشت

احراز هویت واتس اپ با اثر انگشت
گزارش ها نشــان می دهند که 
واتس اپ در حال توسعه قابلیت 
تأمین امنیت از طریق حســگر 
اثر انگشت برای ورود به حساب 
کاربری در نسخه تحت وب خود 
است. این قابلیت باعث خواهد 
شــد امنیت حســاب کاربران 
نسبت  به حالت کنونی ورود به 

حساب، بیشتر شود.
واتس اپ چندی  پیش نســخه 
تحــت وب پیام رســان خود را 

راه اندازی کرد و کاربران این امــکان را پیدا کردند که از طریق مرورگر 
کامپیوترهای رومیزی به حســاب خود دسترسی داشته باشند. حال، 
اطلاعاتی منتشر شده است که حکایت از فعالیت تیم توسعه واتس اپ 
روی افزایش امنیت ســرویس ارائه شــده دارد. به  گــزارش زومیت، 
پیام رسان واتس اپ که تحت مالکیت شرکت فیس بوک است، در حال 
 WhatsApp Web توسعه قابلیت احراز هویت با اثر انگشت برای
است. در ادامه گزارش، روش استفاده از اثر انگشت چنین عنوان شده 
اســت که کاربر برای بازکردن حســاب خود در وب باید ابتدا ازطریق 
گوشی هوشمند، اثر انگشت خود را اسکن کند تا دسترسی به حساب 
برای او امکان پذیر شــود. درحال حاضر، بازکردن حســاب کاربری در 
نسخه تحت وب واتس اپ با روش اسکن کد QR به نمایش درآمده در 
مرورگر، به  وسیله گوشی اســت. همچنین، کاربر می تواند با انتخاب 
گزینه Stay Log in اعــلام کند که زمان بیشــتری برای ماندن در 
حســاب نیاز دارد. انتخاب این گزینه منوط به متصل ماندن اینترنت 
گوشی است تا دسترسی قطع نشود. با این اوصاف، افزودن احراز هویت 
از طریق حسگر اثر انگشت، یک لایه امنیتی بسیار محکم در برابر نفوذ 

مهاجمان ایجاد خواهد کرد.

جنگ الکتریکی بیل گیتس و ایلان ماسک
اخیرا بیل گیتس قابلیت های 
خودروهــای برقــی به ویژه 
کامیون هــای الکتریکــی را 
مورد انتقاد قــرار داد که این 
موضوع واکنش ایلان ماسک 
را به همراه داشت. بیل گیتس، 
بنیانگذار مایکروسافت در یک 
پســت وبلاگــی قابلیت های 
خودروهای الکتریکی به ویژه 
کامیون هــای برقــی را مورد 
انتقاد قــرار داد کــه همین 

موضوع باعث شد ایلان ماسک، مدیرعامل تسلا نسبت به گفته های 
وی واکنش نشان دهد و بگوید بیل گیتس در این خصوص هیچ نوع 
سرنخی ندارد. در واقع بیل گیتس به پتانسیل خودروهای الکتریکی 
انتقاد کرد و آنها را وسایل نقلیه مناسبی برای حوزه تجاری ندانست. 
به گزارش گجت نیوز، بیل گیتس در پست وبلاگی خود با انتقاد از 
اینکه باتری های خودروهای الکتریکی بزرگ و ســنگین هستند 
عنوان کرد هرچند درحال حاضر شــرکت های مختلف در فناوری 
باتری وسایل نقلیه به موفقیت های بزرگی دست پیدا کرده اند، اما 
هرگز برای وسایل نقلیه ای چون کشــتی های باری، کامیون های 
سنگین 18 چرخ یا جت های مسافری یک راه حل عملی محسوب 
نمی شــوند. چنین باتری هایی برای مســافت های کوتاه کارساز 
هستند، اما برای وسایل نقلیه سنگین و مســافت های طولانی به 

راه حل های متفاوتی نیاز داریم.

زیرنویس به اینستاگرام اضافه می شود
اینســتاگرام روز سه شــنبه 
از قابلیــت زیرنویس هــای 
ویدئویی خــودکار مبتنی بر 
هوش مصنوعی برای پلتفرم 
رونمایــی  آی جی تــی وی 
کرد. ایــن اقدام در راســتای 
تلاش های اینستاگرام جهت 
ارتقاي دسترس پذیری پلتفرم 
برای کلیه کاربران اجرا شده 
است. این مشخصه در 16 زبان 
مختلف قابل دسترس خواهد 

بود. کاربران در صورت پشتیبانی محتوا از زیرنویس قادر به مشاهده 
خودکار کپشــن ها خواهند بود. به گزارش آی تی رسان، همچنین 
کاربران بــا مراجعه به بخش تنظیمات یا از طریق منوی کشــویی 
داخل فیلم قادر به فعال ســازی زیرنویس ها خواهند بود. بر اساس 
اظهارات سازمان بهداشــت جهانی، حدودا 466 میلیون ناشنوا در 
سراسر جهان وجود دارند و قابلیت جدید می تواند برای آنها سودمند 
باشد. یکی از نمایندگان شرکت فیس بوک اعلام کرد: »صدای داخل 
ویدئوهای اینســتاگرامی ماهیتی منحصربه فــرد دارند؛ زیرا انواع 
مختلفی از زبان ها، موضوعات، شرایط صوتی، زبان عامیانه فرهنگی 
و لهجه ها وجود دارند. زیرنویس خودکار ویدئوها مستلزم تحقیق و 
ویدئوی پیشرفته برای تامین قدرت هوش مصنوعی مورد استفاده 

در فرآیند است.«

نگاهی به تصویر اپل از 
آینده تبلت ها

از اپل واچ ســری 6 و اپل واچ SE گرفته تا نسل جدید 
آی پد ایر، بسته اشتراکی اپل وان و نخستین تراشه پنج 
نانومتری دنیا؛ اپل در مراسم تایم فلایز چه محصولات 
و سرویس هایی را معرفی کرد؟ نبود آیفون ها در مراسم 
اخیر اپل اتفاق ناامیدکننده ای بود، اما باعث نشــد از 
هیجان مراسم کم شود. اپل با دست پر به میدان آمد 
و محصولاتی معرفی کرد که توجهات بســیار زیادی 
را به  خود جلب کردند. درکنار دو ســاعت هوشمند، 
اپل ســراغ به روزرســانی تبلت های خود رفت و نسل 
جدید آی پد ایر را با طراحی چشــم نواز و سخت افزار 
توانمند معرفی کرد. در بخشی از مراسم شاهد معرفی 
سرویسی تحت عنوان فیتنس پلاس برای نظارت روی 
تناسب اندام بودیم و در بخشی دیگر، اهالی کوپرتینو 
از ارائه بســته اشــتراکی اپل وان خبر دادند. از همان 
زمانی که دعوت نامه اپل برای رســانه ها ارســال شد، 
می دانستیم مراسم 25 شــهریور روی اپل واچ تمرکز 
دارد. اپل همواره برای مراســم هایش شــعار جالبی 
انتخاب می کند که با ماهیت اصلی مراسم، هم خوانی 
دارد. اهالی کوپرتینو با شــعار تایم فلایز نشان دادند 
که کاربران نبایــد انتظار معرفی آیفون ها را داشــته 
باشند. انتهای هفته گذشــته، مراسم اپل با سخنرانی 
افتتاحیه تیم کوک، مدیرعامل شــرکت، در اپل پارک 
آغاز شد. تیم کوک در آغاز مراسم به مشکلاتی اشاره 
کرد که دنیاگیری ویــروس کرونا ایجــاد کرده و در 
ادامه به صراحت اعلام کرد که رویداد تایم فلایز روی 
اپل واچ و آی پد تمرکز دارد. نخســتین محصولی که 
اپل معرفی کرد، اپل واچ ســری 6 بود. اپل واچ سری 6 
را می توانیم رده بالاترین و بهترین ساعت هوشمندی 
که اپل در تاریخ ساخته اســت به  حساب بیاوریم. این 
ساعت هوشــمند از لحاظ طراحی ظاهری تغییری به  
خود ندیده و از همان فرمول موفق ساعت های دو نسل 
اخیر اســتفاده می کند. بنابراین تغییر نیافتن طراحی 
ظاهری، اتفاق بدی نیســت. ساعت های سری اپل واچ 
طراحی بســیار جذابی دارند که پیش تر جواب خود 
را پس داده اند. تا همین چند ماه پیش کمتر کســی 
تصور می کرد اپل بخواهد دو ساعت هوشمند در عرض 
یک سال به بازار عرضه کند. بااین حال طی هفته های 
گذشته برخی رسانه ها گمانه زنی هایی درباره معرفی 
مدل میان رده ســاعت های اپل بــرای جایگزینی با 
اپل واچ سری 3 مطرح کردند. سرانجام اپل در بخشی 
از مراسم خود، ساعت اپل واچ اس ای را رونمایی کرد. 
این ســاعت روی پایش فعالیت های ورزشــی تمرکز 
ویژه ای دارد و از طراحی مشــابه  با اپل واچ ســری 4 
اســتفاده می کند. رونمایی آی پد ایــر 2020 یکی از 
مهم ترین اتفاقات کنفرانس اخیر اپل بود. آی پد ایر با 
طراحی جذاب و تراشــه ای قدرتمند به همراه دوربین 
مناســب، بینندگان مراســم تایم فلایز را عاشق خود 
کرد. این تبلت که در دسته محصولات میان رده جای 
می گیرد، به  لطف مزین شدن به طراحی مدرن، بهتر 
از قبل خود را از آی پد معمولی متمایز می کند. آی پد 
ایر نسل جدید دکمه هوم ندارد و با حاشیه های قطور 
در اطراف صفحه نمایش خداحافظــی می کند. نبود 
دکمه هوم در ابتدا ذهن ما را به ســمت فناوری فیس 
آی دی سوق داد، اما در نهایت متوجه شدیم آی پد ایر 
جدید فناوری تاچ آی دی را بــا دکمه پاور ادغام کرده 
است. آی پد ایر 2020 تنها تبلتی نبود که اپل با خود به 
مراسم تایم فلایز آورد. تبلت دیگری که شاهد رونمایی 
از آن بودیم، آی پد 10/2 اینچ نسل هشــتمی است که 
برخلاف آی پد ایر، به طراحــی مدرن با لبه های تخت 
مزین نشده. گرچه آی پد جدید قیمت چندان بالایی 
ندارد، اما نباید به  آن به عنوان تبلتی ضعیف نگاه کرد. 
در تبلت مورد بحث شــاهد اســتفاده از تراشه ای12 
هســتیم که پیش تر از آن در آی پد ایــر مدل 2019 
و آی پد مینی  اســتفاده شده. تراشــه ای12 مجهز به 
واحد پردازشــی اختصاصی برای وظایف حوزه هوش 
مصنوعی است. تراشه ای12 اپل باعث می شود آی پد 
10/2 اینچ جدید به  میــزان دوبرابر عملکرد گرافیکی 
بهتری نسبت  به مدل سال گذشــته داشته باشد. اپل 
در تلاش بوده تا آی پد جدیــد را به گونه ای تولید کند 
که با لوازم جانبی محصولات قدیمی سازگار باشد. اپل 
در مراسم اخیر به صراحت اعلام کرد آی پد 10/2 اینچ 
جدید مخصوص دانش آموزان و دانشجویان است. در 
شرایط امروز به دلیل دنیاگیری ویروس کرونا، بسیاری 
از کلاس ها به  صورت آنلاین برگزار می شوند و به منظور 
شرکت در کلاس به دستگاه هایی نظیر تبلت نیاز است. 
آی پد 10/2 اینچ جدید با قیمت 329 دلار، مخصوص 
دانشجویان و دانش آموزانی اســت که می خواهند در 

کلاس آنلاین شرکت کنند.

محمد طالبیان|      پس از لو رفتن قیمت کنســول های ایکس باکس سری ایکس و ایکس باکس 
سری اس، سونی هم دست به کار شد و از همایش جدیدش با محوریت عناوین PS5 و همچنین 
مشخص کردن قیمت نهایی این کنسول خبر داد؛ همایش آنلاینی که ساعت 30 دقیقه بامداد 
پنجشنبه به وقت ایران برگزار شد و سونی طی آن نه تنها از عناوین جدیدی از جمله »گاد آو وار« 
جدید رونمایی کرد، بلکه بالاخره قیمت کنسول پلی استیشن 5 را هم اعلام کرد؛ کنسولی که 
مدل اصلی و همراه درایو آن با قیمت 499 دلار و مدل دیجیتال آن با قیمت 399 دلار در تاریخ 12 
نوامبر )22 آبان( در آمریکا، ژاپن، کانادا، مکزیک، استرالیا، نیوزیلند و کره جنوبی و در 19 نوامبر 

)29 آبان( در دیگر نقاط جهان عرضه خواهد شد. 

کسری کریمی طار |  سال 2001، چند استودیو و کمپانی بزرگ صنعت بازی با کمک هم عنوانی اکشن 
با نام »مکس  پین« را منتشر کردند؛ عنوانی که به وسیله استودیو فنلاندی رمدی ساخته شده بود و به 
لطف چند نمایش خیلی خوب در رویدادهای مختلف، بین نویسندگان و منتقدان بازی از شهرت خوبی 
برخوردار شد. بااین حال کمتر کسی فکر می کرد مکس  پین به اثری ساختارشکن مبدل شود؛ به یکی 
از معدود بازی هایی که هم در بعد داستان و هم در بعد گیم پلی؛ اثری انقلابی در صنعت بازی بود. تلفیق 
یک داستان پلیسی در فضای نوآر به همراه گیم پلی مهیج که بسیار یادآور فیلم های اکشن هنگ کنگی 
بود، نام مکس  پین را به عنوان یکی از بهترین بازی های تاریخ برای همیشه جاودانه کرد. باورش واقعا 
سخت است که این بازی ماه گذشته 19ساله شد و با وجود میلیون ها طرفدار در سراسر دنیا تا به امروز 

تنها 3نسخه از آن عرضه شده که از زمان عرضه آخر آنها نزدیک به هفت سال می گذرد. 

  بازی ایرانی

از زمانی که بازی 41148 منتشــر شــد، بازی های 
ماجراجویی و معمایی محبوبیت بســیار زیادی در 
ایران پیدا کردند و بسیاری از توسعه دهندگان دست 
به ساخت بازی هایی در این ســبک و حتی با همان 
تم گرافیکی زدند. جــدای از بازی های بی کیفیتی 
که در این ســبک تولید شدند، توســعه دهندگان 
ایرانی توانســتند بازی هایی در حد اســتانداردهای 
جهانی هم بســازند. یکی از این آثار که هم داستان 
و ماجراجویی قوی ای داشت و هم به اندازه کافی به 
کاربر حس هیجان را منتقل می کرد و توانســت در 
عرصه بین المللی افتخارآفرین شــود، هادس 2 بود. 
این بار قصد بررسی عنوانی جدید در سبک اکشن با 
درون مایه ماجراجویی را داریم؛ عنوانی ایرانی با نام 
راه سخت که شباهت بســیار زیادی به بازی مطرح 
لیمبو دارد. اما آیا توسعه دهنده این بازی در بازآفرینی 

بازی باکیفیتی مثل لیمبو موفق بوده؟ بازی گیم پلی 
ساده ای دارد. شــما کنترل یک کاراکتر را در اختیار 
دارید و تنها کاری که می توانید در بازی انجام دهید 
حرکت کردن و پرش اســت. نقاط مشترک با بازی 
لیمبو از همین نقطه آغاز می شوند. این کاراکتر اصلی 
که در هیچ جای بازی نامی به آن اطلاق نمی شــود، 
یک کاراکتر مشکی اســت که جزئیات اندکی دارد. 
نقطه ضعف بــزرگ در طراحی بازی این اســت که 
کاراکتر اصلی عینا شبیه به برخی دیگر از کاراکترهای 
دیگر بازی است و سازنده زحمت طراحی کاراکتری 
جدید را به خود نداده و به طور مثال در جایی که یک 
زندانی را آزاد می کنید نمی توانید تشــخیص دهید 
کدام کاراکتر، کاراکتر اصلی بازی است. اما برخلاف 
طراحی نه چندان قــوی کاراکترهای بازی، گرافیک 
بازی بسیار خوب کار شــده و شاهد محیطی جذاب 

و گیرا هســتیم که با نورپردازی بسیار خوب نگاه هر 
کاربری را به خود معطوف می کند. ســازنده ســعی 
کرده در بازی داستانی را روایت کند و با صداگذاری 
بسیار خوبی که در ابتدای بازی شاهد هستیم انتظار 
یک اثر با داســتانی گیرا و فوق العاده را می کشیم که 
بتواند ما را با بازی درگیر کنــد. اما هرچه می گذرد، 
روند داستانی بازی افول می کند. صداگذاری ابتدای 
بازی تقریبــا فقط یک بار در بازی اجرا شــده و باقی 
داستان با عکس ها و نوشــته هایی به سبک کمیک 
روایت می شود. این روایت داستان، به خصوص اینکه 
در برخی از صحنه ها صفحاتی پر از نوشته برای روایت 
داســتان به کاربر نمایش داده می شــوند، به شدت 
خسته کننده و خواندن این صفحات که از نوشته ها 
پر هستند از حوصله کاربر خارج اســت. با توجه به 
حجم نسبتا بهتری که راه سخت دارد، کاربر انتظار 

بازی طولانی تر و مراحل بالایی دارد، اما بازی 
در جایی که شاید انتظارش را نداشته باشید 
به پایان می رسد و شما را به طور کامل از بازی 
ناامید می کند. راه ســخت یک بازی تعاملی 
اســت و شــما می توانید در برخی مراحل 
تصمیم بگیرید و رونــد بازی را تغییر دهید. 
اگر سازنده گیم پلی طولانی تری برای بازی 
در نظر می گرفت، با توجه به تعاملی بودن و 
گرافیک بســیار خوب بازی می توانست در 
بازار موفق باشد. طراحی مراحل راه سخت 
هم بسیار خوب کار شــده؛ همانطور که از 
اسم بازی پیداســت، شما راهی سخت در 

پیش دارید و رد کردن بعضی از مراحل راه ســخت 
ملزم به داشتن سرعت و دقت است و شاید نیاز باشد 
برخی از مراحل را بارها و بارها بازی کنید تا بتوانید از 
آن قسمت عبور کنید. بابت این طراحی مراحل خوب 
باید به سازنده احسنت گفت و این در کنار گرافیک و 

محیط زیبای بازی و همچنین انیمیشن های 
روان و جذابی که بــرای برخی موانع به کار رفته اند؛ 
مثل افتادن ســنگ ها از راه ســخت عنوانی جذاب 
ســاخته اند. همانطور که پیش از این گفته شد، راه 
سخت بازی و گیم پلی جذابی دارد و شاید بزرگترین 

ضعف بازی کوتاه بودن زمان گیم پلی بازی باشد. 
اما این را در نظر داشته باشــید که راه سخت کاملا 
رایگان اســت و می توانید با خیــال راحت به بازی 

کردن بپردازید.

ذره بین
مبین احمدی

 

  بی سیم  آتلیه

هر سال شاید بیش از هزار بازی در نقاط مختلف دنیا منتشر می شود؛ بازی هایی که برخی از آنها را شاید حتی اسمشان را هم نشنوید، اما مخاطب های خاص خود را دارند. در بخش آتلیه سعی می کنیم به جدیدترین بازی های منتشرشده در یک هفته اخیر بپردازیم؛ از آثار پرهزینه و جدی 
برای کنسول ها و کامپیوتر گرفته تا بازی هایی که برای پلتفرم های همراه منتشر می شوند. این هفته چی بازی کنیم ؟

  
Spelunky 2
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 اگر به بازی های دوبعدی با استایل 
گرافیکی قدیمی علاقه مند هستید 

و البته می توانید با گیم پلی دشوار 
آنها کنار بیایید، اسپلانکی 2 یکی 
از بهترین گزینه ها برای شماست. 

اثری در ژانر اکشن که از المان های 
ژانر روگ لایک الهام گرفته و 

برای ساعت ها می تواند دارندگان 
نسخه کامپیوترهای شخصی یا 
پلی استیشن 4 را سرگرم کند.

  
عکس العمل

           سازنده   اپتاپ
         متوسط امتیاز 5 هزار

گیم پلی بی پایان یکی از در 
دسترس ترین راه حل ها برای 
بازی سازان موبایلی است و به 
طور کلی اصول ژانر امتیازی 

را در میان این دست از بازی ها 
شکل داده. عکس العمل یکی 

از جدیدترین این بازی ها است 
که در آن تنها باید حرکت یک 

توپ را ادامه دهید. حرکتی که به 
واسطه تکان دادن سکوهای زیر 

توپ انجام می شود.

ماجراجویی کوتاه مدت

غول قدرتمند اکسپریا از راه رسید 

اگر به گوشی های بزرگ، عکاسی، موسیقی، فیلم ، ادیت ویدئو و گیمینگ علاقه دارید، 
گوشی جدید سونی؛ یعنی اکسپریا 5 مارک 2 می تواند گوشی بعدی شما باشد. چندی 
پیش یک ویدئوي تبلیغاتی از این مدل فاش شــد که قابلیت ها و طراحی این مدل را 

نشان می داد.
نمایشگر اولد 6/1 اینچی 120 هرتزی گوشی جدید ســونی رزولوشنی برابر با فول 
اچ دی پلاس دارد و نســبت نمایشــگر هم 21 به 9 خواهد بود و از فناوری اچ دی آر و 
قابلیت Creator Mod بهره می برد. این قابلیت ها به شــما اجازه می دهند فیلم را 
دقیقا همان طور که کارگردان می خواسته مشــاهده کنید. این گوشی به نوعی برادر 
کوچک تر )از نظر اندازه( اکسپریا 1 مارک 2 است. گوشی مذکور قیمت بسیار بالایی 
داشت و صفحه نمایشــش هم تقریبا بیش از حد بلند و بزرگ بود.  اکسپریا 5 مارک 
2 در بسیاری از موارد نسبت به اکسپریا 1 مارک 2پیشرفت های زیادی داشته است. 
پرچم دار جدید سونی به تراشــه اســنپ دراگون 865، باتری چهار هزار میلی آمپر 
ساعتی، نمایشگر 120 هرتزی، دو بلندگوی استریو و جک هدفون مجهز خواهد بود. 
این قابلیت ها می توانند یک تجربه گیمینگ مناسب را به کاربر ارائه کنند. در دوربین 
هم از 3 لنز زایس با فاصله های کانونی 16، 24 و 70 میلی متر استفاده شده است. هر 
سه لنز استفاده شده دارای سنسور 12 مگاپیکسلی هستند. شرکت سونی ادعا کرده 
این دوربین توان ضبط ویدئو با کیفیت الترا اچ دی و سرعت 120 فریم در ثانیه را در 
حالت اسلوموشن دارد. نرم افزار ویژه سونی هم در زمینه فیلم برداری می تواند کنترل 
کاملی روی فیلم برداری و ادیت به کاربران بدهد. به گزارش فارنت، این گوشی در دو 
نسخه 128 و 256 گیگابایتی عرضه خواهد شد و از کارت حافظه نیز پشتیبانی خواهد 
کرد. این قابلیت ها می توانند برای عکاســان و فیلم بردارانی که به ظرفیت زیادی نیاز 
دارند بسیار کاربردی باشند. اکسپریا 5 مارک 2 همچنین از دو سیم کارت و تکنولوژی 
5جی پشــتیبانی می کند. در بدنه و نمایشگر پرچم دار ســونی نیز از گوریلا گلس 6 
استفاده شده و از استاندارد آی پی ایکس 5 و آی پی 68 برای مقاومت در برابر گردوغبار 
و آب برخوردار است و در چهار رنگ مشکی، خاکستری، آبی و صورتی عرضه می شود.

  بررسی کوتاه

بازگشت هیجان رالی

  
Super Mario All Stars
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نینتندو هر چندسال یکبار، نسخه ای جدید از مجموعه 
سوپر ماریو را روانه بازار می کند که به دو شکل دوبعدی یا 

سه بعدی توسعه پیدا می کنند. این بار اما آنها تعدادی از 
بهترین نسخه های سه بعدی مجموعه را تحت عنوان سوپر 
ماریو آل استارز منتشر کرده اند که در دسترس دارندگان 

کنسول محبوب نینتندو سوئیچ قرار گرفته است.

  
لاین بازی

          سازنده استودیو لاین
         تعداد نصب  2 هزار

بازی های ژانر معمایی معمولا به واسطه گیم پلی و 
پازل های دشوار خود از مخاطب های کمتری برخوردار 

هستند. آثاری که البته روی موبایل به نوعی در 
زمینه نوآوری حرف اول را می زنند و همین موضوع 
پیرامون لاین بازی نیز صدق می کند؛ بازی اي که در 

آن باید تمرکز اصلی خود را روی حل کردن معماهای 
طراحی شده قرار دهید.

ســری WRC در طول این ســال ها عملا به عنوان یک 
ســری ضعیف یا در بهتریــن حالت معمولــی در ژانر 
اتومبیل رانی مسابقات رالی شــناخته می شد. از همان 
ســال 2001 که بازی توسط اســتودیو اولوشن ساخته 
و توسط سونی منتشــر شد، همیشــه این سری دارای 
مشــکلات فراوانی بود و در عمل در کنــار دیگر عناوین 
لایسنس شــده ای قرار می گرفــت که تنها به واســطه 
استفاده از همان لایســنس و حق امتیاز مسابقات موفق 
به فروش نســبتا خوبی می شــدند. البته این شــرایط 
از ســال 2015 و تغییر ناشــر و ســازنده بازی به شکل 
چشمگیری دگرگون شــد. با خریداری حق امتیاز بازی 
توسط Bigben Interactive و سپردن توسعه اثر به 
استودیو فرانسوی Kylotonn شاهد بهبود این سری در 
هرکدام از شماره  های آن در طول چندسال اخیر بودیم. 
اخیرا نهمین نسخه از مجموعه WRC منتشر شده که 

درمجموع نه تنها توانســته از تمام جهات پیشرفت کند، 
بلکه تبدیل به یکی از بهترین عناوین عرضه شده در سبک 
مسابقات رالی هم شده اســت. این نسخه از همان شروع 
به شدت شبیه شماره قبلی این سری است. همچنان شاهد 
بخش های مختلفی در بازی مثــل بخش کریر، آنلاین و 
مسابقات شخصی سازی شده هستیم که در عمل از همان 
سیستم مشــابهی که در نسخه قبل اســتفاده شده بود، 
بهره می برد. با این تفاوت که استودیو Kylotonn سعی 
کرده تا تغییراتی را در جهت بهبود این بخش ها به عمل 
آورد که درمجموع هرچند با بهبودهایی طرف هستیم، 
اما همچنان مواردی هم وجود دارند کــه نبود یا ضعف 
آنها به شدت حس می شــود. این بار هم شاهد یک بخش 
کریر به ظاهر پیچیده هستیم که در شروع حتی می تواند 
با گزینه های فراوانش مخاطــب را به صورت کامل گیج 
 WRC کند. در عمل ما به عنوان یک راننده مســابقات

کار خود را در یکی از تیم های موجود در این مســابقات 
مثل فورد یا هیوندای شــروع می کنیم. بعد باید به سراغ 
جمع آوری و اســتخدام اعضای تیم مثل مکانیک و مدیر 
برنامه ها برویم، در مســابقات مختلف شرکت کنیم یا با 
کمپانی های مختلف قــرارداد جدید امضا کنیم. هرچند 
بازی سعی می کند این موارد را پیچیده و مهم جلوه دهد، 
اما با پیشروی در بخش کریر متوجه این موضوع خواهیم 
شــد که به عنوان مثال انتخاب یــک مکانیک باتجربه و 
پرداخت پول بیشتر به او، خیلی تفاوتی با استخدام یک 
فرد تازه کار ندارد. در عمل دیگر نکات در ظاهر پیچیده 
بخش کریر هم از همین مشکل بهره می برند و دارای عمق 
یا تاثیر فراوانی بر شرایط و بهبود عملکرد ما در مسابقات 
نیستند. حتی سیستم لول بندی هم در نظر گرفته شده، 
خیلی نمی تواند تغییری را در شرایط مسابقات ایجاد کند. 
با این اوصاف این موارد با گذشت چندساعت، ارزش خود 
را از دست داده و عملا بازی نتوانسته حس وحال حضور 
در یک تیم اتومبیل رانی یا حتی مســابقات WRC را به 

مخاطب خودش القا کند. البته در بازی شاهد حضور اکثر 
راننده های دنیای واقعی همراه با تیم ها و اتومبیل هایشان 
هستیم که تا حدودی مشــکلات بخش کریر را پوشش 
می دهد. بااین حال WRC زمانی ارزش خود را نشــان 
می دهد کــه وارد مبحث هندلینــگ، فیزیک و طراحی 
بی نظیر مسیرهای مسابقاتش می رویم. در عمل استودیو 
Kylotonn در شماره های قبلی سعی داشت تا عنوانی 
شبیه ساز و در کنار آن قابل دسترس را برای تمام بازیکنان 
فراهم آورد. همین موضوع باعث می شد تا با عنوانی بدون 
هویت و هندلینگی نه چندان دلچســب همراه باشیم که 
نه به خوبی یک عنوان شبیه ساز بود و نه می توانست در 
نقش یک عنوان آرکید موفق ظاهر شود. هرچند قسمت 
نهم از مجموعه هم همچنان نمی تواند به عنوان مثال در 
حد درت رالی یا شــماره  دوم و سوم درت ظاهر شود، اما 
به خوبی توانســته به لطف فیزیک و هندلینگ دقیق و 
پیشرفته اش، حس وحال شرکت در مسابقات رالی را به 

مخاطب القا کند.
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Konami سازنده          
         متوسط امتیاز 75

برای اولین بار در چند دهه اخیر، کمپانی کونامی 
نسخه جدید شبیه ساز فوتبال خود را به شکل 
مستقل عرضه نکرده و کافیست تا ورژن سال 

گذشته آن را در اختیار داشته باشید تا با هزینه ای 
اندک مالک نسخه 2021 شوید. این بار ارتقای 

نسل جدید PES فعلا به سال آینده موکول شده 
و نسخه امروزی تنها به روزرسانی است برای 

بازی اي که سال گذشته منتشر شده بود.

با اینکه فروش Death Rally به عنوان نخستین 
اثر استودیو رمدی بیش از حد انتظار آنها بود، اما 
باز هم ســاختار این مجموعــه فنلاندی پیش از 
عرضه مکس  پین بیشــتر از یک استودیو به یک 
گروه دوست شــباهت داشــت. رمدی در زمان 
ســاخت مکس  پیــن نمی توانســت از بازیگران 
حرفه ای اســتفاده کنــد و به همین خاطر ســم 
لیک، نویسنده بازی موظف شد تا شخصا پروسه 
جایگزینی کاراکترها را پیش ببرد. اینگونه شد که 
Max Payne به بازی خانوادگی خانواده او مبدل 
شد. تقریبا اکثر دوستداران مکس  پین می دانند 
صورت پین در قسمت اول همان چهره سم لیک 
بوده، اما مشخصا کمتر کسی می داند که نه فقط 
لیک، بلکه تمامی اعضای خانواده او در این بازی 
ایفای نقش کردند. همانطور که گفتیم، شــخص 
لیک نقش مکس پین را برعهده گرفت. مادرش در 

نقش نیکول هورن، شخصیت بد اصلی بازی ظاهر 
شد؛ پدر لیک در نقش آلفرد وودن، سردسته گروه 
مخفــی Inner Circle و برادرش هم در نقش 
Vinny Cognitti یکی از اعضای ارشد خانواده 
مافیایی Punchinello. البته تاثیر لیک روی 
مدل ها به این نقطه ختم نشــد و حتی ســرایدار 
محل زندگی او هم یکــی از نقش های مکس پین 

را برعهده گرفت.
مکس پین اولیــن عنوان صنعت بــازی نبود که 
در آن از اسلوموشــن به عنوان مکانیک گیم پلی 
استفاده می شــد، اما نخســتین بازی ای بود که 
تکنیک بولت تایــم را به دنیای بــازی آورد. ایده 
اصلی استفاده از اسلوموشــن پیش از اکران فیلم 
Matrix به ذهن اعضای رمدی رســید. در آن 
هنگام الگوی اصلی آنها فیلم های »جان وو« بود 
که همگی پر شده بودند از سکانس های تیراندازی 

به همراه اسلوموشــن. بااین حال اکران ماتریکس 
در سال 1999 سبب شد تا لیک و مابقی اعضای 
رمدی با الهــام از این فیلم بولت تایــم را در بازی 
پیاده ســازی کنند. بااین حال هنوز هم مشخص 
است که هسته اصلی اکشن بازی از آثاری همچون 
 Hard Boiled ، The Killer  ، A Better
Tomorrow و Hard Target الهام گرفته. 
حتی اگر به خاطر داشــته باشــید، در یکی، دو 
جای بازی مســتقیما به این کارگردان کهنه کار 

هنگ کنگی اشاره شده بود.
اکثر طرفداران ســری مکس پین، از مســیری 
که راکســتار برای ساخت قسمت ســوم دنبال 
کرد ناامید و ناراضی هســتند. بااین حال خالقان 
GTA از یک منظــر کار خود را بــه خوبی انجام 
دادند و آن هم همکاری با سم لیک برای نوشتن 
کمیک این مجموعه بود. این کمیک ســه جلدی 

که دن هاوسر و سم لیک مشترکا آن را نوشته اند، 
بخش های ناگفته ای از زندگی مکس پین را بازگو 
می کند که شاید جالب ترین آنها دوران کودکی و 
نوجوانی مکس باشــد. این سه جلد کمیک نشان 
می دهند مکس پین قهرمان دوست داشتنی و البته 
بخت برگشته ما از همان دوران کودکی با مشکلات 
فراوانی دست وپنجه نرم  کرده. پدر او جک پین یک 
کهنه سرباز جنگ ویتنام بوده و به واسطه حوادثی 
که در جنگ تجربه کرده، دچار PTSD یا همان 
اختلال تنش زای پس از رویداد شــده؛ اختلالی 
که به واســطه آن مادر مکس؛ یعنی هلن را کتک 
می زده، به او خیانت می کرده و البته اعتیاد شدید 
به مشروبات الکلی داشته. به همین واسطه مکس 

از همان دوران از پدرش متنفر بوده. 
پیش از اینکه آیتم آنچــه نمی دانید مکس پین را 
به پایان برســانیم، می خواهم یک حقیقت جالب 

و پشت پرده این سری را برای شــما بازگو کنم. 
برای بازگو کردن این حقیقت به 18 ســال پیش 
بازمی گردیم؛ وقتی اســتودیو رمدی در تابستان 
ســال 2002 یعنی در نیمه های ســاخت مکس 
پین 2، تمامــی حقوق و امتیاز ایــن بازی را طی 
معامله ای بــه ارزش 34 میلیــون دلار به فروش 
رساند. با اینکه سم لیک سال ها بعد گفت که آنها 
می دانستند قســمت دوم آخرین شماره ای است 
که رمدی روی آن کار می کند، اما از همان زمان 
فروش IP مشخص بود که T2 بی جهت این مبلغ 
گزاف را به تیم فنلاندی پرداخت نکرده. به همین 
دلیل در پایان قسمت دوم عبارت »داستان مکس 
پین ادامــه پیدا می کند« به نمایــش درمی آمد. 
بااین حال فروش پایین تر از سطح انتظار قسمت 
دوم سبب شد تا کار ساخت نسخه سوم سال ها به 

تعویق بیفتد. 

سینمای نوآر به زبان 
بازی های ویدئویی

چگونه »مکس  پین« داستان سرایی را در صنعت 
سرگرمی ارتقا داد؟

500 دلار برای ملاقات با 
پلی استیشن 5

اعلام قیمت رسمی کنسول آینده سونی همراه با نمایش 
بازی هایی که برای آن منتشر می شود
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پشتیبانی از پلی استیشن 4 تا چهار 
سال آینده

رئیس شرکت سونی، جیم  رایان، طی 
مصاحبه با واحد  خبری واشنگتن پست 

به نکات مهمی چون پشتیبانی از 
کنسول پلی استیشن 4 و عرضه 

بازی های انحصاری برای رایانه های 
شخصی اشاره کرد. رایان ادعا کرد که 

تعداد کنسول های تولیدی پلی استیشن 
5 از پلی استیشن 4 در سال 2013 

بیشتر است و سه بازی هورایزن 2، 
اسپایدرمن و سک بوی که به عنوان 

بازی های بین نسلی معرفی شدند، هنوز 
در درجه اول برای کنسول نسل بعد 

ساخته شده اند. رئیس شرکت سونی 
در این باره گفت: هیچ کس نباید از این 
موضوع ناراحت باشد، نسخه   های پلی 

استیشن 5 از اساس برای بهره بردن 
از خصوصیات این کنسول ساخته 

شده اند و ما یک مسیر به روزرسانی 
برای کاربران پلی استیشن داریم تا به 

طور رایگان به نسخه های پلی استیشن 
5 دسترسی داشته باشند. این تماما در 
مورد داشتن حق انتخاب است. من در 

مورد این وضعیت خرسندی کامل دارم. 
جیم رایان به واشنگتن پست گفت که 

پشتیبانی از کنسول پلی استیشن 4 تا 
چهار سال آینده ادامه خواهد داشت 

و مدعی شد که 99 درصد عناوین 
پلی استیشن 4 از طریق سازگاری 

عقب رو روی پلی استیشن 5 قابل اجرا 
هستند.
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واکنش پپ به تلاش نافرجام
برای جذب مسی

منچسترسیتی در تابستان خیلی به جذب لیونل مسی نزدیک 
بود، ولی این بازیکــن در نهایت در تیم خود؛ یعنی بارســلونا 
ماندنی شــد تا یکی از جذاب ترین انتقال هــای فوتبال جهان 
صورت نگیرد. پپ گواردیولا، سرمربی منچسترسیتی در مورد 
تلاش های ناموفق این باشگاه برای به خدمت گرفتن لیونل مسی 
در تابستان سال جاری پس از اجبار ستاره بارسلونا برای ماندن 
در اسپانیا گفت:  »مسی قبلا احساسات خود را به خوبی توضیح 
داده بود. فکر نمی کنم مجبور باشم چیزی را توضیح دهم. لئو 
کاملا خوب توضیح داد و فکر می کنم چیزی برای اضافه کردن 
ندارم. او یک بازیکن فوتبال برای بارسلوناســت؛ باشگاهی که 
من آن را دوســت دارم. من نمی توانم در مورد اهداف دیگران 
صحبت کنم.« آینده مســی بــه یک بند قــرارداد مورد بحث 
بستگی داشت که به او امکان می دهد در پایان هر فصل به طور 
رایگان از بارسلونا جدا شود. مســی و مشاوران او اصرار داشتند 
که این بند به دلیل طولانی بودن فصل ناشی از بحران ویروس 
کرونا هنوز هم قابل اجراست، اما روسای بارسلونا اصرار داشتند 
که این بند در ژوئن منقضی شــده و مسی در نهایت تصمیم به 
ماندن گرفت. نبرد حقوقی با باشگاهی که او از سن 13 سالگی 

در آنجا بوده است.

سوارز پیشنهاد بهترین 
دستمزد MLS را رد کرد

اینتر میامی جمعه اعلام کرد گونســالو ایگواین بازیکن جدید 
این تیم است تا این انتقال به بزرگ ترین خرید تیم دیوید بکام 
تبدیل شــود. علاوه بر بازیکن آرژانتینی، ســتاره های دیگری 
مدنظر این تیم بودند که در میان آنها نام لوئیس سوارس دیده 
می شــود، اما مهاجم اروگوئه ای پیشــنهاد میلیونی اینتر را رد 
کرد. او می توانســت بهترین دســتمزد تاریخ لیگ MLS را به 
خود اختصاص دهد. به مهاجم بارســلونا پیشــنهاد قراردادی 
چهارساله با دستمزد سالانه 9.5 میلیون دلار داده شده بود. در 
تاریخ فوتبال آمریکا چنین دستمزدی دیده نشده بود و حتی از 
دستمزد ایگواین هم بالاتر بود. پیش از حضور ایگواین بهترین 
دســتمزد به زلاتان ایبراهیموویچ اختصاص داشت. او در طول 
دوران حضورش در لس آنجلس گلکسی ســالانه 7.2 میلیون 
دلار دریافت می کرد. ایگواین هر فصل ۸.۸ میلیون دلار دریافت 
خواهد کرد. شایعه حضور ســوارز در MLS وجود داشت. این 
بازیکن هم دوســت دارد در آمریکا بازی کنــد. بااین حال او به 

امضای قرارداد با یوونتوس نزدیک است.

شروع بیل برای تاتنهام 
با مصدومیت یک ماهه!

انتقال گرت بیل به تیم فوتبال تاتنهام دیروز قطعی و از ســوی 
باشگاه انگلیســی اعلام رسمی  شــد، اما این بال ولزی در بدو 
ورودش نمی تواند شاگردان ژوزه مورینیو را همراهی کند. بیل 
روز جمعه در میان اســتقبال هواداران به زمین تمرینی تیمی 
که 7 سال پیش آن را ترک کرد برگشــت و لبخندی که بر لب 
داشت حكایت از رضایت او از بازگشت به تیم سابقش داشت. او 
اما حداقل تا یک ماه دیگر باید صبر کند تا اولین بازی اش را برای 
تاتنهام انجام دهد، چراکه مصدومیت اخیرش در اردوی تیم ملی 
ولز در جریان بازی های دو هفته نخست لیگ ملت های اروپا او 
را خانه نشین کرده است. به این ترتیب ژوزه مورینیو باید مدتی 
صبوری کند تا بتواند از بازیکن 31 ساله اش استفاده کند. بیل 
پس از بازگشت از اردوی تیم ملی ولز در ابتدای ماه سپتامبر، به 
صورت انفرادی تمرین می کرد و صرفا حرکات مربوط به آمادگی 
جســمانی را انجام می داد. بااین حال مشخص نشد که وضعیت 
او چگونه است. اکنون اما پزشکان تیم فوتبال تاتنهام در فرآیند 
گرفتن تست پزشکی از بیل متوجه مصدومیتی شده اند که او را 

حداقل 4 هفته خانه نشین خواهد کرد. 

مشکل اصلی تیم نویدکیا چیست؟
ســپاهان در چهارمین دیدار خــود در مرحلــه گروهی لیگ 
قهرمانان آسیا به مصاف النصر عربســتان رفت و با نتیجه 2 بر 
صفر شکست خورد. این شکست در شرایطی رقم خورد که تیم 
محرم نویدکیا در دیدار قبلی هم با همین نتیجه بازی را به النصر 
واگذار کرده بود. البته اینکه بخواهیم دو شکســت سپاهان را 
گردن نویدکیا بیندازیم عادلانه نیست. در زمان امیر قلعه نویی 
هم طلایی پوشان اصفهانی شکست هایی به این شکل داشتند 
و حتی در همین لیگ قهرمانان آســیا، با نتیجه ســنگین 3 بر 
صفر مقابل السد بازی را واگذار کردند. جالب اینکه اثرات بازی 
موثر و روی زمین در تیم نویدکیا دیده می شــود؛ موضوعی که 
در گذشــته اثری از آن نبود. به نظر می رسد نویدکیا و کادرش 
باید مشکل اصلی تیمشان را بررســی و آن را پیدا و حل کنند. 
سپاهانِ این روز ها برخلاف ماه های گذشته یا اوایل لیگ نوزدهم، 
قابل مقایســه نیســت و حتی پیام نیازمند، کی روش استنلی، 
محمد محبی و دیگر ستاره های این تیم هم مثل گذشته بازی 
نمی کنند. مشخص نیست مشکل اصلی سپاهان چیست، اما این 
تیم زمان زیادی تا شروع فصل ندارد و باید دید چه تدابیری برای 

این تیم پرستاره اندیشیده می شود.

معمای نیمکت ها؛ باتجربه ها 
موفق می شوند یا جوان ها؟

با حضور رحمان رضایی در ذوب آهن، نویدکیا در سپاهان، وحید 
بیاتلو در ماشین سازی، رحمتی در شهر خودرو، منصوریان در 
تراکتور، صادقی در ســایپا، محمد ربیعی در مس رفســنجان، 
رســول خطیبی در آلومینیوم اراک، مجتبی حسینی در نفت 
مسجدسلیمان، نکونام در فولاد و... بر تعداد مربیان ایرانی جوان، 
ولی کم تجربه برای کسب قهرمانی لیگ افزوده شده است. البته 
هنوز وضعیت استقلال و صنعت نفت آبادان هم مشخص نیست، 
ولی به هرحال بهترین فرصت بــرای یحیی گل محمدی و امیر 
قلعه نویی فراهم شده تا با اســتفاده از تجربیات خود در کسب 
عناوین قهرمانی در لیگ برتــر و جام حذفی، حرف های زیادی 
برای گفتن داشته باشــند. یحیی فصل قبل از هفته شانزدهم 
سرمربی پرسپولیس شد و با این تیم به قهرمانی لیگ برتر فوتبال 
ایران رسید. قلعه نویی هم چندسالی است که طعم شیرین جام 
قهرمانی را نچشــیده و حالا با یک باشگاه متمول قرارداد بسته 
تا شاید این بار، طلسم شــکنی کند و با تجربیات خود، تیم را به 
جلو ببرد. برخی کارشناسان اعتقاد دارند بعید به نظر می رسد 
که مربیان ایرانی جوان امســال قهرمان لیگ شوند، مگر اینکه 
در لیگ بیستم خلاف آن ثابت شود و آنها بتوانند با استفاده از 
داشته های فنی اندک اما به روز و انگیزه های شخصی و استعداد 

این حساب و کتاب ها را به هم بریزند.

    گوشه و کنار مستطیل سبز

 سایه روشن های بازی استقلال و الشرطه
پیروزی 2بریك الشرطه بر الاهلی، معادلات گروه A لیگ قهرمانان 
آسیا را به هم ریخت. پیش بینی می شد که تیم عربستانی با بردن 
الشرطه، هم صعود خود را قطعی کند و هم تیم عراقی را از صعود به 
مرحله بعد ناامید کند اما نتیجه غیرمنتظره این بازی، شرایط این 
گروه را پیچیده کرده است. استقلال امشب به مصاف الشرطه عراق 
می رود و برنده این بازی به همراه الاهلی عربستان به مرحله بعد 
صعود خواهد کرد  اما اگر بازی مساوی شود، استقلال برای صعود 
چاره ای جز پیروزی بر الاهلی در بازی آخر نخواهد داشــت. تازه 
این پیروزی هم متضمن صعود آبی ها نخواهد بود و استقلال باید 
تفاضل گل خود را هم بهتر کند.  براساس جدول گروه A، استقلال 
درصورتی که در هر دو بازی پیروز شود به عنوان صدرنشین صعود 
خواهد کرد؛ با برد برابر الشرطه و تساوی با الاهلی هم به عنوان تیم 
دوم صعود خواهند کرد. همچنین در صورتی که مقابل الشرطه 
شکست بخورد قطعا حذف خواهد شد. تساوی در هر دو دیدار هم 
حکم حذف آبی پوشان را امضا خواهد کرد. شاگردان نامجومطلق 
در فاصله زمانی ســه روزه باید به مصاف دو تیم الشرطه عراق و 
الاهلی عربستان بروند که پیروزی مقابل الشرطه می تواند تهدید 

بزرگ حذف از این مسابقات را از بیخ گوش آبی ها رد کند.

 خطراتی که استقلال را تهدید می کند
با پیروزی الشرطه بر الاهلی، بازی امشب می تواند حکم به حذف 
زودهنگام استقلال از لیگ قهرمانان آسیا بدهد. آبی ها اگر امشب 
به حریف عراقی ببازند، دیگر هیچ شانسی برای صعود نخواهند 
داشت و بازی آخرشان مقابل الاهلی تشریفاتی خواهد شد. یکی 
از مشکلات مجید نامجومطلق، وضعیت متفاوت بازیکنان این 
تیم از لحاظ آمادگی بدنی است. میلیچ و دیاباته دیرتر از سایرین 
به تمرینات تیمی پیوســته اند، علی کریمی هم دیشب به قطر 
رسید و بعید است به بازی امشب برسد. مشکل دیگر استقلال 
هم اجازه نداشتن این تیم برای استفاده از بازیکنان جدید است. 
برخلاف پرسپولیس که موفق شد قبل از بسته شدن پنجره نقل 
و انتقالاتی قرارداد بازیکنان جدید خود را ثبت کند، اســتقلال 

نتوانســت مانع بسته شدن پنجره اش شــود و حالا باید فقط از 
بازیکنان فصل گذشته خود استفاده کند. نگرانی دیگر استقلال، 
وضعیت نامشــخص کادر فنی این تیم است. در حالی که گفته 
می شود مدیران این باشــگاه با الکس نوری به توافق نهایی هم 
رسیده اند، رسمی شدن این خبر می تواند تمرکز و انگیزه کادر 
فنی استقلال و در راس آنها مجید نامجومطلق را از بین ببرد. به 
خصوص اگر استقلال موفق به صعود از گروه خود بشود و بتواند 
حداقل از یک مرحله حذفی دیگر هم عبور کند، کنار گذاشتن 

نامجومطلق، سخت تر و غیرحرفه ای تر خواهد شد.

  چرا می توانیم خوشبین باشیم؟
با وجود همه مشکلات استقلال، این تیم همچنان از بخت زیادی 
برای پیروزی بر تیم عراقی برخوردار است. الشرطه در شش روز 
گذشته دو بازی سنگین مقابل الاهلی عربســتان انجام داده و 
قطعا از نظر بدنی، خسته تر از استقلال است و توان بازیکنان این 
تیم از نیمه دوم به بعد کاهش خواهد یافت  اما استقلالی ها با لغو 
دو بازی خود مقابل الوحده امارات، با استراحت کافی به مصاف 
الشرطه خواهند رفت و یکی دو مصدوم این تیم هم آماده شده اند 
و به بازی امشب خواهند رسید. شاید بد نباشد که کادر فنی این 
تیم روی خستگی الشرطه در دقایقی پایانی بازی حساب ویژه ای 
باز کند و بیشترین فشــار و انرژی بازیکنان این تیم را برای آن 
مقطع از بازی ذخیره کند. نکته دیگری که آبی ها را به پیروزی 
در بازی امشــب امیدوار کرده، تامین منابع مالی برای پرداخت 
مطالبات شیخ دیاباته، هروویه میلیچ و وینفرد شفر است. همین 
دو سه روز پیش بود که نامه تهدیدآمیز دیاباته به باشگاه استقلال 
برای پرداخت مطالباتش منتشر شد و کادر فنی و هواداران این 
تیم را نگران کرد اما حالا به نظر می رســد مشکل خاصی وجود 
ندارد و دیاباته نمی تواند قراردادش را به صورت یکطرفه فســخ 

کند و استقلال را در نیمه های راه تنها بگذارد و برود.

  پرسپولیس به اصل خود برگشت؛ طبق عادت صدرنشین
 پرســپولیس باز هم التعاون را برد. نماینده ایــران دو پیروزی 

پی در پی مقابل نماینده عربســتان به دست آورد و در حقیقت 
تعاونی آل سعود را تعطیل کرد و صدر جدول را در اختیار گرفت 
اما ندیدن ضعف های فنی این پرسپولیس، دوستی خاله خرسه با 
قهرمان چهار دوره لیگ برتر ایران است. پرسپولیس از لحاظ فنی 
هنوز تیم کاملی نیســت و آنچه روی ضعف های فنی تیم یحیی 
را می پوشاند، باور پرسپولیســی ها به موفق بودن و موفق شدن 
و موفق ماندن است. پرســپولیس با تمام وجود باور دارد چیزی 
غیر از موفقیت در شان و منزلتش نیست و این باور، سرخ ها را به 
سوی موفقیت سوق می دهد. چهار دوره قهرمانی پی در پی در 
لیگ برتر ایران باعث شده پرسپولیس به قهرمانی و صدرنشینی 
عادت کند. این عادت حتی بازیکنان جدید پرسپولیس را هم در 
برمی گیرد و آنها هم وقتی پیراهن این تیم را می پوشند باورشان 
می شود باید صدرنشین باشند و هر نقطه ای غیر از صدر، برای شان 

مکان نامناسبی است!

  پرسپولیس قدم به قدم بهتر شد
 پرســپولیس مقابل التعاون چه در بازی رفــت که نیمه اول 
ناهماهنگ بــود و چه در این بــازی که بدون تردیــد بهتر از 
حریف خود بازی کرد و نمایش هماهنگ تری داشــت، در فاز 
تهاجمی زهردار نشــان نداد که بخشــی از این زهردار نبودن 
به تغییر آرایش تیم مربوط می شــود و بخش دیگرش هم به 
تفکرات یحیی که شاید لازم باشــد تغییری در شعاع حرکتی 
پشتیبان های تیمش به عمل بیاورد تا پرسپولیس همان طور 
که در مرکز زمین یک تیم کامل است، در خط حمله هم چند 
تیم یک نفره نباشد و تیم تهاجمی داشته باشد. یک ایراد دیگر 
پرســپولیس هم به فاصله بین مدافعان کنــاری و میانی این 
تیم برمی گردد که مقابل تیم های قوی تر از التعاون، می تواند 
محل عبور ســرعتی ها شــود اما این ایرادها چیزی نیست که 
برای گل محمدی غیرقابل رفع کردن باشــد. یحیی آرام آرام 
با تغییرهای اندک ترکیب دلخواه خــود را پیدا می کند و آن 
وقت راحت    تر می توان درباره انسجام تاکتیکی این تیم حرف 
زد. پیشرفتی که پرسپولیس در این بازی نسبت به بازی قبل 

داشــت، گواهی می دهد این تیم می تواند در قدم های بعدی، 
باقی مانده ضعف های قبلی اش را بپوشاند.

  بازی ادامه دارد
پرســپولیس در تقابل با التعــاون که تا قبل از ایــن بازی هنوز 
صدرنشــین گروه بود، در قیاس با حریف عربســتانی خود هم 
مالکیت توپ بیشتری داشت، هم پاس های بیشتر و دقیق تری 
داد و هم موقعیت های گل بیشتری خلق کرد و کمترین مزد این 
برتری عددی، تکرار پیروزی یک بر صفر بازی قبلی در این بازی 
بود. پرسپولیس حالا در گروه خود با هفت امتیاز صدرنشین است. 
البته کار سرخ ها هنوز تمام نشــده و آنها دو بازی سخت مقابل 
الدحیل که حالا شیر زخمی است و الشارجه که انصافا راه افتاده 
و خطرناک شده، دارند اما آنچه ما را به ادامه این روند پرسپولیس 
امیدوار می کند، باوری است که مجموعه این تیم به صدرنشینی 
دارند. آنها در آسیا هم به اصل خود بازگشتند و صدرنشین شدند.

  یحیی قاتل تیم های عربستانی
یحیی گل محمدی در حالی توانست با شکست التعاون عربستان 
برای دومین بار، آمار چهار برد برابر تیم های عربستانی را به ثبت 
برســاند که پیش از این دو بار نیز با ذوب آهن، النصر عربستان را 
در مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا شکســت داده بود. برای 
پرســپولیس، فرقی نمی کند که آقای گلش را ، آقای پاس گلش 
را و بال هایش را از دست بدهد. آنها هنر جنگیدن را خوب بلدند. 
یک جنگجو می داند که حتی اگر سلاحی نباشد، نباید جامه رزم 
را رها کرد. این دستان اوســت که به یک سلاح ماهیت می دهد. 
یک شمشــیر، یک تفنگ، به تنهایی معنایــی ندارند. در نهایت 
پرسپولیســی که روزگاری به مهدی ترابی و علی علیپور ماهیت 
می بخشید حالا بدون آنها نیز می تواند داشته هایش را به رخ حریف 
بکشد و در تمام خطوط زمین جولان بدهد. یحیی گل محمدی 
حالا امیدوارتر از همیشه به ادامه مسابقات نگاه می  کند و دست 
آخر حریفانــی می  مانند و یــک علامت تعجب؛ تیمــی در اوج 

ناهماهنگی افراد جدیدش، قعر و صدر جدول را یکی کرد!

   گزارش   سوژه روز 

فردا شب دو تیم لیورپول و چلسی در هفته دوم لیگ جزیره با میزبانی 
چلسی و در اســتمفوردبریج به مصاف هم می روند؛ دیداری که برای 
شاگردان کلوپ و لمپارد از اهمیت زیادی برخوردار است. دو تیم تلاش 
می کنند تا در هفته دوم بتوانند دومین پیروزی در فصل جدید لیگ را 
جشن بگیرند. لیورپول که این فصل هم جز مدعیان قهرمانی محسوب 
می شود، تلاش می کند تا از همین ابتدا با پیروزی بررقبا راه قهرمانی اش 
را هموار کند و چلسی هم که در نقل و انتقالات بسیار دست و دل باز 
عمل کرده امیدوار است تا پس از ســال ها دوباره قهرمانی لیگ را به 

دست آورد و ناکامی های فصول اخیرش را جبران کند.

  امیدواری لمپارد به ستاره های جدید
چلسی با عملکرد درخشان خود در نقل و انتقالات از حالا هواداران را 
به فصلی درخشان امیدوار کرده است. ستاره های جوان و آینده داری 
مثل کای هاورتس، حکیم زیاش و تیمو ورنر، در کنار خرید بازیکنان 
باتجربه ای مثل تیاگو سیلوا حالا تیمی آماده و یکدست را در اختیار 
سرمربی جوان تیم یعنی فرانک لمپارد قرار داده   و حالا لمپارد امیدوار 
است تا با آمادگی کامل ستارگان تیمش بتوانند در این دیدار خانگی با 

کسب سه امتیاز از زمین خارج شوند.

  حفظ شاکله اصلی توسط یورگن کلوپ
در سمت مقابل یورگن کلوپ چندان برای خرید بازیکنان وارد عمل 
نشد و ترجیح داد ترکیب قهرمان فصل قبل و شاکله اصلی تیمش را 
حفظ کند؛ با این حال چند بازیکن این تیم مثل واینالدوم شایعه جدا 
شدن شان هر روز به گوش می رســد اما او سیاست حفظ بازیکنان را 
در پیش گرفت تا با ترکیب نام   آشنای سال قبل یکی پس از دیگری 
به مصاف رقبا برود. البته تیاگو آلکانتارا در آخرین لحظات به ترکیب 

قرمزها اضافه شد.

  چهره های ویژه، تعیین کننده تیم برنده
هر دو تیم از وجود بازیکنان موثر و درخشــانی برخوردار هســتند. 
بازیکنانی که ممکن اســت تاثیر زیادی بر روند بازی داشته باشند و 

عصای دست سرمربیان خود محسوب می شوند:
محمد صلاح )لیورپول(: صلاح که از هفته اول درخشان ظاهر شد و 
توانست سه گل از چهار گل تیمش را به ثمر برساند، حالا امید اصلی 
آقای گلي به همراه مانه و فیرمینو در خط حمله می باشد. صلاح رکن 
اصلی دومین خط حمله گلزن فصل قبل می باشد و کلوپ امیدوار است 

با کمک همین خط حمله آتشــین بتواند از عنوان قهرمانی خودش 
دفاع کند.

ویرجیل فن دایک )لیورپول(: فن دایک حالا پــس از قهرمانی در 
لیگ انگلیس دچار افتی محسوس شده   و امیدوار است تا با درخشش 
برابر چلســی خاطرات تلخ هفته های آخر فصل قبــل را پاک کند و 
دوباره گل نخوردن را به عادت اصلی دفــاع و دروازه لیورپول تبدیل 
کند. آمادگی فن دایک در این دیدار مهم و حیاتی کار چلسی را برای 
گلزنی سخت خواهد کرد و امید دیگر بازیکنان تیم را هم برای گلزنی 

افزایش می دهد.
کپا آریزابالاگا )چلسی(: سنگربان چلســی که فصل قبل عملکرد 
پر فراز و نشیبی را بر جای گذاشت، حالا و در فصل جدید آماده ارائه 
بهترین عملکرد است و از این بابت انگیزه های زیادی هم دارد. پیوستن 
احتمالی ادوارد مندی به چلســی باعث شده است تا کپا خطر تبعید 
به نیمکت را بیش از پیش احســاس کند؛ اتفاقی که اصلًا خوشایند 
گران ترین دروازه بان جهان نخواهد بود. از طرفی حمایت های فرانک 
لمپارد از سنگربان تیمش باعث شــده   تا او با خیال راحت تر از قفس 
توری چلسی محافظت کند. بدون شک درخشش کپا در بازی امشب 

تاثیر زیادی در پیروزی احتمالی آبی ها خواهد داشت.
تیمو ورنر )چلســی(: گران ترین خرید نقل و انتقالی تابســتانی 
باشگاه ها مربوط به چلسی و تیمو ورنر است. ورنر امید اصلی چلسی 
در خط حمله است و در مسابقاتی هم که برای این تیم در دیدارهای 
دوستانه و هفته اول لیگ به میدان رفته عملکرد خوب و مثبتی را بر 
جای گذاشته است. لمپارد در این دیدار حساس امیدوار است با خط 
حمله مهارنشدنی اش بتواند سه امتیاز ارزشمند را کسب کند. ورنر در 
دیدار هفته اول لیگ برابر برایتون توانست یک پنالتی هم کسب کند و 
امیدوار است تا در هفته دوم بتوانند طعم گلزنی در یک دیدار رسمی 

برای چلسی را بچشد.
کای هاورتس )چلســی(: یکی دیگر از خریدهای چلسی در فصل 
جدید، هافبک بایرلورکوزن آلمان بود. هاورتس با 91 میلیون دلار برای 
پنج سال به چلسی آمد. فرانک لمپارد از همان ابتدا نشان داد که علاقه و 
اعتماد ویژه ای به این هافبک آلمانی دارد. هاورتس می داند در صورتی 
که نتواند انتظارات را برآورده کند با وجود خط هافبک شلوغ این تیم 
و بازیکنانی نظیر جورجینیو، انگولو کانته، راس بارکلی، میسون مانت، 
حکیم زیاش و متئو کواچیچ، نیمکت نشین خواهد شد و قطعاً بازی 
برابر لیورپول بهترین زمان برای درخشیدن او است؛ از این رو فرانکی 

هم روی قدرت و مهارت او در خط هافبک حساب باز کرده است. 

بشار، تافته جدابافته عراقی های پرحاشیه

بشار رسن این روزها، موثرترین و کلیدی ترین بازیکن 
پرســپولیس اســت. او در دربــی جام حذفــی با گل 
دیدنی اش پرسپولیس را به بازی برگرداند؛ هرچند در 
نهایت پرسپولیس بازنده آن بازی شد. بشار در آسیا هم 
مهره بی جانشین تیم یحیی اســت. به بهانه درخشش 
او مروری می کنیم بر مهم ترین بازیکنان عراقی که در 

فوتبال ایران بازی کردند.
 بشار رسن: در میان بازیکنان عراقی تاریخ فوتبال 
ایران، او از نظر اخلاقی و شــخصیتی یک استثناست. 
هرگز حاشیه ها و جنجال های مرســوم بین بازیکنان 
عراقی را نداشــته و حتی چند روز بعد از درگذشــت 
مادرش به اردوی پرســپولیس برگشت و تیمش را در 
بازی لیگ قهرمانان آسیا یاری کرد. او از لحاظ فنی هم 
یکی از بهترین هاســت و از عوامل اصلی موفقیت های 
پرسپولیس در این چند سال بوده است. احتمال جدایی 
او از پرسپولیس بعد از لیگ قهرمانان آسیا وجود دارد 
و حفظ او برای فصل بعد و تمدیــد قراردادش، یکی از 
اصلی ترین مطالبات کادر فنی و هواداران پرسپولیس از 

مدیران این باشگاه است.
  جاسم کرار: او شــاید از نظر فنی بهترین بازیکن 
عراقــی تاریخ لیگ برتــر ایران باشــد امــا در اینکه 
بداخلاق ترین و جنجالی ترین و پرحاشیه ترین عراقی 
تاریخ لیگ برتر هم هست شــکی نیست. او سال ها در 
تراکتورسازی، استقلال و صنعت نفت بازی کرد و اتفاقا 
بازی های خوب او هم کم نبودند اما فوتبال ایران جاسم 
کرار را با درگیری فیزیکــی اش با داور بازی در تراکتور 
و اعتراض نمادین هــواداران این تیم بــه محرومیت 
او، درگیری اش بــا مجتبی جباری بر ســر یک ضربه 
ایســتگاهی در بازی جام حذفی استقلال مقابل سایپا 
مهر کرج، اخراجش در بازی با سایپا و شوت کردن بطری 
آب در کنار زمین، اخراج های جنجالی و مشکوکش که 
منجر به محرومیت او می شــد و فرصتی برای گرفتن 
مرخصی و ســفرش به عراق ایجــاد می کرد، مصاحبه 

توهین آمیزش علیه فوتبال ایران و... به یاد می آورد.
  هوار مــلا محمد: او ســابقه بازی در اســتقلال، 
پرســپولیس و ذوب آهن را دارد. او از نظر فنی بازیکن 

خوبی بود و سال های زیادی را در فوتبال ایران گذراند. 
البته کیفیتش مثل کرار و بشار نبود اما حاشیه های کرار 
را هم نداشت و در مجموع خاطرات خوبی از خود برای 

هواداران پرسپولیس و استقلال برجا گذاشت.
  همام طــارق: او در زمان حضور وینفرد شــفر در 
استقلال، به عنوان یکی از ســتاره های تیم ملی عراق 
به این تیم پیوست اما نتوانست انتظارات هواداران این 
تیم را برآورده کند. او در چند بازی نمایش های خوبی 
داشــت اما چند جنجال ریز و درشت هم داشت که در 
نهایت اجازه نداد حضورش در ایــن تیم زیاد طولانی 

شود.
  علا عبدالزهرا: نام او در فوتبــال ایران با دوپینگ 
گره خورده است. او شش ســال پیش به تراکتورسازی 
پیوست اما بعد از فقط پنج بازی به شکلی کاملا ناگهانی 
و مشکوک از این تیم جدا شــد و به کشورش بازگشت 
و مدتی بعد مشــخص شــد که جواب آزمایــش او در 
تراکتورسازی مثبت بوده اســت! عبدالزهرا در بازی به 
یادماندنی ایران و عراق در جام ملت های آســیای سال 
2015 هم حضور داشت و بعد از آن بازی بود که مشخص 
شد جواب آزمایش دوپینگ او باز هم مثبت شده است. 
آن دوپینگ تاثیری در نتیجه بازی نداشت و فقط خود 

این بازیکن برای مدتی از بازی کردن محروم شد.
  عماد رضا: یکی از بهترین عراقی های تاریخ فوتبال 
ایران! او با سپاهان قهرمان لیگ برتر ایران شد و خودش 
هم آقای گل لیگ نهم شــد. عمادرضا با ســپاهان به 
نایب قهرمانی لیگ قهرمانان آسیا هم رسید و در جام 
باشگاه های جهان هم دو گل برای سپاهان زد. او با 70 
گل زده، بعد از ادینیوی برزیلی دومین گلزن خارجی 
تاریخ لیگ برتر ایران اســت. جنجالی ترین ماجرای او، 
امضای قراردادش با سپاهان بعد از پایان مهلت قانونی 
نقل و انتقالات بود که حــرف و حدیث های زیادی هم 

به وجود آورد.
  عبدالوهاب ابوالهیل:  او هم همزمان با عماد رضا در 
سپاهان حضور داشت و در جام باشگاه های جهان یکی 
از سه گل این تیم را مقابل ویتاکر یونایتد زد. او در فولاد 

خوزستان و استقلال هم بازی کرده است.

مرور مهم ترین عراقی های تاریخ فوتبال ایران به بهانه 
درخشش بشار رسن در پرسپولیس

پرسپولیسصدرنشینشد،استقلالهممیتواند؟
امشب هواداران استقلال، هم نگران حذف شدن تیم شان هستند، هم امیدوار به صعود 

پرسپولیس اما با پیروزی دوباره بر التعاون به صدر جدول گروهش برگشته است

چلسی-لیورپول؛
جنگی برای صدرنشینی
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   حوادث
   خواندنی ها و سرگرمی

  چهارگوشه دنیا 

داستان فاطمه خويشوند يا همان سحر تبر در 
فضاي مجازي به 13 مهر سال 98 بازمي گردد 
كه خبر دســتگيري اش منتشر شــد. ماجراي 
دختري متولد ســال 1380 كه بــا گريم هاي 
عجيب در فضاي مجازي براي خود فالوئر جمع 
مي كرد و به يك باره خبر دستگيري او به دستور 
دادسرای ارشاد تهران منتشــر شد. پس از آن 
پيام درفشان، وكيل فاطمه خويشوند اعلام كرد 
در کيفرخواست صادر شــده از سوی دادسرای 
ارشاد، معاونت در افســاد فی الارض، تشويق به 
فساد از طريق تشــويق جوانان به اباحه گری، 
توهين به مقدسات از طريق توهين به حجاب و 
تحصيل مال نامشروع به فاطمه خويشوند تفهيم 
شده است. اما اين تمام ماجرا نبود. در اوج شيوع 
ويروس كرونا، خبري مبني بر مبتلا شدن فاطمه 
به كرونا در زندان زنان شهرري در فروردين سال 
99منتشر شــد اما رئيس زندان زنان شهر ری 
ابتلای فاطمه خويشوند )سحرتبر( به بيماری 
کرونا را تکذيب کرد.مهدی محمدی در گفت وگو 

با ايسنا در اين باره گفت: خبر منتشر شده توسط 
وکيل فاطمه خويشــوند صحت نــدارد و آن را 
تکذيب می کنم. همين موضوع باعث شــد تا با 
مرخصي فاطمه به قيد وثيقه نيز موافقت نشود 
و حتي به وكيل او بارها گفته شــد نشر اكاذيب 
كرده است. اما طبق ســندي كه پيام درفشان، 
وكيل فاطمه خويشوند در اختيار هفت صبح قرار 
داده از سوي بيمارستان سينا گواهي شده است 
كه اين فرد در تاريخ 99/1/30 مبتلا به ويروس 
كرونا بوده  اما با اين تفاسير به او مرخصي داده 
نشد. از ديگر سو، ابلاغيه اي براي حضور فاطمه.خ 
در دادگاه به وكلايش ابلاغ شده بود كه به دليل 
ابتلاي اين فرد به كرونا به دادگاه اعزام نمي شود. 

  سرنوشت پرونده
فاطمه خويشــوند، با گذشــت حدود 11 ماه از 
دستگيري اش هنوز جزو پرونده هاي بدون تكليف 
اســت و در زندان قرچك ورامين به سر مي  برد. 
پيام درفشان، وكيل او در گفت وگو با هفت صبح 

مي گويد: تكليف اين پرونده نامشــخص است و 
هنوز ابلاغيه اي به ما براي حضــور در دادگاه و 
تعيين تكليف اين پرونده صورت نگرفته است. اما 
واقعيت اين است دختري 18 ساله كه وكيل او با 
ارائه سند و مدرك به دادگاه اثبات كرد او از لحاظ 
روحي وضعيت خوبي ندارد هنوز در زندان است. 
وکيل سحر در زمستان 98 به ايرنا گفته بود که 
تداوم بازداشت اين نوجوان 18 ساله، ضرورتی 
ندارد و مراتب را طی لايحه ای مستند و مستدل 
ارائه و تقاضای تبديل قرار بازداشت به قرار وثيقه 
کرده است. چون سحر تبر در زمان دستگيری، 
بالای 18 سال داشت، اما زمان وقوع مراتب تحت 
تعقيب، در زمانی بود که وی زير 18 سال است، 
بايد پرونده به دادسرای جرايم اطفال ارسال شود. 
او به رسانه ملی بابت پخش اعترافات متهمی که 
هنوز حکم قانونی برای اتهاماتش وجود ندارد، 
اعتراض کرد. وکيل سحر تبر هم اذعان کرد که 
موکلش، مبتلا به افسردگی عمده و سايکوز بود 
و در گزارش پزشــکی قانونی هم منعکس شده 
است. اما شعبه ۲8 دادگاه انقلاب اسلامی تهران 
به رياست قاضی مقيسه با تبديل قرار بازداشت 
فاطمه خويشــوند از چهره های اينســتاگرامی 
معروف به »سحر تبر« به قرار وثيقه موافقت نکرد.

  ماجراي اكستنشن تهراني
در زمان دستگيري فاطمه خويشوند، پرونده اي 
موسوم به دستگيري شاخ هاي اينستاگرامي در 
جريان بود كه حدود 500 نفر طبق شنيده ها در 

آن دخيل بودند. عده اي از اين شاخ ها كه شامل 
زن و مرد بودند توانستند با قرار وثيقه آزاد شوند 
اما عده اي نيز مانند پرونده اكستنشن تهراني كه 
مسئولانش به جرم اشاعه فساد از راه تبليغات و 
سرقت و كلاهبرداري هنوز در زندان هستند و 

تكليف پرونده آنها نيز مشخص نيست. 
اما در خصوص وضعيت روحي فاطمه 18 ساله در 
زندان، پيام درفشان مي گويد: ما نگفتيم فاطمه 
با وكلايش قهر كرده است بلكه او از لحاظ روحي 
حال خوشي ندارد تا جايي كه به قدري از ماجراي 

قبول نكردن مرخصي اش به دليل ابتلايش به 
كرونا سرخورده شده حتي حاضر نشد با نماينده 
ما خانم فولادوند در زندان ملاقاتي داشته باشد. 
اين دختــر در پيامي از ما خواهــش كرده بود 
اجازه دهند در زمان بيماري اش با قيد وثيقه به 
مرخصي نزد مادرش بيايد و بعد از بهبود به زندان 
بازگردد كه اين موضوع محقق نشــد. حال بايد 
ديد چه زماني دادگاه بعدي فاطمه خويشــوند 
بعد از 11 ماه زندان برگزار خواهد شد و حكم او 
و ساير به قول معروف شاخ هاي مجازي چيست.

بلاتكليفي پرونده مجازي ها از 
سحر تبر تا ساير شاخ هاي مجازي
وضعيت روحي نامناسب فاطمه. خ  به دليل عدم 

موافقت با  مرخصي او در زمان ابتلا به كرونا

زورگيران خشن مرد جوان را با چاقو زخمی 
کرده و طلاهای زنش را به ســرقت بردند. 
سرهنگ کارآگاه مسعود برجی، سرپرست 
پايگاه چهارم پليــس آگاهی تهران گفت: 
14ارديبهشــت ماه پرونــده ای با موضوع 
زورگيری و سرقت در کلانتری 144 جواديه 
تهرانپارس تشکيل و به دستور مقام قضائی 
پرونده برای رسيدگی تخصصی به پليس 
آگاهی ارجاع شــد. رئيس پايــگاه چهارم 
پليس آگاهی تهران با اشاره به اينکه با ارسال 
پرونده به پايگاه چهارم، تيمی از کارآگاهان 
دايره مبارزه با سرقت به عنف مامور کشف 
موضوع و دستگيری ســارق شدند، افزود: 
شــاکی در تحقيقات اوليه اظهار داشــت 
ساعت 4 بعدازظهر 14 ارديبهشت ماه همراه 
همسرم از خيابان جشنواره در حال عبور 

بوديم و من چندقدمی از همســرم جلوتر 
بودم که فردی به او حمله ور شــده و قصد 
زورگيری از وی را داشت که در اين لحظه 
من با ديدن صحنه با سارق درگير شدم و بر 
اثر اصابت ضربه سلاح سرد سارق از ناحيه 
دست مجروح شدم و سارق از اين فرصت 
اســتفاده کرد و گردنبند طلای همسرم و 
کيف پول حاوی مقداری پــول را ربوده و 
متواری شد. اين مقام انتظامی بيان داشت: 
کارآگاهان در ادامه پيگيري ها با بررسی هاي 
ميدانی و پايش محدوده وقوع جرم موفق به 
شناسايی هويت سارق به نام داريوش شدند 
.وی افزود: در بررسی های پليسی مشخص 
شد، داريوش ســابقه دار بوده و پيش تر به 
جرم شرارت، سرقت و مواد مخدر دستگير 
شده و اکنون پس از ســرقت متواری و در 

مخفيگاهش پنهان شــده است. سرهنگ 
برجی بيان کــرد: با شناســايی مخفيگاه 
سارق در محله خاک سفيد نتيجه تحقيقات 
انجام شده به مرجع قضايی منعکس و متهم 
با هماهنگی هــای قضائی در مخفيگاهش 
دستگير شد. سرهنگ برجی گفت: پس از 
انتقال داريوش به پليس آگاهی وی اظهار 
داشت: ســرقت را قبول دارم، برق طلای 
مال باخته چشــم من را کور کرد و در يک 
لحظه به قصد سرقت به سمتش حمله ور 
شدم و پس از سرقت با فروش گردنبند مواد 
مخدر تهيه کردم .رئيس پايگاه چهارم پليس 
آگاهی گفت: با اعتــراف صريح داريوش به 
جرم سرقت، پرونده به بازپرسی دادسرای 
ناحيه34 تهران ارسال و متهم با صدور قرار 

مجرميت روانه زندان شد.

مرد قصاب برای انتقام از هم محلی اش دست به چاقو شد. 
رئيس پايگاه ششــم پليس آگاهی پايتخت از دستگيری 
شخصی که برای گرفتن زهرچشم از شاکی از وی زورگيری 
کرده بود، خبــر داد . ســرهنگ کارآگاه علی کنجوريان 
گفت: شخصی ۲9ســاله تبعه کشــور افغانستان ضمن 
تماس با مرکز فوريت های پليسی 110 و مراجعه به گشت 
کلانتری 13۲ نبرد مدعی شــد، در خيابــان ده حقی در 
حال گذر بودم که ناگهان يک نفر قوی هيکل درحالی که 
سلاح سردی در دست داشــت جلوی من را گرفت و پس 
از مصدوم کردنم مبلغ پنج ميليون تومــان پول نقد من 
را سرقت كرد و متواری شــد. رئيس پايگاه ششم پليس 
آگاهی پايتخت افزود: با دستور مقام قضائی، پرونده برای 
رســيدگی تخصصی به پايگاه ششم پليس آگاهی ارجاع 
شــد و کارآگاهان برای بررســی موضوع به نشانی محل 
جرم مراجعه كردند و موفق شــدند تصويری از سارق را 
به دست بياورند .اين مقام انتظامی بيان داشت: با تصوير 

به دست آمده از سارق و ديگر سرنخ های موجود از صحنه 
سرقت، کارآگاهان موفق شدند هويت سارق را شناسايی 
کنند. سرهنگ کنجوريان گفت: هادی که دارای سه فقره 
سابقه کيفری درخصوص نزاع و درگيری و مواد مخدر بود، 
با هماهنگی قضائی تحت تعقيــب کارآگاهان قرار گرفت 
و مخفيگاه وی در بلوار ابوذر شناسايی و در يک عمليات 
پليسی وی در مخفيگاهش دستگير شد .با انتقال متهم به 
پليس آگاهی، وی به جرم ارتکابی اعتراف و اظهار كرد: در 
يک قصابی کار می کردم و مدتی بود که شاکی مشتری های 
من را نسبت به من بدبين کرده و به آنها گفته بود گوشت 
يخی به شما می فروشــد و من تصميم گرفتم به او درس 
عبرت بدهم که ضمن مجروح کردن وی، مبلغی پول نقد را 
که همراه وی بود سرقت کردم. رئيس پايگاه ششم پليس 
آگاهی گفت: با اعتراف صريح هادی به بزه انتسابی، پرونده 
به بازپرسی دادســرای ناحيه 34 تهران ارسال و متهم با 

صدور قرار مجرميت روانه زندان شد.

مرد زنجانی همسرش را خفه کرد
رئيس پليس آگاهی زنجان گفت: خشونت کلامی منجر به قتل يک زن شد. سرهنگ 
جعفر رحمتی اظهار کرد: در منطقه فرودگاه زنجان، پس از بروز بحث کلامی بين يک 
زوج زنجانی که هر دو حدودا 40 ساله بودند، خشونت کلامی به خشونت فيزيکی 
تبديل شده و اين زوج نتوانستند رفتار يکديگر را تحمل کنند. وی با بيان اينکه دو 
سال از زندگی مشترک اين زوج سپری شده بود، افزود: متاسفانه پس از بروز خشونت 
فيزيکی، مرد با خفه کردن همسرش مرتکب قتل شده و پس از ارتکاب جرم به محل 
نامعلومی متواری شده و هنوز دستگير نشده است. اين مسئول از تداوم پيگيری ها 
برای دستگيری قاتل خبر داد و تصريح کرد: داده هايی در دست است که قتل زن، 
منتسب به همســر وی بوده و پليس در پی دســتگيری متهم است. رئيس پليس 
آگاهی زنجان با اشاره به اينکه از آغاز ســال تاکنون ۷ فقره قتل در زنجان رخ داده 

است، ادامه داد: به غير از اين مورد بقيه موارد قتل کشف شده است.

درگیری مرگبار دو مرد بر سر زمین کشاورزی
بخشدار کرفتو گفت: درگيری بر سر زمين کشاورزی در ديواندره رنگ خون گرفت. 
کاوه پرويزی گفت: اين درگيری ساعت 14  روز ۲8 شهريورماه، به دليل اختلاف بر 
سر زمين کشاورزی اتفاق افتاده است. وی افزود: در نتيجه اين درگيری  يکی از آنها 
که بين 40 تا 45 سال داشت با ضربات چاقو به قتل رسيد. پرويزی افزود: قاتل که 
او نيز حدود 45 ساله است، پس از ارتکاب به قتل متواری شده و ماموران انتظامی 

جست وجو  برای يافتن او را آغاز کرده اند.

جزئیات حمله مردان قمه به دست در صباشهر
فيلمی از حمله چند فرد ناشناس قمه به دســت كه به يک کسبه در خيابان شهيد 
چمران،  شهر صباشــهر در اســتان تهران حمله كرده بودند و توسط دوربين هاي 
مداربسته ضبط شده است، در فضاي مجازي منتشر شد. در اين حمله صاحب مغازه 
مورد آسيب قرار گرفت که سريع تر واکنش نشــان داد و از صحنه متواری شد. در 
همين زمينه معاون اجتماعی پليس غرب استان تهران گفت: فيلم منتشره حمله 
افراد به کاسب صباشــهری را اختلاف شخصی خواند .ســرهنگ مهدی سرپناه با 
بيان اينکه فيلم منتشره در فضای مجازی مربوط به دو هفته قبل است، افزود: اين 
درگيری مربوط به دو نفر با يک کاسب است که بررسی ها نشان می دهند اين افراد 
اختلاف حساب داشته و به خاطر اين موضوع دست به اين کار زده اند .وی با تاکيد بر 
اينکه هيچ شخصی در اين درگيری مصدوم نشده است، افزود: حمله کنندگان بعد از 
ترساندن مغازه دار متواری شده اند. معاون اجتماعی پليس غرب استان تهران گفت: 

اين افراد تحت تعقيب پليس قرار دارند.

شرور متواری در نظرآباد دستگیر شد
يکی از اوباش سابقه دار که به واسطه شرارت، عربده کشی و برهم زدن نظم و امنيت 
عمومی تحت تعقيب مراجع قضايی بود، توسط پليس امنيت عمومی اين شهرستان 
دستگير شد. سرهنگ فرج الله اسدی، فرمانده انتظامی شهرستان نظرآباد گفت: در 
پی رصد فعاليت های اراذل و اوباش شناسنامه دار مشخص شد يکی از اوباش سطح 
۲ شهرستان نظرآباد در يک درگيری دسته جمعی با عربده کشی و ايراد ضرب وجرح 
با سلاح سرد، اقدام به برهم زدن نظم و امنيت عمومی کرده و بلافاصله متواری شده 
است. او با بيان اينکه به دليل هيمنه پوشالی و ترس از اين اوباش سابقه دار شکات 
موضوع را به پليس اطلاع نداده بودند، افزود: ماموران با تلاش های شــبانه روزی و 
انجام اقدامات اطلاعاتی، مخفيگاه متهم را در يکی از روســتا های اطراف نظرآباد 
شناسايی کرده و در يک عمليات ضربتی او را دستگير کردند. سرهنگ اسدالهی با 
اشاره به اينکه اين شرور دارای چندين فقره سابقه کيفری از قبيل تهديد، مزاحمت، 
حمل سلاح سرد و نزاع و درگيری اســت، گفت: متهم که به تازگی با قرار کفالت از 
زندان آزاد شده بود، بدون عبرت گرفتن از اعمال ناشايست گذشته خود، به تکرار 

مزاحمت، درگيری و شرارت ادامه داده و باعث سلب آسايش عمومی شده بود. 

شلیک پلیس سارق را متوقف کرد 
رئيس مرکز عمليات پليس آگاهی تهران از دستگيری يك سارق خودرو در عمليات 
تعقيب و گريز گشت پليس آگاهی خبر داد. ســرهنگ کارآگاه سعدالله گزافی در 
تشريح اين خبر گفت: ســاعت ۲:30 بامداد ۲۲ شهريورماه کارآگاهان يگان گشت 
پليس آگاهي حين گشت زني در محدوده بزرگراه تندگويان به يک دستگاه خودروي 
نيســان پاترول که در حال حرکت بوده مظنون می شــوند که با استعلام از مرکز 
فرماندهی و کنترل پليس آگاهی مشخص می شــود خودرو  بيستم شهريورماه در 
محدوده کلانتری 160 خزانه سرقت شده است .رئيس مرکز عمليات پليس آگاهی 
تهران افزود: واحد گشــتی با نزديک شدن به خودروی مســروقه به راننده دستور 
توقف می دهد، ولی راننده توجهي به اخطارهاي مکرر واحد گشت نکرده و با افزايش 
سرعت و لايي کشي در بين خودروها فرار می کند. کارآگاهان با توجه به انجام حرکات 
مخاطره آميز سارق مجددا به او دستور توقف می دهند که او بدون توجه به فرامين 

پليس با ادامه حرکات مخاطره آميز خود باعث رعب و وحشت شهروندان مي شود.

  اخبار 

با زورگیري در تهرانپارس چاقوكشي مرد قصاب به قصد انتقام گیريسرقت طلاهای زن جوان در برابر چشم شوهرش 
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  جدول   و سرگرمی

افقي 
 1- شــرمندگی از قصــور- واحــد پول 

نیکاراگوا
2- گواهی خواستن- بشر

3-  عدد ورزشی- گذشتن بر چیزی- یک 
دفعه و ناگهانی- بهشت زیر پای  اوست

4-  نومیدی و دلسردی- نوعی  رنگ  مو- 
زیرکی- بالای پا

5- نیکو روی و خوبرو- پسوند شباهت- 
خط فرضی زمین

6- آبشــاری در ســوادکوه- قطعه ای از 
مصالح ساختمانی-  فرمان اتومبیل

7- تراوش- حدس و گمان- رفوزگی
8- حاجت- آن چه که پیش از موقع مقرر 

به دست آید- گرو گذارنده
9- جوش ریز بدن- یکدل و یکزبان- علم 
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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برج قربان
 دوران نما

 شیرین عقل

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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 از نخستین ســال های قرن نوزدهم، ایران به دلیل موقعیت 
استراتژیک خود مورد توجه قدرت های بزرگ به ویژه انگلیس و 
شوروی قرار گرفته بود. کشورهای دیگر اروپایی با توجه به رابطه 
خود گهگاه گوشه  چشــمی به مناطق نفوذ و مستعمره هایِ این 
دو قدرت بزرگ داشــتند. آلمان، پیش از جنگ جهانی دوم،  بنا 
بر ضرورت های سیاســی اقتصادی و فرهنگی درصدد گسترش 
نفوذ خود برآمد. ابزارهای این کشور برای حضور در ایران بیشتر 
برحول محور فرهنگ و اقتصاد می گشت و درصدد بود با استفاده 
از امکانات خود و تأکید بر برخی ویژگی های مشترک فرهنگی و 

ارتباطات اقتصادی،  به مناطق نفوذ دشمنان خود نزدیک شود. 

  فرهنگ، شاهراه ارتباط آلمان و ایران: علاقه مندی آلمان ها 
به ایران ریشه در ذخایر عظیم و موقعیت جغرافیایی این کشور قرار 
داشت. آلمان نازی با توجه به شرایط مبهم و خاص خود مجبور 
بود برای رسیدن به اهداف خود از هر وسیله ممکن استفاده کند 
و مســئله »حس معنوی« در این نمونه جایگاهی نمی توانست 
داشته باشد. سیاســت دول معظم چنین ایجاب کرده است که 
برای حفظ منافع کشــور و ملت خود روابط پیچیده و عجیبی با 
کشورهای دیگر برقرار کنند که بنا بر شرایط، از حالات مختلفی 
نظیر دوستی، بی اعتنایی، دشــمنی و فدا کردن دوست دیروز 
تشکیل می شــد. مقاصد دولت آلمان نازی نیز در گرو پیگیری 
چنین خط مشی هایی بوده است. در بررسی نگرش آلمانی ها به 
ایران پیش از جنگ جهانی دوم باید بر »سیاست گسترش نفوذ« 
آلمان که همواره به عنوان یکی از سیاست های قدرت های بزرگ 
مطرح بوده است تمرکز کرد. مهم ترین ویژگی این سیاست این 
است که محدود و نتیجه بخش است. در سیاست گسترش نفوذ، 
نتیجه ممکن است تسخیر یک کشــور باشد، اما مقدمه ورود به 
سیاست یک کشور، گسترش روابط مبتنی بر نفوذ است که بیشتر 
وجه مســالمت آمیز دارد و با مبنای فرهنگی صورت می گیرد. 
باری، در این راســتا موقعیت ویژه ایران در منطقه خاورمیانه و 
خلیج فارس، مرزهای طولانی با شوروی، مرز مشترک با ترکیه و 
عراق، با توجه به جایگاه عراق در منطقه، به عنوان مرکز تبلیغات 
آلمان ها در ناسیونالیسمِ عرب، جنبه هایی از اهمیت ایران بود که 
آلمان ها از آن آگاه بودند. نخستین اقدام فرهنگی آلمان این بود 
که آنها تبلیغات وســیعی در مورد مشترک  بودن نژاد آریایی دو 
ملت ایران و آلمان انجام دادند. آنها هدف های دو کشور را هم در 
مبارزه با کمونیسم و امپریالیسم یکی نشان می دادند. بر همین 
اساس در سال 1315 رضاشاه را تشویق کردند که دستور دهد 
ـ  نام کشورش را در مکاتبات خارجی به جای پرس و پرشیا، ایران ـ
ـ بنامند.  آنها اقداماتی در خلال جنگ جهانی  موطن آریایی ها ـ
اول و به ویژه تضمینِ استقلال و حاکمیت و تخلیه قوای خارجی 
از ایران را که بر اثر اصرار آلمان در عهدنامه »برست لیتوفسک« 
)1918م( قید شــده بود به منظور تأکید بر استقلال و شوکت 
آریایی ها انجام دادند. یکــی دیگر از مهم ترین اقدامات فرهنگیِ 
آنها ایجاد کرسی زبان فارســی در بعضی از دانشگاه های آلمان، 
انتشار مجله »ایران باستان« به زبان فارسی، اهدای ۷5۰۰ جلد 

کتاب با حمایت روزنبرک کارشــناس فرهنگی آلمان به ایران، 
ایجاد مؤسسه های ایران شناسی و شرق شناسی در آلمان، تأسیس 
انجمن ایران و آلمان با هدف شناساندن ایران به خارج و ایرانیان 
خارج از کشور بود.  آلمان ها در حقیقت، از نژاد و قومیت آریایی، 
به عنوان ابزاری مهم برای تحکیم روابط دو کشــور بهره بردند. 
علاوه بر این، دولت آلمان در فرمانی ویژه، قوانین و مقررات نژادی 
نورنبرگ را مشمول ایرانیان ندانسته و خلوص نژاد آریایی ایران 
را به رسمیت شناخت و طرح وحدت نژادی آریایی را مطرح کرد. 
به عبارت دیگر آلمانی ها از اهمیت ایران در رسیدن به اهداف خود 
در توسعه ارضی و سیاسی آگاه بودند و برای تحقق چنین اهدافی، 
 استفاده از ابزارهای فرهنگی بهترین و در دسترس ترین وسیله ای 
بود که می توانست از طریق تأکید برمشابهت های نژادی و فرهنگی 

زمینه را برای نفوذ آلمان ها فراهم آورد.

  اقتصاد، نقطه قوت آلمان و نقطه ضعف ایران: اقتصاد ایران 
درنتیجه اقدامات مدرنیزاسیونیِ رضاشاه نتوانسته بود همپا با 
تحولات جهانی پیش رود. اقتصاد به عنوان پاشنه آشیل ایران،  
آلمان ها را بر آن داشت تا با استفاده از این ضعف به دنبال تأمین 
منافع خود در ایران برآیند. به عنوان مثال در ســال های قبل از 
جنگ جهانی دوم آلمانی ها در صنعتی کردن ایران بدون ادعا 
در راستای اهدافی که داشتند اقداماتی را انجام دادند. بر اساس 
این نگاه اســتراتژیک به ایران، در نوامبــر 1935 دکتر یالمار 
شاخت، وزیر اقتصاد آلمان، به تهران آمد و در مورد توسعه روابط 
بازرگانی دو کشور با مســئولان ایران مذاکراتی انجام داد. یک 
قرارداد تهاتری در دسامبر 1935  )1314ش( امضا شد. مدت 
این قرارداد سه ســال بود و مبنای تجارت ایران و آلمان در هر 
سال 4۰ میلیون مارک تعیین شد. به یمن این قرارداد، مشکل 
اصلی ایران در زمینه تجارت خارجی کشــور )کمبود ارز مورد 
نیاز( حل شد و نقش آلمان در اقتصاد ایران بار دیگر اهمیت پیدا 
کرد. در عرض پنج  سال صادرات آلمان به ایران پنج  برابر شد و 
این کشور بزرگ ترین خریدار مواد خام صادراتی ایران گردید. 
صدها مهندس و کارشناس آلمانی وارد ایران شدند و کالاهای 
آلمانی با شرایط ســهل در اختیار ایرانیان قرار گرفت. در سال 
1938 خط کشتیرانی مستقیم بین هامبورگ و خرمشهر دایر 
شد و شرکت هواپیمایی لوفت هانزا خط هوایی مستقیم تهران 
ــ برلن را برقرار ساخت. افزایش وابستگی ایران به متخصصان 
فنی آلمان به احساســات هواخواهی از آلمــان دامن زد. این 
اقدامات بیش از آنکه از حس اشتراکات فرهنگی و نژادی نشئت 
گرفته باشد،  بیشتر به خاطر تهدید امنیت انرژی و مستعمرات 
انگلیس و فلج کردن جهان ســرمایه داری صورت می پذیرفت. 
آلمان در خاورمیانه در پی یــک پایگاه اقتصادی و نظامی برای 
رقابت با انگلیس بود که ایران گزینه مناسبی برای اجرای این امر 
قلمداد می شد. آلمان ها که اقدامات اقتصادی خود را در پیروی 
از مطامع سیاسی و نظامی کشورشان انجام می دادند، همانند 
صحنه نبرد نتوانستند آن را مطابق با خواست خود به پایان برند.

چرا ایران برای آلمان اهمیت داشت؟
آلمان  پیش از جنگ جهانی دوم، درصدد عمق بخشیدن به رابطه خود با ایران برآمد 

و در وهله نخست بر رابطه فرهنگی و اقتصادی انگشت نهاد

مرتضی کلیلی ��قاب��

   قاب مشاهیر1 
تركیب ایران  مقابل برمه در بازی های آسیایی تهران شهریور 1353؛ محمدرضا عادلخانی، كارو 
حق وردیان، ابراهیم آشتیانی، غلامحسین مظلومی، اكبر کارگرجم، قلیچ خانی- صادقی، جانملکی، 
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توصیه های اشتباه برای کاهش وزن
توصیه اشتباه شماره 1: کمتر چربی بخورید تا لاغر شوید

رژیم های کم چربی برای لاغری طی دو دهه گذشته باب شده اند، 
اما رواج پیدا کردن این رویکرد لاغری درســت نیســت. چربی 
دشمن شما نیست! بدن شــما به مقدار مشخصی چربی غذایی 
نیاز دارد تا اسیدهای چرب لازمش را بســازد: لینولنیک اسید 
و لینولئیک اســید. ضمنا چربی به جذب ویتامین های محلول 

در چربی کمک می کند و برای سلامت مغز و پوست مهم است.
گزینه  بهتر:

از خوردن غذاهای بسته بندی شده و صنعتی کم چرب خودداری 
کرده و بیشــتر مواد غذایی اي مصرف کنید کــه طبیعی ترند و 
طعمشان تغییر داده نشده اســت. منابع سالم چربی خوراکی را 
انتخاب کنید، مانند مغزها، آووکادو و ماهی های چرب. از مقدار 

قند مصرفی در رژیم غذایی خود بکاهید و از چربی نترسید.
توصیه اشتباه شماره ۲: برای لاغر شدن کافیست فقط ورزش 

کنید و تغذیه اهمیتی ندارد
مطالعات نشــان داده اند ورزش به تنهایی، بهتریــن ابزار برای 
کاهش وزن و لاغری نیســت و حتی بهترین برنامه های ورزشی 
نیز به تنهایی منجر به کاهش وزن چشمگیری نمی شوند. یکی 
از دلایل اینکه ورزش به تنهایــی کمکی به لاغری نمی کند این 
است که افراد معمولا تصور می کنند حین ورزش کردن، کالری 
خیلی زیادی می سوزانند و به همین دلیل خود را مجاز می دانند 

که بیشتر بخورند. 
گزینه  بهتر:

 ورزش به ســلامتی و بهتر شــدن اندامتان کمک می کند، اما 
مجوزی برای پرخوری نیست! شما حتی اگر خوب و منظم ورزش 

کنید باز هم باید انتخاب های غذایی هوشمندانه داشته باشید.
توصیه اشــتباه شــماره 3: نســبت به عدد کالری های 

مصرفی تان دقت وسواس گونه داشته باشید
کالری شماری خیلی دقیق و وسواسی می تواند بیشتر مضر باشد 
تا مفید. در واقع، شمردن هر کالری که مصرف می کنید در برخی 
از افراد می تواند اختلالات خوردن ایجــاد کند. اگر تمام دقت و 
توجه خود را معطوف عدد کالری های مواد غذایی کنید و به مواد 
مغذی و ارزش غذایی شــان اهمیتی ندهید، خود را در معرض 
کمبود مواد مغذی لازم قرار می دهید. غذا فقط برای تأمین انرژی 
به صورت کالری نیست؛ بلکه منبع ویتامین ها و املاحی نیز هست 
که بدنتان برای عملکردهای خود به آنهــا نیاز دارد. غذا چیزی 
نیست که از آن بترسید، اما کالری شماری وسواس گونه می تواند 

شما را از غذا خوردن بترساند. 
گزینه  بهتر:

به جای اینکه کمتر غذا بخورید، روی این مسئله تمرکز کنید که 
چیزی که می خورید باکیفیت و مغذی باشد. میوه ها و سبزی های 
مغذی و ســالم و منابع پروتئینی کم چــرب را انتخاب کنید. از 
مصرف قند و کربوهیدرات های تصفیه شده ای که ارزش غذایی 
چندانی ندارند، اما کالری زیادی به شما می رسانند اجتناب کنید.
توصیه اشتباه شماره 4: برای کاهش وزن رژیم کتوژنیک یا 

بسیار کم کربوهیدرات را امتحان کنید
رژیم های غذایی کتوژنیک، مصــرف کربوهیدرات ها را تا جایی 
برایتان محدود می کنند که بدنتان بــرای تامین انرژی مجبور 
شود به سراغ چربی هایتان برود. هدف از کتون زده کردن بدن، 
تأمین انرژی از چربی است. در ابتدا که رژیم کتوژنیک را شروع 
می کنید، معمولا روزانه فقط ۲۰ گرم کربوهیدرات می خورید و 
تا چند هفته این روال ادامه دارد، سپس مصرف کربوهیدرات را 
به روزانه 5۰ گرم می رسانید و در واقع وارد فاز نگهداری یا حفظ 
می شوید. برای جبران کربوهیدراتی که مصرف نمی کنید، مقدار 

زیادی چربی و پروتئین در حد متوسط مصرف می کنید.
آیا رژیــم کتوژنیک فایــده ای دارد؟ با چنین رژیمــی در ابتدا 
سریع وزن کم می کنید، اما بخشــی از این کاهش وزن به دلیل 
از دســت دادن مایعات و گلیکوژن در عضلات اســت. بیشــتر 
مطالعات نشان می دهند رژیم کتوژنیک، بعد از یک سال، کاهش 
وزن قابل توجهــی نــدارد و رژیم های لاغری کــه متعادل ترند 
و کربوهیدرات بیشــتری در آنها وجود دارد )نســبت به رژیم 

کتوژنیک(، کاهش وزن قابل توجه تری دارند. 
گزینه  بهتر:

به جای اینکه ســعی کنید مصرف کربوهیدرات خود را به شدت 
کاهش دهید، تمرکزتــان را روی کیفیــت کربوهیدرات های 
مصرفی تان بگذارید. از مصرف کربوهیدرات های فرآوری شده و 
قندها پرهیز کنید و بیشتر به سراغ منابع فیبردار کربوهیدرات 
بروید، مثل سبزیجات نشاسته دار، میوه ها، غلات کامل، بنشن و 

حبوبات، مغزها و دانه ها. )میزان(

از سریال آقازاده تا موسیقی سریال دل
10 پست پربازدید ویکی پدیای فارسی روز ۲8 شهریور:

1. نوید افکاری ۲. یک مقاله غیراخلاقی 3. آقازاده )مجموعه نمایش 
خانگی( 4. انتخابات ریاست جمهوری ایالات متحده آمریکا )۲۰۲۰( 
5. مهران رجبی ۶. مختار ثقفی ۷. یــک مقاله غیراخلاقی 8. لئون 

حرفه ای 9. ریحانه جباری 1۰. فهرست کشورها بر پایه جمعیت
8 موضوع داغ توئیتر تا ساعت 1۲ ظهر روز شنبه )برگرفته از 

صبا رسانه(:
1. نوید افکاری ۲. ما ملت امام حسینیم و حب الحسین یجمعنا

3. ایــران 4. تخلفات گســترده ابطــال کنکور 5. هشــتگ های 
اپوزیســیون )ترامــپ ۲۰۲۰ و ...( ۶. حیدر قربانــی ۷. فوری 8. 
هشــتگ هایی درباره رهبر انقلاب  9. یجب ان تخرج )درباره لزوم 

خروج نیروهای آمریکایی از منطقه( 1۰. شاهین ناصری
19 موضوع که بیشترین میزان رشد جست وجوی گوگل چهار 

روز اخیر را داشتند: 
1. تبدیل فایل هایی ویدئویی به mp3 گروه کارا ۲. روز پسر 3. چه 
شبایی علی لهراســبی 4. بهزاد محمدزاده هکر 5. بارسلونا مقابل 

خرنا ۶. بازی پرسپولیس التعاون ۷. قسمت 39 سریال دل
8. تمدیــد دارا دوم 9. کوئیز ۲4 1۰. ســامانه جامع تجارت 11. 
سامانه آموزشی دانشــگاه آزاد 1۲. حامد لک 13. برترین ها 14. 
ضمن خدمت )فرهنگیان( 15. ثبت نام لاستیک دولتی 1۶. آب و 

هوای فردا 1۷. مفید تریدر  18. نماوا 19. شپنا
پنج پست پربازدید تلگرام فارسی در روز ۲8 شهریور:

1. نتایج کنکور سراسری این هفته اعلام می شود )۲.۷۷ میلیون 
بازدید در 1594 کانال( ۲. عملکرد علیرضا جهانبخش در بازی با 
پورتموث )۲.۷۰ میلیون بازدید در 4۲8 کانال( 3. آخرین مهلت 
ثبت نام در آزمون اســتخدامی آموزش و پرورش )۲.53 میلیون 
بازدیــد در 999( 4. آمار کرونا )۲.48 میلیــون بازدید در 1۰9۷ 
کانال( 5. الزام آگهی دهندگان خــودرو و املاک به احراز هویت از 

اول مهر )۲.۲5 میلیون بازدید در 4۷3 کانال(

  
کاج یا اردل، واقع در استان 
چهارمحال و بختیاری که 5هزار 
نفر جمعیت دارد و به تازگی 
به شهر تبدیل شده است و 
مردمانش قریب یک دهه است 
که به قصابی روی آورده اند. 
پرورش دام و بازار عرضه و تقاضا 
و آوازه گوشت گرم و تازه در 
کاج سبب شده که امروزه شغل 
اصلی مردم شهر قصابی شود. 
به واقع می توان گفت که گوشت 
گوسفندی سوغات این شهر شده 
و مردم برای خرید آن از شهرهای 
دیگر به کاج مراجعه می کنند. 
این شهر در کنار رودخانه 
بهشت آباد شهرستان اردل 
استان چهارمحال و بختیاری 
قرار گرفته است. عکس از علی 
حدادی اصل، آنا 

  
نمایشگاه 
خودرو های 
کلاسیک 
شیراز در ارگ 
کریمخان 
برگزار شد. 
عکس از امین 
ملک زاده، 
باشگاه 
خبرنگاران 
جوان 

  
آتش نشانان آمریکایی در حال استراحت در ماموریت خاموش کردن آتش سوزی 

جنگل های حومه شهر لس آنجلس در ایالت کالیفرنیا. عکس از رویترز 

  
رابونای حیرت آور 

لواندوفسکی در 
پیروزی هشت 
– صفر بایرن بر 
شالکه که باعث 
پاس گل ششم 

بایرن در این دیدار 
شد  

   
ظاهرا کارخانه آرگو که یک 

کارخانه نوشیدنی ساز در تهران 
بوده است؛ این روزها تبدیل به 
کافه شده و این هم یک قاب از 

این کافه. عکس از نورفوتو 
)موسسه مطالعات تاریخ معاصر(

   سورنا ستاری، معاون علمی و فناوری رئیس جمهور در سفری یک  روزه به 
کرمانشاه رفته و در مراسم افتتاح فاز نخست مجتمع نوآوری پارک علم و فناوری 

جهاددانشگاهی استان کرمانشاه شرکت کرده است اما معلوم نیست چرا این قدر خدم 
و حشم دور آقای ستاری وجود دارد. واقعا نیاز است که مسئولان ما همچنان به شیوه 
قجری رفت و آمد کنند؟ آیا نمی شود تصاویری مثل تصویر بازدید جاستین ترودو از 

یک کسب وکار کوچک در شرایط کرونایی یا تصویر حضور وزیر محیط زیست آلمان در 
یک مراسم مربوط به روز تمیزکاری طبیعت را ببینیم. عکس از گتی ایمیجز 

   
از لباس عفاف و حجاب زنان شاغل در ادارات رونمایی می شود. این لباس که 
محور طراحی و تولید آن حفظ پوشش کامل در عین کاربردی بودن، راحتی 
در استفاده، فراهم آوردن امکان تحرک بالا برای بانوان شاغل در حین انجام 
کار، ترکیب رنگ مناسب با محیط کار، تنوع رنگ در تولید با در نظر گرفتن 
سلایق بانوان و دادن آزادی انتخاب رنگ و زیبایی بوده است، توسط مهنوش 
تیمورزاده )مؤسس و مدیر خانه مد ایران زمین و کارشناس طراحی لباس 
و دوخت( طراحی و دوخته شده است. بانوان شاغل در اداره ها می توانند با 
استفاده از این سبک لباس های طراحی شده ویژه محیط کار، در عین حفظ 
حجاب کامل، راحتی در استفاده از پوشش اسلامی را به طور کامل تجربه 
کنند. مهنوش تیمورزاده طراح این لباس در خصوص دلایل و هدف طراحی 
این لباس عنوان کرده است: سال ها به این فکر بودم که بانوی نجیب ایرانی که 
مقید به اصول اسلامی است و باید یا می خواهد حجاب کاملش را حفظ کند، 
چطور از پس برخی محدودیت های دست و پاگیر زندگی روزمره بر می آید!؟ 
این بانوی گرامی که چادر به سر دارد و می خواهد پوشه های قفسه اداره اش 
را جابه جا کند، یا وقتی خودکارش زیر میز کلاس درسش می افتد، یا هنگام 
رانندگی و پیچیدن در جاده منتهی به محل کار یا اسکانش، یا موقع گرفتن 
وضو در مجتمع تجاری ای که به هر دلیل در آن تردد دارد و ... برای صیانت از 
حجابش، سختی هایی را متحمل می شود و تمرکزش را از دست می دهد؛ شاید 
هم گاهی سرخورده شود و خدای ناکرده کمتر در اجتماع مشارکت کند 
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ک 
کمی

 
   

ترامپ به 
گورستان افراد 

فوت شده بر 
اثر کرونا رفته 

اما این مرگ 
و میر برای او 

مهم نیست 
چرا که به گفته 

او همه آن ها 
از ایالت های 
آبی )کنایه 

از ایالت های 
دموکرات( 

هستند. 

مرگگینزبرگآمریکارابهکدامسومیبرد؟
7 نکته در مورد مشهورترین قاضی زن جهان

1  مرگ مشــهورترین قاضی آمریکا این کشور 
را در بهت فرو برد. هرچنــد روث بیدر گینزبرگ 
مدت ها بود که از بیماری ســرطان رنج می برد اما 
همانطور کــه او خودش هم آرزویش را داشــت، 
دموکرات ها مایــل بودند که این واقعــه تا بعد از 
انتخابات 2020 به تعویــق بیفتد. گینزبرگ گفته 
بود که آرزو دارد رفتن ترامپ از کاخ سفید را پیش 

از مرگش ببیند.
2   گینزبرگ دومین زنی بود که به مقام قاضی 
در دیــوان عالی آمریــکا منصوب شــد. او پس از 
فارغ التحصیلی از دانشــگاه حقوق کلمبیا به دلیل 
تبعیض های رایج در دهه 60 و 70میلادی، به ویژه 
به خاطر زن بودن و مادر بودنش نتوانست به شغلی 
که می خواست دســت یابد. او به دانشگاه رفت و 
در آنجا به تدریس مشــغول شد. دو دهه بعد روث 
گینزبرگ در سال ۱۹۸0 قاضی دادگاه تجدیدنظر 
واشنگتن دی. ســی شــد. بیل کلینتون در سال 
۱۹۹۳ قاضی گینزبرگ را برای کرسی دادگاه عالی 
آمریکا معرفی کرد. رئیس جمهور بیل کلینتون وی 
را در ۱۴ ژوئن ۱۹۹۳ به عنوان دستیار دادگستری 
دیوان عالی کشور معرفی کرد تا صندلی خالی شده 

توسط قاضی بازنشسته بایرون وایت را پر کند.
3  این قاضی چپگرا که توانسته بود با موفقیت بر 
چند سرطان و بیماری های دیگری فائق آید، تقریبا 

به چهره ای جاودانه تبدیل شــده بود و دســت کم 
این امیــدواری را در میان دموکرات هــا )که با هر 
بار بستری شــدن قاضی گینزبرگ در بیمارستان 
نفس ها را در سینه حبس می کردند( به وجود آورده 
بود که می تواند تا ژانویه 202۱ میلادی یعنی زمان 
برگزاری مراسم تحلیف رئیس جمهور جدید آمریکا 

زنده بماند.
4  مرگ قاضی گینزبرگ کفه تــرازو را به نفع 
محافظه کاران آمریکا سنگین کرد و این فرصت را در 
سنای این کشور در اختیار آنها گذاشت تا بتوانند از 
میان قضات محافظه کار جانشینی هم عقیده با خود 
را برای این کرســی برگزینند. دیوان عالی آمریکا 
متشکل از ۹ قاضی اســت و دونالد ترامپ از زمان 
ورودش به کاخ سفید دو قاضی محافظه کار را برای 
این مقام منصوب کرده؛ چنانچه او موفق به انتصاب 
سومین قاضی برای این مقام بشود آنگاه در مجموع 
شش قاضی محافظه کار در مقابل سه قاضی چپگرا 
در بالاترین نهاد قضایی آمریکا حضور خواهند یافت 

که اتفاقی کم سابقه در تاریخ این کشور است.
5  این موضوع از آن رو نگران کننده اســت که 
همه تصمیمــات اصلی در ایــالات متحده در این 
دیوان گرفته می شود؛ از قوانین مهاجرتی گرفته تا 
دریافت کمک های درمانی، حق رای و اعلام حرف 
آخر در صورت وجود ابهام در نتایج انتخابات ریاست 

جمهوری آمریکا؛ تصمیماتی که بر سرنوشت مردم 
آمریکا آن هم برای چند دهه تاثیر می گذارند.

6  در ســال 20۱6 که یک قاضی دیگر از دنیا 
رفته بود، رهبر اکثریت سنا، سناتور میچ مک کانل، 
اجازه نداد که فرد موردنظر اوباما برای رای گیری به 
سنا برود. او گفت که در سال انتخابات نباید برای 
قاضی جدید رای گیری شــود. حالا همین مشکل 
در رابطه با ترامپ هم احتمالا به وجود خواهد آمد 
و دموکرات ها امیدوارند کــه بتوانند روند انتخاب 
جایگزین گینزبرگ را به تعویــق بیندازند. آنها با 
توجه به نظرســنجی ها که فاصله 5 تا  7درصدی 
بایدن از ترامپ را نشــان می دهــد، امیدوارند که 

بتوانند از این مشکل عبور کنند.
7  اگر ترامپ بخواهد جایگزیــن را تا پیش از 
انتخابات معرفی کند، این امر به شــور انتخاباتی 
اضافه خواهد کرد. در این شرایط ، طرفداران پر و پا 
قرص هر دو طرف به هیجان بیشتری می آیند که 
با رای دادن بتوانند بر شکل و شمایل دیوان عالی 
اثر بگذارند چراکه همانطــور که گفتیم مهم ترین 
مســائل در ایالات متحده، توســط این قاضی ها 
گرفته خواهد شــد. گینزبرگ زنی بود که مقابل 
ترامپ می ایستاد و حالا جمهوری خواهان به دنبال 
کسی هستند که کمترین شــباهت را به این زن 

داشته باشد.

طلاق به خاطر خوردن جگر
احمد العوضی، بازیگر مصری اعلام کرده که همسرش خانم 

یاسمین عبدالعزیز می خواهد از او طلاق بگیرد. دلیل این 
طلاق آن است که این خانم از همسرش چیزی دیده که از 

همان زمان کودکی از آن متنفر بوده است. این کار البته 
خیلی کار عجیبی نبوده بلکه خوردن جگر بوده است. البته 
جگر به صورت خام. عوضی گفته: من عادت دارم جگر خام 

بخورم و روی آن با لیمو و فلفل سیاه بپاشم ولی او به من گفت 
تو خون می خوری. عوضی همچنین گفته که یاسمین معتقد 
است او اگر بتواند جگر خام بخورد می تواند روزی گوشت تن 
او را هم بخورد و به همین خاطر دیگر از شوهر خود می ترسد. 

  سایت نگار   

تلاش های بیشتر برای عادی سازی وضعیت اسرائیل؛ از مذاکره با کویت تا افتتاح سفارت ارمنستان
  ترامپ: 7 تا 8 کشور دیگر هم صلح خواهند کرد و شاید کویت هم جزوشان 

باشد؛ گزیده کنفرانس خبری عصر جمعه رئیس جمهور آمریکا را بخوانید: 
7 الی ۸ کشــور دیگر هم به امضاکنندگان توافق صلح با اسرائیل ملحق خواهند شد و 

ممکن است کویت هم در نهایت به این کشورها بپیوندد.
با طالبــان به خوبی تعامــل می کنیم. آنها بســیار محکم، بســیار باهوش و بســیار 
سرنوشت ساز هستند، اما شما می دانید که ۱۹ سال از آغاز جنگ می گذرد و آنها صریحا 

از جنگ خسته شده اند.
من موفق شدم نفت را پس انداز کنم. ما نیروهایی داریم که از نفت محافظت می کنند 
درحالی که ما در خارج از سوریه هستیم. این احتمال وجود دارد که ما در مورد نفت با 
کردها گفت وگو کنیم و خواهیم دید که چگونه پایان خواهد یافت و ســپس سوریه را 

ترک خواهیم کرد. )ایسنا به نقل از المیادین(
  ترامپ به امیر کویت مدال داد؛ کاخ سفید روز جمعه اعلام کرد که »دونالد ترامپ«، 
رئیس جمهوری آمریکا، به »شــیخ صباح الأحمد الجابر الصبــاح«، امیر کویت، برای 
تلاش هایش در حل مسئله محاصره قطر توسط همسایگان عربش، »نشان لیاقت« داد. 
»شیخ ناصر بن صباح الأحمد الصباح«، پسر ارشد امیر کویت، به نمایندگی از پدرش در 

یک مراسم خصوصی این نشان را دریافت کرد. )ایرنا به نقل از آسوشیتدپرس(
  پیشرفت زیادی در کشف واکســن برای مقابله با ویروس کرونا حاصل شده 
است. بایدن تلاش می کند تلاش های ما برای پیشبرد رســیدن به یک واکسن قابل 
اعتماد را تضعیف کند. واکسن با تکیه بر ارتش ظرف 2۴ ســاعت پس از تأیید توزیع 
خواهد شد و ما تا پایان ســال جاری ۱00 میلیون دوز تولید خواهیم کرد و اطمینان 

خواهیم داد که تا آوریل سال آینده به کل مردم ایالات متحده می رسد.
  ارمنستان در تل آویو سفارت باز کرد؛ ســفارت جمهوری ارمنستان در اسرائیل 
به طور رسمی در تل آویو افتتاح شده است. افتتاح سفارت در آستانه روش هشنه، سال 
نوی یهودیان صورت می گیرد. آرمن سمباتیان، سفیر ارمنستان در اسرائیل، سال نوي 
یهودی را به شهروندان اسرائیل تبریک گفته است. ارمنستان و اسرائیل در سال ۱۹۹2 
روابط دیپلماتیک برقرار کردند و دولت اسرائیل در سال 20۱7 یک سفیر غیرمقیم برای 

ارمنستان منصوب کرد. )بی.بی.سی(
  آمریکا برای مقابله با روسیه به سوریه نیروهای بیشتری می فرستد؛ مقام های 
آمریکایی گفته اند شــش دســتگاه خودروي زره پوش رزمی بردلــی و ۱00 نیرو به 
شمال شرقی سوریه اعزام خواهند شد. امسال برخوردهای نیروهای آمریکایی و روسی 
که در حال گشــت زنی در این منطقه از خاک ســوریه هســتند، افزایش یافته است. 
سروان بیل اوربان، سخنگوی ستاد فرماندهی مرکزی ایالات متحده آمریکا گفته است 
ایالات متحده به دنبال درگیری با هیچ ملت دیگری در سوریه نیست، اما در صورت لزوم 
از نیروهای ائتلاف دفاع خواهد کرد. اوربان از روسیه نام نبرد، اما یک بیانیه دیگر از یک 

مقام دیگر آمریکایی صراحتا به این کشور اشاره می کند. )بی.بی.سی(
  عربستان از مبارزه با فساد گزارش داد؛ خبرگزاری رسمی عربستان سعودی 

)واس( روز شنبه به نقل از یک منبع مسئول در »هیأت نظارت و مبارزه با فساد اداری« 
این کشور افزود که این هیأت در دوره گذشته به 227 پرونده جنایی ۳7۴ شهروند و 
افراد مقیم این کشور که دستگیر و تحقیقات از آنها انجام شده بود، رسیدگی کرده و 
این پرونده ها را برای صدور حکم به دادگاه صالح ارجاع داده است. این منبع با اشاره 
به اینکه از خانه های این افراد بازرسی شده است، افزود: در بازرسی از خانه های آنها 
علاوه بر شمش های طلا و ســلاح بیش از ۴5 میلیون ریال نیز کشف شد. وی اضافه 
کرد: متهمان به رشــوه خواری، جعل و سوءاســتفاده از مناصب شغلی خود اعتراف 

کردند. )ایرنا(
  انتقاد مجدد ترکیه از فرانسه؛ »خلوصی آکار«، وزیر دفاع ترکیه، روز جمعه گفت 
که »امانوئل مکرون«، رئیس جمهور فرانسه، در حال شعله ور کردن تنش ها در دریای 
مدیترانه است. وی که با شــبکه ۴ انگلیس مصاحبه می کرد گفت که مکرون رؤیای 
تبدیل شدن به ناپلئون را در ســر می پروراند، اما قدرت و اندازه اش برای این موضوع 
کافی نیســت. آکار اضافه کرد که ترکیه با صلح و گفت وگو موافق بوده و تمام تلاش 
خود را در این زمینه انجام می دهد، اما درعین حال از حقوق و منافع خود در دریای 
مدیترانه نیز حمایت می کند. وزیر دفاع ترکیه گفت: »آقای مکرون برای ســرپوش 
گذاشتن بر مشکلات فرانســه به دنبال نقش آفرینی اســت. وی از هزاران کیلومتر 
آن طرف تر می آید و به دنبال ایفای نقش در مدیترانه اســت. این صحیح نیست. ما از 
حقوق و منافعمان حمایت خواهیم کرد و همواره گفته ایم که آماده دیدار و مذاکره 
با یونان هســتیم.« وی همچنین گفت که این در چارچوب اختیارات اتحادیه اروپا 
نیست که به ترسیم مرزها و قوانین دریای مدیترانه بپردازد. آکار اضافه کرد: »صحبت 
چندباره درباره تحریم علیه ترکیه، استفاده از زبان تهدید بوده و جز افزایش تنش ها 

کار دیگری نمی کند.« )فارس(
  انتقاد تند روسیه از طرح ترور بشار اسد؛ »واسیلی نبنزیا«، نماینده روسیه در 
ســازمان ملل، در واکنش به طرح آمریکا برای ترور »بشار اسد« رئیس جمهور سوریه 
گفت: »اگر این اقدام به عنوان تمایل واشنگتن برای تغییر نظام سوریه نیست پس چه 
چیزی است؟« »دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمریکا در مصاحبه چند روز پیش خود 
با »فاکس نیوز« گفت، قصد داشته »بشار اســد« رئیس جمهور سوریه را ترور کند، اما 
»جیمز متیس«، وزیر دفاع اسبق آمریکا مانع این کار شده است. یک منبع در وزارت 
خارجه ســوریه نیز روز چهارشــنبه به این اظهارات ترامپ واکنش نشان داد و گفت: 
»اظهارات رئیس دولت آمریکا درباره هدف گرفتن بشــار اســد، سطح انحطاط تفکر 
و رفتار سبک سرانه سیاسی این دولت را آشــکارا به نمایش می گذارد. )این اظهارات( 
نشان دهنده نظام راهزنی است که با هدف رسیدن به خواسته های خود دست به انجام 
جنایت می زند.« این منبع افزود، اعتراف ترامپ به این تصمیم تأکید می کند که دولت 
آمریکا، دولتی منحرف و خارج از دایره قانون است که در راه رسیدن به منافع خود در 
منطقه همان شیوه قتل و ترور سازمان های تروریستی را بدون توجه به قواعد قانونی، 

انسانی یا اخلاقی در پیش گرفته است. )فارس(
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حمله خودرویی به سفارت آمریکا در مسکو
  حادثه روز

ســفارت ایالات متحــده آمریکا در مســکو 
اعلام کرد که یک فرد ناشــناس با خودرو به 
ساختمان سفارت در این شــهر حمله کرده 
است. وب سایت شــبکه خبری روسیا الیوم 
به نقل از »ربکا روس«، ســخنگوی سفارت 
آمریکا در مسکو گزارش داد که حدود ساعت 
۱6:20 دقیقه به وقت مسکو یک شهروند روس 
با خودرویی به ساختمان ســفارت که سفیر 

آمریکا در آن اقامت دارد، زده است. به گفته 
سخنگوی ســفارت آمریکا در مسکو، »جان 
سالیوان«، ســفیر این کشور حین این حادثه 
در ساختمان حضور نداشــت و کسی در این 
حادثه زخمی نشده است. سفارت آمریکا در 
مسکو گفته تحقیقات پیرامون حادثه عصر روز 
جمعه در اطراف ســاختمان سفارت در حال 

انجام است. )فارس(

پنج کشور با بیشترین میزان افزایش مبتلا )18 سپتامبر(پنج کشور با بیشترین میزان افزایش متوفی )18 سپتامبر(
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  کیوسک

و البته برخی هم مثل لس آنجلس 
تایمز بودند که به تاثیر آن یعنی از 
بین رفتن اکثریت دموکرات ها در 
دادگاه عالی آمریکا پرداختند. 

مرگ خانم گینزبرگ آنقدر مهم بوده 
که تقریبا تمام مطبوعات آمریکا در 

صفحه یک خود به آن بپردازند. برخی 
مثل نیویورک تایمز در تیتر خود فقط 

مرگ او را پوشش دادند. 

  نگرانی پلیس از درگیری در آمریکا در 
مدت باقی مانده تــا انتخابات؛ به گزارش 
خبرگزاری فرانسه، کریس ورای، رئیس پلیس 
فدرال آمریــکا )FBI( روز پنجشــنبه گفت، 
FBI به طور فزاینده ای در مورد درگیری های 
احتمالی خشونت آمیز بین گروه های افراطی 
با انگیزه ایدئولوژیک قبــل از انتخابات نوامبر 
نگران است. ورای گفت: اداره تحقیقات فدرال 
به دقت گروه هایــی را کــه در اعتراضات در 
شــهرهای مختلف مانند پورتلنــد، اورگان و 
کنوشــا درگیر شــده اند، تحت نظر دارد. در 
آن مکان ها، گروه های ضد نژادپرســتی و ضد 
پلیس با فعالان راســت گرای سفیدپوســت 
ناسیونالیســتی که اغلب مســلح هســتند، 
درگیر شده اند. ورای در جلسه استماع کنگره 
گفت FBI به شــدت نگــران افزایش تنش 
در خیابان های ایالات متحــده و گروه هایی 
است که برای تحریک خشونت معترضین را 

می ربایند. )انتخاب( 

  رئیس ستاد انتخاباتی ترامپ به ترامپ 
رای نداده؟ واشنگتن پست از افشای اسنادی 
خبر داد که نشــان می دهد، »بیل اســتفن«، 

مدیــر کارزار ترامپ در انتخابــات 20۱6 در 
این انتخاب رأی نداده است. به گزارش پایگاه 
اینترنتی هیل، آخرین باری که اســتفن رأی 
داده، ســال 20۱5 در نیوجرسی بوده؛ جایی 
که او در آن زمان برای رأی دادن ثبت نام کرد. 
یک مقام ارشد کارزار ترامپ به واشنگتن پست 
گفت که استفن در سال 20۱6 متقاضی رأی 
غیابی شده اما این درخواســت هرگز اجابت 
نشــده و بنابراین او قادر بــه رأی دادن نبوده 
است. کمپین ترامپ به درخواست هیل برای 
اظهارنظر، واکنشی نشان نداده است. استفن 
در حال حاضر برای رأی دادن در واشــنگتن 

ثبت نام کرده است. )ایسنا(

  رای گیری زودهنــگام در چند ایالت 
دیگر آغاز شد؛ رأی  گیــری زودهنگام برای 
انتخاب رئیس جمهور آمریکا از ساعاتی پیش 
در ایالت هــای »مینه ســوتا«، »ویرجینیا«، 
»داکوتای جنوبی« و »وایومینیگ« آغاز شده 
است. به نوشــته پایگاه هیل، رأی دهندگان 
در ایالت ویرجینیــا از روز جمعه می توانند تا 
روز 2 نوامبر با مراجعه حضوری به حوزه های 
انتخاباتی در سراسر این ایالت رأی خود را به 

صندوق بیندازنــد. رأی دهندگان همچنین 
برای رأی دادن به صورت پستی تا تاریخ 2۳ 
اکتبر فرصت دارند. در ایالت های مینه سوتا، 
داکوتای جنوبی و وایومینگ، شــهروندانی 
که درخواســت خود بــرای رأی دهی غیابی 
را ثبت کرده اند می توانند تــا یک روز قبل از 
روز انتخابات )۳ نوامبر( به صورت پســتی یا 
با مراجعه حضوری به نامزدهــای موردنظر 
خود رأی بدهند. رســانه های آمریکا یکی از 
دلایل برگزاری این رأی گیری های زودهنگام 
را جلوگیری از ازدحام افراد در شرایط شیوع 
کرونا ذکــر کرده اند. با وجود ایــن، برخی از 
کاربران فضای مجازی تصاویری از ایستادن 
شــهروندان آمریکا در صف بــرای انداختن 
رأی خود به صندوق منتشر کرده اند. »آماندا 
گلدن«، یک کاربر فضای مجازی با انتشــار 
عکس زیر نوشــته اســت: »6 هفتــه تا روز 
انتخابات باقی مانده اســت، ولی رأی گیری 
زودهنگام در ویرجینیا از امروز آغاز شده. ده ها 
رأی دهنده، در حالی که هنوز این ساختمان 
در ریچموند باز نشده برای انداختن رأی خود 
به صورت حضــوری در صف ایســتاده اند.« 

)فارس(
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